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$@ več zmag, časti in slave
našemu iunaškemu delavskemu razredu za novo leto

Štiri leta gigantskih naporov za uresničenje ogromnih 
nalog naše prve socialistične petletke so za nami. S po
nosom gledamo na stvaritve te veličastne borbe, ko smo 
postavljali čvrste temelje našemu socializmu. Vsi brez 
izjeme, delavci, tehniki in inženirji, znanstveniki, umetniki, 
učitelji in profesorji so dokazali, kaj zmore delovno 
ljudstvo, kadar gre za srečo in čast domovine, kadar gre 
za resnico, ki jo brani, učvrščuje in zmagovito, uveljavlja 
po vsem svetu naša Partija. Prav to zadnje leto je bilo leto 
silnih preizkušenj. Ne le, da so hoteli mogočniki iz Moskve, 
ki so tako nečloveško zavrgli socialistično pravičnost in 
jo pretvorili v agresiven pohlep po vseh, ki bi lahko s 
tem, da izgube svojo lastno srečo in neodvisnost, večali 
veličino mogočnika, z do zob oboroženimi divizijami ob 
naših mejah oplašiti naše delovne ljudi, da bi izgubili 
vero v to kar ustvarjajo; ne le, da še kar naprej po radiu 
in v tisku blatijo naše najboljše, našo Partijo, naš delavski 
razred, našo domovino — ampak nas je udarila tudi 
elementarna katastrofa, ko nam je suša uničila do malega 
ves pridelek. Toda vse to nas ni omajalo. Ves ostali svet 
se je histerično vil v krčih najstrašnejše vojne psihoze, 
mi pa smo mirno gradili nove tovarne in hidrocentrale, 
nove železnice in mostove, nove šole in znanstvene za
vode, tiskali smo nove knjige in izdelovali nove filme; 
še dlje smo šli! Prvi na svetu smo izročili tovarne delavcem,

delavski sveti so prevzeli podjetja in tako smo spet po
novno in mogočno dokazali, da ni mogoče naših delovnih 
ljudi odtrgati od njihove Partije, ki se tako Junaško, 
dosledno in zmagovito bori za dosego najlepših in naj
višjih stvari, ki so jih Marx, Engels in Lenin proglasili kot 
najsvetejšo last delovnih ljudi. In tako raste naša petletka 
v resnici iz naših lastnih sil, ki jih revolucionarno prebuja 
v našem delovnem ljudstvu njegova Partija, ker je v 
resnici njegova zato, ker se samo njemu pokorava in 
nikomur drugemu na svetu.

In k takim velikim In političnim uspehom v minulem 
letu, ki jih občudujejo tudi vsi delovni ljudje po vsem 
svetu, čestita Zveza sindikatov Jugoslavije — Glavni odbor 
za Slovenijo vsem našim delovnim kolektivom in jim želi 
v novem letu še več zmag, še več slave in časti.

Vsem našim junaškim borcem, udarnikom, novatorjem 
in racionalizatorjem ter vsem, ki se bijejo za večjo sto
rilnost dela, za čimhitrejšo zgraditev socializma, vsem 
delavskim svetom in upravnim odborom — socialističen 
pozdrav!

Naj živi naš delavski razred pod vodstvom naše slavne 
Partije in Tita v junaški borbi za socializem!

Zveza sindikatov Jugoslavije — 
Glavni odbor za Slovenijo

Livarji Litostroja
delajo že za peto leto Titove petletke
Livarna, obdelovalnica, montaža, 

modelna mizama, kakor vsi ostali od
delki Litostroja delajo s polno paro, 
posebno sedaj proti koncu leta so de
lavci izkoristili vsak prosti čas, samo 
da bi bil plan pravočasno izpolnjen. 
Pomočnik šefa obdelovalnice tehnik 
Jože Kožuh dela in se trudi, da delo 
v redu teče. V obdelovalnici še vedno 
postavljajo nove stroje, posebno v tež
ki obdelovalnici, saj tudi tehtajo po
samezni kosi celo po 50 ton in še več. 
Tudi mostne žerjave še nameščajo v 
montaži obdelovalnice in drugih oddel
kih. Sedaj je dobila montaža vso pro
strano dvorano v uporabo.

varni 20 Imajo tudi udarnike, ki so 
bili proglašeni celo 6—10-krat za udar
nike.

V prvi polovici polletja so livarji 
vlili precej turbin in drugih strojev. 
Izdelali so dve velikanski propelerski 
črpalki za industrijo nafte. Turbine za 
Jablanico in Mavrovo s 55.000 konjski
mi silami bodo največje v Evropi. Za 
tovarno »Rade Končar« so izdelali več 
mačkov za žerjave za 60 ton zmoglji
vosti in za tovarno sode v Lukavcu 
dva velika kotla iz posebne litine: 
enega, ki je odporen proti kislini, in 
drugega, ki vzdrži visoko temperaturo.

Novembra je dobilo naslov udar

To leto je genovskim rudarjem poteklo 
v znamenju silnih naporov za izpolnitev 
proizvodnega piana, ki je bil postavljen 
mnogo više kakor lansko leto. Vendar 
se kolektiv te naloge ni zbal. Ko so že 
vsi podvomili, da bo plan dosežen, sta -se 
Partija im uprava rudnika oprijeli za
misli naj bi se ustanovile rudarske de
lovne brigade. Najboljši in najpogumnej

ši borci za socializem, večkratni udarniki 
Zakšek, Kozinc, Novak, Ziherl in še drugi 
so se odločno postavili na čelo teh prvih 
brigad. Začelo se je zavestno in vztrajno 
delo, ki je imelo namen dvigniti samo
zavest rudarjev in s tem tudi storilnost 
njihovega dela. In uspeli so.

S tem delovnim poletom pa so se po
javili v rudniku tudi že prvi novatorji. 
Vzgled je dal železo«trugar Jože Kadiv- 
nik, ki je izdelal prepotrebno polžasto 
zobato kolo za Diesellokomotive. Tujina 
nam takih koles ni hotela več dati, ško
da, ki bi jo utrpeli brez njih, pa bi bila
ogromna.

Delavski svet in upravni odbor z vso 
vestnostjo pretresata vprašanja, ki zade
vajo obrat, kolektiv kot celoto, a tudi 
vsakega posameznika.

Toda kolektiv nima samo svetlih stra
ni. Trdo se mora boriti z iizoetankarji, 
ki mn nikakor ne delajo časti. Delavski 
svet jo sprejel tudi odločne sklepe, da 
to grdo razvado popolnoma izkorenini. 
Izostankarji bodo morali podjetju porav
nati škodo, ki mu jo povzročajo s svojini 
neupravičenim početjem.

Senovsjki rudarji pa se poleg svojih 
stanovskih dolžnosti zavedajo tudi, da je 
treba delovnega človeka dvigniti na čim 
višjo kulturno raven Le tako bo vsak 
rudar zares razumel- naš čas, in veličino 
dela za skupnost delovnega ljudstva. Že 
od leta 1945 deluje v kraju SKUD »Bo
hor«. V začetku oktobra je praznovalo 
društvo petletnico svojega plodnega delo
vanja in v svoji razstavi prikazalo ob 
širno opravljeno delo 71 gledaliških upri
zoritev, 14 koncertov, 29 predavanj ljud 
ske univerze, glasbena šola in dobro za 
ločena ter urejena knjižnica je ne dvomi 
no bogata žetev, s katero se ponaša 
društvo.

Letni plan genovskega rudnika je iz
polnjen. Že 18 decembra ob 6. uri je 
prišel iz jame zadnji voziček, ki je do- 
$>oltul visoko plansko nalogo. Dva dni

pred tem pa je bil izvršen tudi plan 
jamskih investicij, kar nedvomno še po
udari veliko vrednost izpolnitve proiz
vodnega plana.

V ostri borbi za plan so si senovgki 
rudarji pridobili nadvse dragocenega po
močnika — letalce JA iz Cerkelj, ki jim 
nedeljo za nedeljo pomagajo s prosto
voljnim delom in tako najleipše mani

festirajo koristno sodelovanje med delov
nim ljudstvom in njegovo resnično za
ščitnim — Jugoslovanska armado.

Letni plan je že dosežen im presežen. 
Zadnji dnevi leta velikih prizadevanj in 
naporov potekajo Genovskim rudarjem v 
napetem pričakovanju; koga bo pozdravil 
prvi dam novega leta kot zmagovalca v 
tekmi večjih slovenskih rudnikov.

23. decembra so Zirovčani 
dosegli svojo zmago

Minuli teden je dosegla borba za le
tošnji plan v Tovarni športnih čevljev v 
2 ir eh svoj višek. Šlo je za izpolnitev ob
ljube kolektiva: Letošnji proizvodni plan 
izpolniti do 23. t. m.l

In to ni bilo lahko. Pri zmanjšanem 
stanju delovne sile je bilo treba pri že 
itak skrajno napetem dnevnem planu in 
poleg pogoste prekinitve električnega 
toka preseči produkcijo.

Ne glede na vse to je bilo treba dano 
besedo držati, kajti Zirovci doslej svoje 
besede še nikdar niso ’ požrli. Mobilizi
rali so prav vse možnosti, da premagajo 
težave, na katere je dnevno zadeval ko
lektiv pri svojih naporih.

Delovne brigade so zaostrile tempo 
medsebojnega tekmovanja, število članov 
prostovoljne brigade, organizirane za od
pravljanje nastajajočih grl, je raslo. De
lavci so prevzemali individualne obvez
nosti, skratka, žirovski čevljarji so sto
rili vsak zase in skupno vse, da je zvoč
nik dne 23. decembra t. 1. ob 8. uri 30 
minut kolektivu oznanil zmagoslavno 
vest: Letošnji proizvodni plan je izvršen 
po količini in sorttmentu, dočim je bil 
plan po vrednosti dosežen že prejšnji dan.

Uprava In upravni odbor je delovnemu 
kolektivu čestital k uspehu, obenem pa 
pozval, naj do konca leta ustvarijo čim- 
večjo količino izdelkov čez plan, da bo 
tako tudi to leto pokazal svojo priprav
ljenost, prispevati v sklopu ostalih de
lovnih kolektivov širom po naši domo
vini za čimprejšnjo izpolnitev petletke.

Zadovoljno in noviO 
delovni/) zmag polno 
Novo leio želita vsem 
svojim sodelavcem, do
pisnikom, naročnikom 
in čilaleljem

UREDNIŠTO IN UPRAVA 
»DELAVSKE ENOTNOSTI«

Litostrojevski delavci, livarji," rez- 
karji, ključavničarji, strugarji in vsi 
ostali so tesno povezani med seboj. 
Sindikalna in partijska organizacija 
sta tesno povezani s proizvodnjo. Naj
boljši oddelek v tekmovanju v počasti
tev 10. obletnice OF je rftodelna mi
zama, najboljša brigada pa je bila bri
gada tov. Srečka Kerna, ki vidno pre
sega dnevno normo.

V livarni teče delo s polno paro 
naprej. Vsi livarji se trudijo, da bi 
bil uspeh čim večji. Šef livarne, na
mestnik ljudskega poslanca tov. Jakob 
Pogačar, je zelo zadovoljen s svojimi 
livarji. Zelo lep uspeh ima pri prese
ganju norm mladinska brigada tov. Jo
žeta Saška. Od 95% delavcev je le 5% 
nediscipliniranih. Vseh brigad je v li-

nika v obdelovalnici 58 tovarišev in to
varišic, v orodjarni pa 11. Posebno se 
odlikuje tov. Pogačar Stane, večkratni 
udarnik in odlikovanec dela, ki je tudi 
dober sindikalni delavec.

Delovni kolektiv Litostroja hoče 
tudi v bodoče dokazati, da je sposoben 
in voljan žrtvovati vse za izpolnitev 
petletnega plana in da bo še naprej 
častno nosil naslov — Titovih zavodov 
Litostroj.

23. XII, je livarna izpolnila svoj let
ni plan s 100%. Ravnatelj Litostroja 
tov. Pečar je skupno s predsednikom 
upravnega odbora tov. Jeločnikom če
stital delovnemu kolektivu livarne, ker 
so kljub vsem težavam izpolnili letni 
plan. Z. A.

Železničarji Jugoslavije 
PRVI ZMAGOVALCI PETLETKE

Svet za promet in zveze vlade FLRJ 
je izdal uradno obvestilo, da so 20. de
cembra železničarji izpolnili petletni 
plan s 108,6%. S tem je bila dosežena 
ena največjih zmag naših delovnih ko
lektivov prj izpolnjevanju nalog za iz
polnitev'petletnega plana.

Dobro je znano, da je naš železniški 
vozni park ,prav tako kakor proge utrpel 
velike izgube za časa vojne. Na stotine 
vagonov in lokomotiv je bilo uničenih, 
razen tega pa je sovražnik ob umiku od
vlekel s seboj še veliko število vagonov 
in lokomotiv. Naša industrija in graditve 
so se po osvoboditvi razvijale v nena
vadnem tempu, kar je zahtevalo od na
ših železnic tudi povečani in hitrejši 
promet. Pred naše železničarje se je 
postavila naloga, kako z razpoložljivim 
vozninv parkom dohajati potrebe naše 
industrije in gospodarstva.

Železničarji so izpolnili petletni plan

Tovarna pohištva v Duplici je zaključila svoj letni plan
4 dni pred rokom27. t. m. je glas sirene v tovarni po

hištva v Duplici objavil izpolnitev let
nega plana.

Delavski svet in upravni ml bor sta

osnovnih surovin fn izkoriščanju stroj
nega parka ter električne energije.

Kolektiv je v letu 1950 proglasil 267 
udarnikov, enega racionalizatorja in no-

-------- ------  .... vatorja, ki sta največ doprinesla za
budno spremljala dnevno doseganje pla- uspešno izvršitev letnega plana. Kolek- 
na in to po kvaliteti in količini. Isto- tiv je imel pri doseganju dnevnih pla

nov velike težkoče, vendar se pri teh ni 
ustavil. Tudi partijska organizacija in

na
časno pa se je upravni odbor dnevno 
boril za znižanje PLC pri izkoriščanju

sindikalna podružnica nista stali ob stra
ni. Vse predvidene težkoče sta poma
gali sproti odpravljati, prav tako pa tudi 
napake, kj so se pojavile v proizvodnji.

Veliko priznanje zasluži Urbanija 
Ivan — 19-kratni udarnik na krožni žagi. 
Svoje planske naloge je vse leto izvrše
val zelo vestno, za kar upravičeno nosi 
naslov udarnika. Za njim ne zaostajata 
škrjanc Janez in Vidmar Mavricij, ki že 
več kot 3 mesece hodita vsak dan pro
stovoljno na dveurno večerno delo, da 
v tem času izmenjata sušenje skrivlje- 
lijti lesa ter s tem omogočata potrebno 
količino polizdelkov za nadaljni tekoči 
trak stolarne. Njima se pridružujejo 
večkratni udarniki Osolnik Jože, Kuret 
Franc, Rojc Jože, politirka Nahtigal Rož
ic a in drugi.

Ko je Izvršni odbor OF dal polnijo 
a 6-mesečiio tekmovanje v počastitev 

!(). obletnice OF, je sindikalna p odru ž- 
tica-in celotni kolektiv takoj sprejel ob 
eznosti To tekmovanje se je razdelilo 

la več etap zaradi lažjega pregleda in 
irikažovanja doseženih uspehov posa
meznih obratov v dospganju dnevnega 
dana. Uspehi tekmovanja se dnevno oh 
javljajo potom tovarniških zvočnih na
prav. 7; - - - ,

v štirih letih. Na kakšen način jim je to 
uspelo? Da so dosegli ta uspeh, so mo
rali izvesti vrsto tehničnih in organiza
cijskih ukrepov za čimboljše izkoriščanje 
razpoložljivih sredstev, za to pa je bila 
potrebna velika odgovornost do dela in 
velika delovna disciplina železničarjev. 
Če hočemo navesti samo nekatere orga
nizacijske in tehnične izboljšave, mora
mo navesti, da so vsa dela prj popravi
lih lokomotiv in vagonov normirali in 
obenem poostrili nadzorstvo nad delav
nicami, zmanjšali so čas zadrževanja 
vozil izven prometa, izboljšali nekatere 
proge, da so vlaki lahko dosegali večje 
hitrosti, borili so se za podaljšane vo
ženj brez popravil, obtežitev tovornih 
vlakov so povečali za povprečno 
55.8% itd.

Celotni prevoz blaga in potnikov je 
dosegel 2.3 kratni predvojni obseg v pri
merjavi z letom 1938. V potniškem pro
metu so železnice presegle petletni plan 
za 98% in prevažajo sedaj 3,2 krat to
liko potnikov kakor leta 1938, pa čeprav 
imamo za 42% manj potniških vagonov. 
Pri ocenjevanju izpolnitve plana pa je 
bilo upoštevano le število prevozov pot
nikov, kolikor je število sedežev v pot
niških vagonih pri prevozih.

Obtek tovornih vagonov, to je čas 
med prvini in ponovnim nakladanjem 
vagonov je znašal pred vojno 8 dni, se
daj pa le tri in pol dneva. Obtežitev va- . 
gonov se je povečal od 10,4 na 13.2 tone.
4 saka lokomotiva prevaža sedaj , po
vprečno 160 ton več kakor pred vojno, 
razen tega pa prepelje vsaka lokomo- 
tiva povprečno 153 km na dan nasproti 
131 km pred vojno. Na ta način je 
uspelo, da so dosegli 2,4 kratni večji to
vorni promet.

Lokomotivsko osebje je veliko pri
pomoglo k uspehom. Brigade tov. Mr- 
kolje.. Knežiča. Plevnjaka so uspele, da 
njihove lokomotive prepeljejo tudi po 
200.000 km brez popravila. Š podaljša
njem voženj brez popravil so prihranili 
železničarji 80 milijonov dinarjev. Ta 
uspeh je bil omogočen z uporabljanjem 
protikotlovca, t. j. sredstva za omehčanje 
vode. Z uporabljanjem protikotlovca pa 
je bilo prihranjenih tudi 80.000 ton pre
moga, pideg 18 milijonov dinarjev za 
pranje lokomotiv.

Z izpolnitvijo petletnega plana v 
štirih letih so pokazali naši železničarji, 
kako se je treba boriti za pridobitve, za 
katere so se potegovali v preteklosti t 
revolucionarnih bojih.



Po svetu
V Italiji nameravajo razpisati 80 

milijard notranjega posojila. Zdi se; 
da bo vsa ta vsota uporabljena iz
ključno za italijansko oboroževanje.

Posebni pomočnik veleposlanika 
ZDA v FLRJ za koordinacijo opazo
valcev pri ameriških dobavah hrane 
g. Richard Fraser Allen je Imel v 
torek v veleposlaništvu ZDA v Beo
gradu konferenco za domači tisk, na 
kateri je razložil nekatere posamez
nosti o tekočem programu ameriške 
pomoči Jugoslaviji. G. Fraser je iz
javil, da so dobave hrane na podlagi 
programa za pomoč Jugoslaviji, zače 
le prihajati v Jugoslavijo ie pred 
prihodom skupine 9 opazovalcev, ka
terih delo koordinira on. Izjavil je 
tudi. da je 50*/o dogovorjenih dobav 
moke lz Italije In Nemčije že prispe 
lo v našo državo. Na konferenci je 
bilo rečeno, da bo prvi del programa 
ameriške pomoči Jugoslaviji končan 
do konca januarja prihodnjega leta in 
da bodo nato takoj začele prihajati 
dobave na podlagi programa pomoči, 
ki ga je sprejel ameriški kongres. 
Ves ta program pomoči ho dokončan 
do konca aprila prihodnjega leta.

Po informacijah tisk. urada pred* 
sednika Trumana so se v torek sestali 
Truman, Acheson In Marshall Na se
stanku so se razgovarjall o bližnjem 
odhodu generala Eisenhowerja v Ev
ropo, kjer bo prevzel poveljstvo nad 
zahodnoevropsko obrambo. Raztovar
jali so se tudi o položaju na Koreji 
ter o vprašanjih v zvezi s pripravo 
oborožitve načrta ZDA.

V torek je francoska vlada Renč 
Plcvena doživela svoj drugi poraz v 
Narodni skupščini. Skupščina je nam 
reč s 302 proti 289 glasovi odklonila 
predlog vlade, ki je zahteval takoj
šnjo razpravo o francoskem oborožit
venem načrtu, za katerega je predvi
denih 355 milijard frankov izdatkov. 
Predsednik vlade Pleven pa je spo
ročil. da vlada ne namerava podati 
ostavke.

Dobro obveščeni zavezniški krogi v 
Tokiju sodijo, da bodo kitajske In 
severnokorejske čete verjetno že v ne
kaj dneh sprožile novo ofenzivo proti 
silam OZN na Koreji. Kitajci so za 
nap/id zbrali baje že 6 armad ali 18 
divizij. Vendar v Istih krogih pondar 
jajo. da kitajsko poveljstvo še pred 
napadom pričakuje prihod treh dru
gih kitajskih armad, ki so na razpo
lago po evaknacMI mostišča nrl 
ITiingnamn. Prav tako so se razširile 
vesti, da severnokorejske čete vzdolž 
vse frontne črte zamenjujejo s kitaj
skimi četami.

*

Velika stanovanjska kriza v Avstriji 
se najbolje izraža v podatkih, ki jih 
je nedavno objavil statistični urad 
na Dunaju. Tz teh podatkov le raz
vidno. da hi stanovanjsko krizo od 
pravili le na ta način, če hi zgradili 
250.000 stanovanj za milijon Avstrij
cev, ki so sedaj brez strehe.

Zahndnonemškl kancler Adenauer 
je nedavno protestiral pri zapadnlh 
zaveznikih zaradi previsokega Izvoza 
premoga Iz Porurla. Zapadne oblasti, 
ki upravljajo Pomrle, pa vztrajajo 
nrl svoji zahtevi, da mara o«tatl 
kvota 6.83 milijonov ton kot trime
sečni Izvoz nemškega premoga netz- 
premenjena.

*

Da hi povečala svoje dolarske re
zerve. izvaža Sovjetska zveza v ZDA 
precejšnje količine važnih strateških 
surovin, ki jih ameriška težka Indu
strija nujno potrebuje Tako Je sa
mo v oktobru Sovlefska zveza Izvo
zila v ZDA za milijon dolarlev man 
gana in kroma. Mangan In krom sta 
najvažnejši surovini, potrebni za pro
izvodnjo vlsokokvaVtetnega Jekla. 
Sovlefska zveza nudi na ta način 
veliko pomoč ameriški vojni Indu 
strlji.

Anglija je v prvih devetih mesecih 
letošnjega leta dobavila Sovjetski 
zvezi za štiri milijone funtov šterlin- 
go\> električnih generatorlev In dru
gih električnih naprav. Nedavno pa 
le angleška vlada prepovedala vsak 
Izvoz električnih In drugih industrij 
skih naprav v Sovjetsko zvezo.

Republikanski senator John Wil- 
llams je nedavno izjavil v ameriškem 
senatu, da so ZDA od začetka vojne 
na Koreji poslale LR Kitajski in 
Mandžuriji okoli 250.000 bon bombaža.

VLOGA IN POMEN NASE DOMOVINE s
Malo je dežel danes na svetu, ki bi 

bile tako vsesplošno poznane, kot je naša 
mala domovina, u katero je pred'dobri
mi desetimi leti malokdo vedel kaj več, 
razen to, da je majhna, mlada in zaosta
la država. Cesto so bila celo ta pojmova
nja zelo bleda in nejasna ter so se sploh 
pojavljala skoraj samo v senci obravnav 
raznih medsebojnih sporov velikih držav. 
In ne bomo krivični: mnogi, mnogi pa 
naše Jugoslavije niti po imenu prej niso 
poznali. Cernu neki? Takih dežela je bi
lo mnogo po svetu, s podobnimi in slič
nimi notranjimi razprtijami, težavami in 
kopicami naporov.

Toda, ali je to danes res drugače? 
Glas o naši deželi je šel daleč v svet. Z 
njenim imenom, z imenom naše mlade 
domovine, pa je šla v svet tudi povest o 
naših ljudeh, resnična zgodba o naših 
dejanjih in hotenjih. In ta resnična zgod
ba osvaja misel in srca poštenih napred
nih ljudi po svetu, Zato je danes naša 
domovina tako poznana in priljubljena. 
Kamorkoli pride med poštene ljudi naš 
človek, mu ponove vedno isto vprašanje: 
pripoveduj o svoji domovini! Koliko na
rodov, dežel in naprednih ljudi z vsega 
sveta pa je poslalo svoje poslance k nam 
na obisk z željo, da prežive vsaj kratko 
dobo v naši sredi, sredi našega bujnega, 
napornega, toda plodnega življenja in da 
njegov odsev poneso domov! Koliko na
ših src je oživelo tam v tujih deželah, 
kamor jih je z rodne grude pregnal glad, 
ob zgodbi o junaški domovini. Pa so na
vezali svoje cule in se vrnili domov!

Naša domovina danes ni samo določen 
kos zemljske površine z nekaj milijoni 
prebivalcev, kakor je bila nekoč, ampak 
je primer junaške domovine, zveste same 
sebi in napredku človeštva. Zato ima 
ogromno prijateljev po svetu. Toda biro
kratskemu sovjetskemu despotizmu, ki je 
neusmiljeno potlačil deželo Velikega ok
tobra in spremenil že vrsto držav okrog 
sebe v svoje kolonialne in polkolonialne 
vazale, pa je seveda taka naša domovina 
trn v peti. V težnji, da rfotranje zlomi ti
sto, kar odlikuje našo deželo — iskrena 
prizadevanja za res demokratično uredi
tev življenja, za napredek in dobrobit — 
ji daje njeno moč, enotnost, odpornost 
in življenjsko silo ter milijone iskrenih 
prijateljev v svetu in da prisili naše na
rode na kolena, v jarem, je sovjetska ka
sta pokrenila hladno vojno, ekonomsko 
blokado in močen pritisk moralnega na
silja proti naši deželi.

Zaradi vseh teh notranjih odlik pa 
ima naša domovina tudi moralno moč in 
pravico, da se v svetu smelo bori za mir, 
ki je razvoju in krepitvi naprednih sil 
dežela in narodov tako potreben. Zaradi 
vseh teh svojih odlik je naša domovina 
tudi pomemben činitelj v borbi za odkri
vanje napadalev in za mirno reševanje 
spornih vprašanj v svetu in s svojimi 
iskrenimi prizadevanji pomaga krepiti in 
utrjevati OZN in njene organe.

Prizadevanja naše domovine za ohra
nitev miru so posebno prišla do izraza v 
sedanji mučni situaciji, ko je zbruhnil na 
Koreji bojni požar, ki ne obeta nikomur 
plodov, korejskemu ljudstvu pa prav go
tovo razdejanje Ln bedo. Predstavništvo 
naše dežele si je namreč neumorno pri
zadevalo, da miroljubni narodi preko 
OZN vplivajo na prekinitev vojnih so
vražnosti na Koreji. To je samo še po
večalo ugled naše domovine v svetu in 
pomnožilo množico njenih prijeteijev. 
Tov. Tito je v imenu naših narodov 
zelo jasno opredelil naše stališče k temu 
vprašanju, ko je dejal: »Tisti, ki je za 
mir, lahko vedno računa z našo .pomočjo, 
vedno nas bo imel ob strani. Tisti pa, ki 
je za agresijo, naj računa, da nas bo 
vedno imel proti sebi in da se bomo 
vedno uprli vsakemu njegovemu posku
su.« Svet pa ve, kako znamo biti iskreno 
zvesti, kadar gre za obrambo pravice.

Dobro se zavedajoč, da bodo straho
vanja ljudi v svetu in vojni pohodi zadu
šeni ne na osnovi lepih besed o miru, 
ampak na osnovi iskrenih dejanj za ohra-

v svetu v preteklem letu
nitev miru, so naši narodi strnili svoje 
vrste in posvetili še večjo pozornost kre
pitvi svojih notranjih moči in obrambni 
moči svoje armade, hkrati pa po svojem 
predstavništvu razvili tudi živahno de
javnost v OZN.

Tako so bile n. pr. s predlogom reso
lucije, ki je bila sprejeta »O dolžnostih 
države v primeru izbruha sovražnosti« iz 
popolnjene nekatere vrzeli v pogledu 
ugotavljanja agresorja, s čimer je one
mogočena prikrita agresija proti kateri 
koli deželi z izgovorom, da slednja pri-

Edvard Kardelj, šef jugoslovanske 
delegacije na zasedanju OZN

pravlja napad. Ker pa OZN nima samo 
naloge, pravno prepovedati napadalne 
vojne in izvajati posledic nad napadal
cem, ampak ima nalogo zagotoviti ukre
pe, ki bi preprečili agresijo, zlasti kamu- 
ilirano agresijo, je omenjena resolucija 
naše domovine zelo pomembna in je sa
mo en dokaz več, kako iskrena so naša 
prizadevanja v borbi za preprečitev voj
nega požara.

V cilju, da se činiuspešneje rešujejo 
sporna vprašanja med posameznimi drža
vami na miren način in v času, ko ta na
sprotja nimajo še ostrejših oblik, je naše 
predstavništvo predlagalo OZN postavi
tev »Komisije za dobre usluge«, ki naj 
bi opravljala to nalogo. Ta predlog je 
naše predstavništvo predložilo zato, da 
bi omenjena komisija pomagala prizade
tim državam, da same neposredno rešijo 
sporna vprašanja, ki bi jih Generalna 
skupščina zaradi vsesplošnih problemov 
svetovne politike miru in varnosti, s ka
terimi se bavi in zaradi preširokega se
stava ne mogla reševati, niti niso »zrele« 
za Varnostni svet, ki se ukvarja sicer z 
vprašanji svetovnega miru, toda šele ta 
krat, ko so ta vprašanja dobila ostrejše 
sporne oblike in že neposredno ogrožajo 
mir. Zato je bil tudi ta predlog pomem
ben prispevek k težnji, da se sporna 
vprašanja v svetu rešujejo v njihovi kali 
in na miren način.

Značilno in pomembno pa je, da Sov
jetska zveza ne sodeluje v mirovnih na
porih iskreno, temveč nasprotno, celo v 
organizaciji OZN izkorišča pravico »ve
ta« ka otežkočanje vseh naporov in sku
ša celo v OZN izvajati svojo politiko 
nadvlade, vsiljevanja svojih zahtev in po
dobno. To je samo ponoven dokaz, da 
danes prav Sovjetska zveza v veliki meri 
odgovarja za nastalo kritično mednarod
no situacijo in za njeno zaostrovanje. 
Danes pa je tudi povsem jasno že, da je 
zunanja politika Sovjetske zveze proti 
naši domovini, ki se izraža v političnem 
agresivnem pritisku na našo deželo, nje

ne organe in predstavništva, v organizi
ranju stalnih obmejnih incidentov in pro
vokacij ter vojnih priprav ob naših me
jah, samo sestavni del splošne zunanje 
politike Sovjetske zveze, ki bi rada do
bila nadvlado nad narodi in državami po 
svetu. Uspešno borbo proti temu pritisku 
Sovjetske zveze, kateremu je naša domo
vina nemalo izpostavljena, vidi naša do
movina samo v uspešnih akcijah miro
ljubnih narodov sveta. Zato je tudi naše 
predstavništvo v OZN delalo na krepitvi 
te svetovne organizacije in se strinjalo z 
razširitvijo pooblastil Generalne skupšči
ne in z izpolnitvijo njenega aparata, na
menjenega za intervencijo proti agresor
jem, seveda, kadar bi šlo za nastop proti 
ugotovljenemu napadalcu in kadar se te 
sile n^ bi izkoriščale za mešanje v no
tranje politične borbe njihove dežele.

Veliko pozornost pa je naša domovina 
posvetila tudi vzpostavljanju dobrih od
nosov med državami, ker je to eden te
meljnih kamnov za resnično ohranitev 
miru. Nedvomno igra prav pri teh med
sebojnih odnosih med državami zelo po- 
mebno vlogo medsebojno ekonomsko so
delovanje teh držav. Predstavniki naše 
domovine so se povsod dosledno borili za 
to, da se ekonomska pomoč razvitejših 
držav ekonomsko šibkejšim in zaostalej- 
šim državam organizira preko mednarod
nih organizacij z javnim mednarodnim 
finansiranjem, s čimer bi se onemogočilo 
vsako vmešavanje investitorjev v notra
nje zadeve države, ki je deležna pomoči. 
V ta namen naj bi se ustanovila medna
rodna UNRR1 podobna organizacija, ki bi 
zbirala in porazdeljevala finančna sred
stva zaostalim državam, da bi se gospo
darsko razvile. Uspešen razvoj malih dr
žav je namreč učinkovit le, če dobe te 
države pomoč od zunaj, ne da bi bile 
vezane na pogoje, ki bi nasprotovali na
cionalni neodvisnosti. S takim stališčem 
je naša domovina pravzaprav izrazila že-

deželab še bolj priljubljena.
Že samo teh nekaj primerov medna

rodne politične aktivnosti naše domovine 
dovolj jasno potrjuje njena iskrena pri
zadevanja za mimo sodelovanje med na
rodi in vso odločnost, da se upre z vsemi 
svojimi silami vsakomur, kdor bi ji ho

Senegal Rau Indijski predstavnik v OZN, 
ki se je posebno izkazal v naporih za mirno 
ureditev korejskega vprašanja

Trygve Lie generalni sekretar OZN

tel vzeti svobodo in neodvisnost, kdor bi 
nasilno hotel kaliti tako nesebične napore 
naše domovine za njen notranji razvoj 
in procvit. Pri tem pa je jasno, kot pravi 
tov. Kardelj »nam vsem, da smo sposob
ni v sedanjih pogojih obvarovati se voj« 
ne nevarnosti samo s pomočjo OZN. Do
voliti razpad ali slabitev OZN kot vse
splošne organizacije narodov za medna
rodno varnost je isto, kot na stežaj od
preti pot vojni. To, kar smo na osnovi 
tega dolžni v prvi vrsti napraviti, ie 
brezpogojno čuvanje vsesplošnosti OZN 
in stalna krepitev njene vloge v vseh 
vprašanjih vojne in miru. v smislu njenih 
načel.« To pa je tudi v današnjih pogojih 
oblike ustvarjanja mirnega sožitja med 
narodi.

Zaradi takih prizadevanj v svetovni 
javnosti je naša domovina dobila še več 
prijateljev v svetu, ker vidijo v njej iskre
nega pobornika za mir in napredek.

a. r.

Ob podpisu italiiansko-iuposlovansliFfla sporazuma
Velik korak k izboljšanju odnosov med obema sosednima državama

Po podpisu mirovne pogodbe z Ita
lijo je ostala nerešena še cela vrsta 
vprašanj gospodarskega in finančnega 
značaja. Po vztrajnem prizadevanju naše 
vlade so bila sicer ugodno rešena neka
tera manj Važna vprašanja, toda ostalo 
je nerešeno osnovno vprašanje o izpla
čilu reparacij, ki jih mora plačati Ita
lija, za vsaj delno povrnitev škode, ki so 
jo italijanske fašistične horde prizade
jale naši državi med zadnjo svetovno 
vojno

Šele v začetku 
novembra lanskega 
leta so se v Rimu 
končno le pričela po
gajanja za sporazum
no rešitev tega važ
nega vprašanja.

Kol rezultat oho 
iestranskih naporov 
in dobre volje, da se 
doseže sporazum, je 
bil 23. deeenibra 
podpisan v Rimu 
sporazum o plačilu 
prvega obroka ita
lijanskih reparacij v 
znesku 30 milijo

nov dolarjev. S podpisom tega spo
razuma se je naša država obvezala, da 
bo od le vsote plačala Italiji 16 mili
jonov dolarjev za plačilo nepremične 
lastnine italijanskih optantov, ki je 
ostala v Jugoslaviji. Ob tej priliki je bila 
podpisana tudi posebna konvencija o 
vzpostavitvi redne letalske zveze Rim— 
Beograd in obratno, ter o dobavi želez
niškega materiala Jugoslaviji.

Sporazum sta podpisala v imenu ju
goslovanske vlade naš poslanik v Rimu

S.1. ’

Carlo Storža

dr. Mladen [vekovič, v imenu italijanske 
vlade pa zunanji minister grof Carlo 
Sforza.

Po podpisu sporazuma je imel grof 
Sforza krajši govor, v katerem je pouda
ril. da ga je sporazum, ki ga je pod
pisal. najbolj razveselil od vseh števil
nih sporazumov, kar jih je v imenu ita
lijanske vlade podpisal v zadnjih štirih 
letih. Minister Sforza je zaprosil dr. Ive- 
koviča. naj jugoslovanski vladi sporoči, 
da sta italijanska vlada in on osebno 
pripravljena storiti vse za nadaljnje utr
jevanje odnosov med obema državama.

Ta izjava grofa Sforze dokazuje, da 
se na Italijanski strani zavedajo, kako
koristno je za obe sosedni državi tesno 
sodelovanje na vseh področjih medna
rodnih odnosov Ni odveč, če ob tej p»- 
liki ponovimo, da se je naša vlada ved
no in z vsemi sredstvi prizadevala, da se 
z Italijo doseže čimtesnejše politično, 
kulturno in gospodarsko sodelovanje. 
Podpisani sporazum je nedvomno važen 
in pomemben korak k dosegi tega smo
tra. Naša država upravičeno pričakuje, 
da ho Italija čimorei pripravljena tudi 
na sporazum n vseh drugih še nerešenih 
vprašanjih, kar hi bilo koristno za obe 
državi.

Podpisani sporazum nedvomno ne 
koristi samo gospodarskemu sodelovanju 
med sosednjima državama, ampak je tu
di velik prispevek stvari miru in med
narodnega sodelovanja v tem delu Ev
rope. Rimski sporazum pa obenem na 
naiboli prepričljiv način potrjuje, da «e 
lahko doseže sporazum o vseh še tako 
perečih vprašanjih, če za to obstaja po
trebno razumevanje pri obeh zaintere
siranih državah.

Mednarodni sklad Združen hOtroci dobijo pri nas v šolah priboljška v 
hrani (mleko, kakao, maščoba) in v lekarni rib
jega olja, vse zastonj. Na ovitku hrane in na 
zdravniškem nakazilu za ribje olje je kratica: 
UNICEF. Kaj pomeni ta kratica? Sestavljena je 
iz začetnih črk angleškega naziva: United Na- 
tions International Children’s Emergeney Fund. 
To pomeni: Mednarodni sklad Združenih na
rodov za pomoč otrokom V naslednjem rabimo 
okrajšavo: Mednarodni otroški sklad.

Mnogi ne vedo veliko o tej človekoljubni 
ustanovi, ki dela z velikim uspehom že tri leta 
po vsem svetu, med drugim tudi v Jugoslaviji. 
Zato hočemo na kratko razložiti, kako je Med
narodni otroški sklad nastal, kaj je, kaj dela, 
kakšnih načel se drži pri svojem delu, kako 
je finansiran, kako so ga hoteli preosnovati in 
kaj pomeni za Jugoslavijo.

KAKO JE MEDNARODNI OTROŠKI SKLAD 
. NASTAL?

Druga svetovna vojna je povzročila v mno
gih državah pomanjkanje življenjskih potreb
ščin, ker so bile opustošene cele pokrajine in 
je zastala proizvodnja najnujnejših življenj
skih potrebščin. Še med vojno je bilo treba 
hitro pomagati. To je narekoval čut človečnosti, 
deloma pa tudi potreba, čimprej obnoviti te de
žele, da bodo mogle pomagati zaveznikom v 
vojni. Pri tako obsežnem razdejanju se je po
kazalo, da posamezne države, še tako močne 
in bogate, ne bi mogle mnogo napraviti. Edino
le s skupnim naporom vseh Združenih naro
dov bi se moglo pomagati prizadetim državam.

Tako je sredi vojne (9. novembra 1943) 
prišlo do podpisa meddržavnega sporazuma, s 
katerim je bila ustanovljena UNRRA. To je 
kratica, sestavljena iz začetnih črk angleškega 
naziva te ustanove: United Nations Relief and

Rehabilitation Administration, ali slovensko: 
Uprava Združenih narodov za pomoč in ob
novo.

UNRRA je delala v Evropi vse do konca 
leta 1946 in je pomagala med drugim tudi Ju
goslaviji. Ljudje se je spominjajo s_ hvalež
nostjo. Pa utegne kdo vprašati, v kakšni zvezi 
je UNRRA z Mednarodnim otroškim skladom.

UNRRA je proti koncu svojega obstoja po
svetila svojo dejavnost ravno otrokom in pri
poročila, naj ustanovijo Mednarodni otroški 
sklad, ki bi nadaljeval njeno delo. Bili so si v 
svesti, da je še treba pomagati otrokom, kajti 
pri teh še dalje trajajo pogubne posledice dru
ge svetovne vojne. Sicer so vlade same v prvi 
vrsti odgovorne, da se brigajo za otroke v svo
jih državah. Vendar mnoge izmed njih nimajo 
za to dovoljnih sredstev. Gospodarsko in fi
nančno močnejše države so podobno, kot je 
to bilo pri UNRRI, tudi v tem primeru mo
ralno zavezane pomagati drugim drža
vam, dokler te same ne bi mogle primerno 
oskrbeti otroke s svojimi sredstvi. Tako je po
stalo jasno, da . je vprašanje primerne oskrbe 
in zaščite otrok treba rešiti v sodelovanju z 
drugimi državami, torej v mednarodnem 
okviru. Končno je Glavni zbor (Glavna skup
ščina) Združenih narodov ustanovil Mednarod
ni otroški sklad s soglasnim sklepom dne 11. de
cembra 1946. Z delom je pričel leta 1948.

KAJ JE MEDNARODNI OTROŠKI SKLAD?
Lahko rečemo, da je to mednarodna za

druga v korist otrok in mladine do 18. leta 
ter nosečih in doječih mater, da zagotovi vsaj 
tisto hrano, ki je za otroke najnujnejša. V prvi 

l vrsti je središče za razdeljevanje gmotne po- 
| moči. Poleg tega pospešuje izvedbo načrtov o 
j zdravstveni pomoči otrokom, pri čemer, sode- 
I luje s Svetovno zdravstveno organizacij^

Vseučiliški profesor 
dr. Ivan Tomšič:

(WHO). Pomaga v državah, ki so bile žrtve 
napada, in v drugih državah, ki so dobivale do 
tedaj pomoč od UNRRE. Namen pomoči je, da 
se doseže čim trajnejši učinek in s tem stalen 
prispevek blaginji otrok.

Mednarodni otroški sklad vodi upravni 
ravnatelj po navodilih, ki mu jih daje uprav
ni odbor. Upravnega ravnatelja imenuje Glavni 
tajnik Organizacije združenih narodov. Že od 
vsega začetka je upravni ravnatelj g. Mauriee 
Pate iz Združenih držav Amerike. Imenovani 
ima veliko izkustev na tem polju in je bil član 
Hooverovih poslanstev Evropi po obeh svetov
nih vojnah, a med drugo svetovno vojno je bil 
v ameriškem Rdečem križu načelnik odseka, ki 
je skrbel za vojne ujetnike.

Upravni odbor Mednarodnega otroškega 
sklada je sestavljen iz predstavnikov vlad 26 
držav oziroma meddržavnopravnih oseb z vseh 
celin. Med drugimi je zastopana tudi Jugosla
vija. Končno oblast glede tega sklada ima Glav
ni zbor Organizacije združenih narodov.

KAJ DELA MEDNARODNI OTROŠKI SKLAD?,
V načrtu ima razdeljevanje polnomastnega 

mleka v prahu, maščobe in ribjega olja dnevno 
6 milijonov dodatnih obrokov v hrani otrokom 
in mladini do 18. leta ter nosečim in doječim 
materam. Pomaga nekaterim državam, da po
večajo preskrbo otrok z dobrim mlekom,, in 
sicer iz lastnih virov. To se doseže s pasteriza
cijo mleka in s pripravljanjem mleka v prahu. 
Pomoč z mlekom je najvažnejša točka: mleko 
vsebuje mnogo kalcija in beljakovin ter je zato 
zelo potrebno za rast otrok. .

Poleg s hrano pomaga Mednarodni otroški 
sklad tudi s stvarmi, potrebnimi za. oblačila in 
obutev otrok. Vendar ne daje gotovih izdelkov, 
ampak preskrbi surovine, da se. iz teh izdelajo 
v posameznih državah obleke in čevlji in po
darijo otrokom.

Jetika (tuberkuloza) se je v mnogih. drža
vah zelo razširila zaradi slabe prehrane in po

manjkanja, kar so posledice ki Jih je druga 
svetovna vojna ustvarila na gospodarskem po
lju. Mednarodni otroški sklad podpira gibanje 
po vsem svetu, ki ima namen da se zavarujejo 
otroci pred jetiko. Organizira cepljenje proti 
jetiki z namenom, da preišče okoli 100 milijo
nov otrok in da oskrbi po potrebi zaščito (imu
nizacijo) z. uporabo cepiva BCG. Z BCG so ce
pili okoli 15 milijonov otrok, med drugim tudi 
otroke v Jugoslaviji. To cepljenje organizira 
skupaj s skandinavskimi društvi Rdečega križa 
in s Svetovno zdravstveno organizacijo.

Mednarodni otroški sklad poseiaga nadzirati 
otroške bolezni, ki so v kakem kraju trajno; 
podpira prizadevanje držav, da zaščitijo otroke 
pred spolnimi boleznimi in pred malarijo; oskr
buje, da nekatere države (kot na primer Fran
cija, Švedska, Švica) nudijo možnosti za izpo
polnitev osebja v socialnem otroškem zdravstvu, 
in sicer v kratkih, praktičnih tečajih.

KAKŠNIH NAČEL SE MEDNARODNI OTRO
ŠKI SKLAD DRŽI PRI SVOJEM DELU?

V prvi vrsti se mora držati moralnega 
načela. Ta določa, da je treba razdeljevati po
moč po potrebi, brez razlikovanja po rasi, 
veroizpovedi, narodnosti ali političnem prepri
čanju. V vsak dogovor z vladami se postavi to 
načelo kot pogoj, da se bo dala pomoč dotični 
državi.

Pri svojem delu se drži tudi načela za
upanja v tem smislu, da se pri razdeljevanju 
poslužuje vladnega aparata v vsaki državi. V 
vsaki državi prevzame podporo določeno mini
strstvo, ki odgovarja za razdeljevanje. To mi
nistrstvo je dolžno urediti vse potrebno, da 
podpora pride v roke tistim, ki jim je name
njena. Ima zaupniško upravo, kar je formalno 
priznano z dejstvom, da Mednarodni otroški 
sklad obdrži lastninsko pravico na podeljeni 
podpori oziroma pomoči vse dotlej, dokler je 
otroci, ki jim je namenjena, ne porabijo. V Ju
goslaviji odgovarja za razdeljevanje Komite za



le bombe in topovi, ampak sodelovanje med narodi vodi k ohranitvi miru
Ko prebirajo naši delovni ljudje pe

stre in obenem razburljive novice iz med
narodnega življenja,. iščejo predvsem od
govor na vprašanje: kaj je s toliko obe
tanim povojnim mirom Taka preprosta 
vprašanja so v današnjem težkem svetov
nem položaju popolnoma upravičena. 
Spomini na prestane vojne grozote so še 
živi in boleči. Prebolevamo jih s trdno 
odločnostjo, da ne bomo dopustili nobe
ne vojne več.

Že med zadnjo vojno" so zapadni za
vezniki skupno s Sovjetsko zvezo ob raz
nih prilikah obljubljali, da bodo dokonč
no uničene vse napadalne sile, pa naj bi 
se pojavile kjer koli. Toda sočasno s 
temi farizejskimi mirovnimi izjavami, so 
zapadne sile skupno s Sovjetsko zvezo za. 
hrbtom krvavečih narodov razdelile svet 
na vplivnostna področja. Že samo to dej
stvo nosi v sebi kal bodočih vojnih sp o- 
.padov, ki jih lahko izzove ena ali druga 
imperialistična velesila s tem, da si na 
kakršenkoli, način poveča svoj prestiž.

Bolj kot kdaj koli si 'danes človeštvo 
želi trajnega miru. Toda pri tem ne sme
mo pozabiti, da za dosego takega miru 
niso dovolj samo pobožne želje, ampak 
je treba znatno več.
Proti vsem nasprot
nikom mirnega sode
lovanja in sožitja 
med narodi je treba 
zbrati vse napredne 
sile, ki edinole lahko 
preprečijo peklenske 
načrte vseh sovraž
nikov miru.

Po krivdi impe
rialističnih velesil — 
največ pa Sovjetske 
zveze — se kosa da
nes ves svet v blazni 
oboroževalni tekmi.
Toda oboroževanje General Eisenhower 
in vojna histerija ni
sta sredstvi za dosego svetovnega miru. 
Mir je mogoče ohraniti edinole, če bomo 
krepili sodelovanje med narodi vsega 
sveta na podlagi temeljnih načel Organi
zacije Združenih narodov. To je obenem 
tudi osnovno načelo naše zunanje poli
tike v preteklosti in tudi v prihodnosti.

Nedvomno je dosegla hladna vojna 
med vzhodnimi in zahodnimi imperiali
stičnim taborom svoj višek v korejski 
vojni. Do sedanjega korejskega spopada 
je prišlo zaradi brezobzirnega vmešava
nja Sovjetske zveze in ZDA v notranje 
zadeve Koreje, ki je bila po krivdi istih 
imperialističnih velesil po vojni razde
ljena na dve področji medsebojno na
sprotnih si vplivov.

Očitno je, da sta ZDA in Sovjetska 
zveza, ki sta najbolj zainteresirani v ko
rejskem spopadu, hoteli s silo orožja po
večati vplivna področja. Prav zato so tu
di v začetku vojne propadli vsi poskusi 
za mirno ureditev korejskega spopada. 
Poleg našega predstavnika se je za to 
najbolj prizadeval tudi indijski predstav
nik V OZN BdnegSI Rite. Predsednik l«r 
tošnjega zasedanja Generalne skupščine 
Entezam je Raua imenoval za člana tri
članske komisije, ki ima nalogo poiskati 
način za mirno rešitev korejskega vpra
šanja. To nedvomno potrjuje, da uživa 
Rau zaupanje tako pri ZDA, kakor tudi 
pri Azijskih državah.

Medtem pa se je položaj na fronta 
dnevno izpreminjal. Najprej so severno
korejske čete opremljene s . sovjetskim 
orožjem skoraj popolnoma vrgle Ameri
čane s korejskega polotoka. Toda sile 
OZN so bile močnejše in so v nekaj me- . 
6ečih že skoraj prodrle do mandžurske 
meje. Kazalo je, da bo vojna na Koreji 
'končana že v nekaj dneh.

Takrat pa so posegle vmes velike ki
tajske sile To intervencijo je skušala ki
tajska vlada opravičiti s tem, da hoče 
zaščititi velike električne naprave ob re
ki J a lu Vsi nadaljnji dogodki pa so po
kazali. da so bile take kitajske izjave

zgolj politična špekulacija. Organizacija 
združenih narodov je storila vse, da se 
korejsko vprašanje čimprej reši na miro
ljuben način. Toda Peking je molčal. Šele, 
ko je pekinška vlada prejela že tretji 
poziv za prekinitev sovražnosti, je zuna
nji minister LR Kitajske Ču En Laj ob
vestil tričlansko komisijo o stališču svoje 
vlade do korejskega vprašanja. Kot po
goj za prekinitev sovražnosti zahteva ki
tajska vlada takojšen umik ameriških čet 
s Koreje in Formoze ter sprejem LR Ki
tajske v OZN V svojem odgovoru Ču En 
Laj poudarja, da Kitajska ni dolžna izpol
njevati sklepov, ki jih je (»prejela OZN 
o Koreji, ker še vedno ni član te med
narodne organizacije.

Kdo je kriv, da LR Kitajska še vedno 
ni član OZN.

Že 10. januarja letos je Varnostni svet 
na zahtevo jugoslovanskega predstavnika 
razpravljal o sovjetski zahtevi, da se 
sprejme LR Kitajska v OZN. Ta sovjetska 
zahteva pri glasovanju takrat ni bila 
sprejeta. Zato je Malik zapustil VS 
in izjavil, da Sovjetska zveza ne bo so
delovala pri delu VS vse dotlej, dokler 
bo v mjem zastopan delegat nacionalistič
ne Kitajske. Ta korak Sovjetske zveze 
je bil nedvomno premišljena sovjetska 
poteza, s katero so Sovjeti hoteli doseči 
dva cilja hkrati. Z bojkotom ustanov in 
odborov OZN so hoteli onemogočiti delo 
te mednarodne organizacije, obenem pa 
preprečiti sprejem LR Kitajske v OZN. 
S tem pa'so dosegli, da se je LR Kitaj
ska v svojem nadaljnjem gospodarskem in 
političnem razvoju naslonila izključno na 
Sovjetsko zvezo.

Kljub temu, da je Malik' januarja od
ločno trdil, da ne bo več sedel skupaj 
s kitajskim nacionalističnim delegatom za 
isto mizo, se je v avgustu vendarle vrnil 
v Varnostni svet.

Da danes Kitajska še vedno ni član 
OZN. je krivda predvsem Sovjetske zve
ze. Nedvomno bi kitajsko ljudstvo že 
zdavnaj lahko poslalo svoje zastopnike v 
OZN, če bi se Sovjeti zares iskreno bo
rili za njihov sprejem, in če ne bi zapu
stili skoraj vseh organov OZN. Ni pa iz
ključeno, da je Sovjetska zveza morda 
že takrat hotela preprečiti sprejem LR 
Kitajske v OZN, tudi zato, da bo imela 
Kitajska več ali man,j proste roke pri se
danji vojaški intervenciji na Koreji.

Kaj prinaša kitajska vojaška intervencija 
na Koreji kitajskemu ljudstvu?

Dogodki, ki se razvijajo na Daljnem 
Vzhodu nam kažejo, da je kitajska vlada 
danes pod popolnim vplivom Moskve. 
Toda kljub temu, bo kitajsko ljudstvo 
prej ali slej spoznalo, da njihova inter
vencija v vojni na Koreji ne ogroža samo 
svetovnega miru, ampak v prvi vrsti ško
duje njim samim.

Kitajska je' gospodarsko zelo zaostala 
država. Vsa Kitajska je leta 1939 proiz
vedla komaj 3.5 milijona ton premoga, 

kar je le tretjino več 
od proizvodnje ma
lega Saarskega baze
na v Zahodni Nemči
ji. Že itak zaostalo 

k) "j gospodarstvo pa je
V' • ■ j}r/ še močno prizadejala

* ,yf tudi dolgoletna dr-
sjfeK , žavljansika in japon-
T x— m sko-kitajska vojna. 
^/ g Toda nova Kitaj-

f ska, namesto, da bi 
60 posvetila učvrstit
vi toliko zaželenega 
miru, ter na ta način 
v miru obnovila svo

jo porušeno domovino je postala po 
volji svojih moskovskih gospodarjev na
padalna država, ki ogroža neodvisnost 
in svobodo drugih — Kitajski sosednih 
narodov.

Z vlogo, ki jo ima Kitajska v sovjet
skih načrtih, je pa tudi ogrožen nadaljnji 
razvoj kitajskega naroda in končno tudi 
izgradnja socializma.

Sestanek Trumam—Attlee
Takoj po kitajski intervenciji je pred

sednik angleške laburistične vlade Čle
ni ent Attlee zaradi napetega mednarod
nega položaja odpotoval na razgovore k 
predsedniku Trumanu. Pred svojim odho
dom v Washington je imel Attlee vrsto 
konferenc z najvidnejšimi predstavniki 
svoje države. Sestal se je tudi s franco
skim ministrskim predsednikom Rene 
Pievenom in zunanjim ministrom Rober
tom Schumanom.

Kljub temu, da so billi nekateri krogi 
na zapadu mnenja, da je treba razgovore 
med Attleejem in Trumanom razširiti tu
di na nekatere druge zahodne države, je 
ves svet z zanimanjem preši uhnil razgo
vorom obeh državnikov. Uradno poročilo, 
ki je bilo izdano ob zaključku konferen
ce, poudarja, da sta oba državnika do
segla soglasje v vseh najvažnejših vpra
šanjih zunanje politike obeh držav. Naj
več sta razpravljala o položaju, ki je na
stal v svetu zaradi množične intervencije 
kitaskih čet v korejskem spopadu. Oba 
sta se sporazumela, da ne more biti niti
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General Vu

Harry Truman Clement Attlee
govora o kakršnem koli popuščanju pred 
napadalci na Daljnem Vzhodu.

Truman in Attlee sta mnenja, da je 
treba čimbolj povečati proizvodnjo ame
riškega orožja, ki bo služil vsem članicam 
Atlantskega pakta v obrambi pred napa
dalnostjo Sovjetske zveze. Po teh razgo
vorih med Trumanom in Attleejem je v 
Evropi spet zavladalo optimistično' zado
voljstvo. Večina časopisov je bila takrat 
mnenja, da sta Attlee in Truman dosegla 
p o voljno rešitev za zahodni syet. Pred
sednik Truman je kmalu po sestanku z 
Attleejem proglasil narodno pripravlje
nost v ZDA V proklaimaciji, ki je bila iz
dana, je med drugim rečeno, da so ne
davni dogodki na Koreji spravili v res
no nevarnost svetovni mdr. Poleg tega je 
predsednik Truman izdal še ukaz, naj se 
ameriške letalske, pomorske in druge 
oborožene sile čimbolj pripravijo, da bodo 
v primeru potrebe lahko izpolnil e. svoje 

. obveznosti do Združenih narodov. ,
Ameriški obrambni program predvide

va uvedbo nadzorstva Aad cenami in 
mezdami povečanje davkov, povečanje 
številčnega stanja oboroženih sil na 3 in 
pol milijona mož, kakor tudi povečanje 
vojne proizvodnje.

Tudi večina zahodnoevropskih držav 
se je začel a po kitajski intervenciji na ' 
Koreji 'mrzlično oboroževati. Po prora
čunih za prihodnje finančno leto bodo 
vojaški stroški v teh deželah tvorili 
ogromno postavko.

General Eisenhower vrhovni komandant 
evropske vojske

Predsednik Truman je 18. decembra 
imenoval generala Eisenhovverja za vr
hovnega poveljnika evropske vojske. Ge
neral Eisenhovver je dosegel velike uspe
he med zadnjo vojno kot poveljnik za
vezniških sil v Evropi, po vojni pa je 
bil demobiliziran in je vršil dolžnost rek

torja columbijskega vseučilišča. Njegovo 
imenovanje za vrhovnega komandanta 
evropske vojske, so toplo pozdravile vse 
zahodnoevropske države. General Eisen- 
hower bo prevzel dolžnosti vrhovnega 
komandanta evropske vojske, kamor bo
do spadali tudi nemški oddelki, v začet
ku prihodnjega leta.

Pod močnim vtisom kitajske inter
vencije na Koreji se je v drugi polovici 
decembra sestal tudi Atlantski svet v 
Bruslju. Na tem sestanku je bil ustanov
ljen urad za razdeljevanje strateških su
rovin med države članice Atlantskega 
pakta.

Atlantski svet je na svojem zasedanju 
v Bruslju ugotovil enotno stališče vseh 
članov Sveta glede sodelovanja Nemči
je pri obrambi Evrope, ter povabil An
glijo, ZDA in Francijo naj nadaljujejo 
proučevanje tega vprašanja z zahodno- 
nemško zvezno vlado v Bonnu.

Tudi Pleven je končno pristal na ameriški 
načrt o ponovni oborožitvi Zah. Nemčije.

Ameriška vlada že dalj časa zastopa 
stališče, da je treba Nemce zopet oboro
žiti in jih vključili v Atlantski obrambni 
sistem. Temu ameriškemu stališču sta v 
začetku energično nasprotovala tako An
glija, kakor tudi Francija. Toda tekom 
letošnjega leta je Anglija pristala na ta 
ameriški predlog. Na to odločitev lon
donske vlade je vplivala taiko ameriška 
gospodarska pomoč, ki jo daje Angliji, 
še bolj pa poslabšanje svetovnega politič
nega položaja.

Ameriško stališče do ponovne nemške 
oborožitve je približno naslednje: usta
novijo naj se posebne nemške divizije, 
katerim naj poveljujejo nemški generali. 
Do konca 1951. leta zahtevajo Američani 
ustanovitev petih nemških divizij.

V nasprotju s tem ameriškim stališčem 
pa je bil v začetku predsednik francoske 
vlade Rene Pleven mnenja, da naj so
delujejo manjši oddelki pri obrambi Ev
rope kot najemniška vojska, ki bi bila v 
sestavu evropske vojske. Tako stališče 
ni moglo zadovoljiti Američanov, še manj 
pa so bili z njim zadovoljni Nemci.

Zahodnonemški kancler Adenauer že
li ponovno oborožitev Nemcev, toda na 
podlagi enakopravnosti v vseh pogledih. 
Opozicija na čelu s socialdemokratskim 
voditeljem dr. Kurtom Schumacherjem je 
proti ponovni oborožitvi Nemčije i-n za
hteva, da naj nemško varnost zavarujejo 
same okupacijske sile s povečanjem svo
jih čet v Zahodni Nemčiji.

. Plevenova vlada ima mnogo razlogov, 
da je nasprotovala ponovni nemški obo
rožitvi. Odnos sil v francoskem parla
mentu je tak, da se 
mora Pleven ozirati 
tudi na mnenja svo
jih političnih nasprot
nikov, ki pa po veči
ni niso naklonjeni 
ponovni oborožitvi 
Nemčije. Prav tako 
tudi francosko ljud
stvo skeptično gleda 
na ponovno nemško 
oborožitev, V Fran
ciji očividno ne mo
rejo pozabiti da je 
bila Francija v zad
njem stoletju trikrat 
žrtev nemških osva
jalcev. Tudi v drugi 
svetovni vojni so francoske množice 
Nemce do skrajnosti zasovražile.

V oktobru je bil v francoski Narodni 
skupščini, pod pritiskom ameriške vlade, 
sprejet kompromisen sklep, da naj se 
Nemčiji dovoli sodelovanje v sklopu ev
ropske vojske, vendar pod pogojem, da 
bodo nemške enote manjše od drugih 
enot držav članic Atlantskega pakta. Pod 
pritiskom ameriške vlade in še bolj za
radi pretečih dogodkov na Daljnem Vzho
du je morala Francija končno kapituli
rati in pristati na ameriške načrte d
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Rene Pleven

nemškem sodelovanju v atlantskem ob
rambnem sistemu. Na zadnji atlantski 
konferenci v Bruslju pa je hočeš ali no
češ moral tudi Pleven pristati na to, da 
bodo nemške enote neposredno vključe
ne v severnoatlantski pakt, ne pa v neko 
evropsko vojsko, kakor si je to prvotno 
zamišljal Pleven.

Kakšen pa je položaj v Vzhodni Nemčiji,
Tudi v Vzhodni Nemčiji ni položaj nič 

boljši Sovjeti danes z raznimi ukrepi 
oživljajo militaristično miselnost pri Nem
cih v svoji coni. Tako je mela po neka

terih podatkih Vzh. 
Nemčija septembra 
letos pod orožjem 
okoli 270.000 ljudi. 
Samo ljudska poli
cija šteje po podat
kih 193.000 ljudi. 
Kljub temu je vzhod
na nemška vlada vse 
leto vodila ogorčeno 
kampanjo proti za
hoda onem ški zvezni 
vladi češ, da pri
pravlja ustanovitev 
nove nemške vojske. 
Eden takih manevrov 

Konrad Adenauer 1® bil v oktobru na 
hitro roko sklicani se

stanek informbirojevskih zunanjih mini
strov v Pragi, na katerem so izdali dekla
racijo, ki poziva zunanje ministre štirih 
velesil, naj znova proučijo izvedbo 
potsdamskih sklepov o Nemčiji.

Na osnovi praške deklaracije je So
vjetska zveza izročila 3. novembra trem 
zapadnim velesilam note, v katerih pred
laga sestanek Sveta zunanjih ministrov, 
ki bi razpravljal o Nemčiji. Po dolgih 
medsebojnih posvetovanjih so zapadne 
velesile prejšnji teden pritrdilno odgovo
rile na sovjetski predlog. Pripomnile pa 
so, da bi imela taka konferenca več 
uspeha, če bi se na njej obravnavala 
tudi druga vprašanja, ki so v središču 
pozornosti vsega sveta.

Nedvomno bi bil čimprej šen podpis 
mirovne pogodbe z Nemčijo najboljše 
jamstvo za vzpostavitev enotne in miro
ljubne Nemčije. To ne bi bilo samo v 
interesu miru, ampak tudi v interesu 
nemškega ljudstva. Vendar niti zahodna, 
niti Vzhodna Nemčija nista doslej poka
zali kakih vidnejših prizadevanj, da bi 
se nemško vprašanje, rešilo na ta način.

Gospodarsko sodelovanje zahodnih 
držav.

Zahodne države so se tudi letos pri
zadevale, da med seboj navežejo čim 
tesnejše stike, da bi tvko tudi na go
spodarskem področju izpolnile naloge, ki 
jim jih nalaga sedanji mednarodni polo
žaj. V vrsti teh naporov je posebno za
nimiv predlog francoskega zunanjega mi
nistra Schumana, o združitvi evropske 
jeklaftskv in 'premogovne industrije.

V tem načrtu so udeležene Zahodna 
Nemčija, Italija, Belgija, Holandska in 
Luxemburg. Anglija je odklonila sodelo
vanje v tej evropski zvezi jekla in pre
moga z izgovorom, da se ne more odre
či delu svoje gospodarske neodvisnosti, 
ker se še vedno smatra za vodilno drža
vo britanske skupnosti narodov.

Vendar ni odveč pripomniti, da se je 
položaj na mednarodnem trgu takrat, ko 
je bil Schumanov načrt objavljen (9. ma
ja) znatno razlikoval od sedanjega. Ta
krat je proizvodnja jekla in premoga pre
segala povpraševanje. Cene so bile zelo 
nizke, hip er pro duk ci ja 'jekla in premoga 
pa je stalno naraščala. Če to upošteva
mo ni težko razumeti, zakaj so se neka
tere evropske države tako hitro pridru
žile Schumanovemu načrtu. S tem spo
razumom so dobile zahodne države čla
nice tega načrta velik trg za plasiranje 
svojih izdelkov, ki so se prej le težko 
prodali.

narodov za pomoč
socialno skrbstvo vlade FLRJ. Ustanovili so po
sebne koordinacijske odbore, ki vodijo razde
ljevanje, ip sicer koordinacijski odbor Medna
rodnega otroškega skladu pri Komiteju za so
cialno skrbstvo vlad.- FLRJ, v posameznih re
publikah pa republiške, okrajne in mestne ko
ordinacijske odbore tega sklada. Ti odbori so 
sestavljeni v Jugoslaviji iz organov ljudske 
oblasti in iz predstavnikov Rdečega križa, Osvo
bodilne fronte, sindikata, AFŽ in Ljudske mla
dine.

Mednarodni otroški sklad se drži pri svo
jem d etn tudi ekonomskega načela, kar se 
kaže v sledečem. Razdeljevanje podpore gre na 
stroške tiste države, ki ji je podpora namenje- 
na. Stroški za prevoz mleka v prahu z ladjami 
niso veliki Surovine ze oblačila m obutve 
(bombaž, volna, kože, usnje) se dajejo državam, 
te pa so dolžne oskrbeti, da se te surovine pre
delajo na njihove stroške v obleke in čevlje^ in 
podarijo otrokom. Na ta način se vsak dolar, 
ki sc da Mednarodnemu otroškemu skladu, po
dvoji ali potroji v vrednosti do trenutka, ko 
otrok dobi podporo ali pomoč. Seveda se nobeni 
državi ne bo dobavila vrsta hrane, ki bi jo ta 
izvažala v kateri koli obliki.

Po možnosti naj tudi država, ki je deležna 
Pomoči, prispeva kaj primernega. Prispevki so 
lahko v denarju, hrani, surovinah, zdravilih, 
lahko pa tudi v delu in pomoči, da se načrt te 
ustanove ustvari v dolični državi. Taki pri
spevki držav predstavljajo za njih cesto znatne 
žrtve; kajti prispevek je približno toliko vre
den kot sama pomoč ali podpora Mednarodnega 
otroškega sklada Pri tem ločimo tri vrste 
držav: 1. države, ki samo prispevajo v Medna
rodni otroški sklad (n pr. Združene države 
Amerike, Velika Britanija. Kanada, Avstralija, 
Švedska. Norveška). 2. države, ki samo preje
majo pomoč od Mednarodnega otroškega sklada 
(n. pr. Kitajska. Egipt, Sirija. Mcksika), 3. drža
ve, ki prispevajo v ta sklad in hkrati preje
majo od njega pomoč (n. pr. Jugoslavija, Grči
ja, Francija, Indija).

otrckcm (UNICEF)
KAKO JE MEDNARODNI OTROŠKI SKLAD 

FINANSIRAN?
Mednarodni otroški sklad je dobil denar, 

ki je preostal od UNRRE. V njegov sklad se 
stekajo darila vlad, dobrovoljni prispevki raz
nih ustanov in zasebnikov. Največ prispevajo 
Združene države Amerike. Od zasebnikov je 
prejel največ po Apelu (nujni prošnji) 
Združenih narodov za otroke (United Na- 
tions Appeal for Children, skrajšano UNAC). 
Glavni zbor Organizacije združenih narodov je 
namreč sklenil povabiti vse narode sveta, naj 
s prostovoljnimi zasebnimi prispevki znotraj 
svojih držav zberejo in nudijo stalnejšo pomoč 
otrokom. Leta 1948 so darovali za UNAC v 45 
državah (med njimi tudi v Jugoslaviji) in v 
30 nesamoupravnih ozemljih stvari v vrednosti 
preko 33 milijonov dolarjev« Od tega zneska so 
dali na^ razpolago Mednarodnemu otroškemu 
skladu čez 10 milijonov dolarjev. Lani je Glav
ni zbor sklenil, naj se da temu skladu ves zne
sek, ki se bo nabral v okviru UNAC.

Za leto 1949 je Mednarodni otroški sklad 
razpolagal le s kreditom 78 milijonov dolarjev. 
Potrebe otrok so bile veliko večje, zato je mo
ral skrčiti svoj načrt v okvir danih kreditov.

KAKO SO HOTELI PREOSNOVAT1 MEDNA
RODNI OTROŠKI SKLAD?

Na letošnjem zasedanju Glavnega zbora 
Združenih narodov so nekateri predlagali, naj 
bi se preosnovalo dajanje pomoči otrokom, češ 
naj se dajanje neposredne pomoči v naravi na
domesti s tehnično podporo, naj se spremeni 
organizacijska struktura sklada in naj se pro
stovoljni prispevki nadomestijo z neznatnimi 
Ženih narodov.

Če bi sprejeli ta predlog, bi Mednarodni 
otroški sklad v svoji sedanji obliki in načinu 
dela bil odpravljen. K sreči je večina držav, 
med njimi tudi Jugoslavija, bila za to, da Med- 

I narodni otroški sklad nadaljuje s svojim de- 
1 lom.

KAJ POMENI MEDNARODNI OTROŠKI 
SKLAD ZA JUGOSLAVIJO?

Jugoslavija je imela velike žrtve v zadnji 
svetovni vojni ter ji do danes še ni uspelo 
proizvajati dovolj življenjskih potrebščin. Zato 
je razumljivo, da je pristopila k Mednarodne
mu otroškemu skladu. Od tega sklada prejema 
izdatno pomoč. Skupna vrednost pomoči v hra
ni, zdravilih, sanitetnem materialu in surovi
nah. ki jo je prejela Jugoslavija od leta 1948 
do danes, je 19,334.000 dolarjev. Vlada FLRJ pa 
je dala skoraj poldrugo milijardo dinarjev za 
uresničenje načrta Mednarodnega otroškega 
sklada.

V nekaterih krajih naše države se gradijo 
velike zgradbe za mlekarne z najmodernejšimi 
obratnimi napravami. Zgradbe postavlja drža
va, a obratne naprave dobavlja Mednarodni 
otroški sklad v zvezi z Organizacijo za prehra
no in poljedelstvo (FAO). S tem je dana mož
nost, da se Jugoslavija. sčasoma sama preskrbi 
z dovoljnim mlekom.

Za leto 1950 ima Mednarodni otroški sklad 
v načrtu, da prispeva dodatek v hrani v Jugo
slaviji 910.000 otrokom in 80.000 nosečim in do
ječim materam. Zaradi letošnje izredne suše je 
upravni odbor Mednarodnega otroškega sklada 
v novembru letos dodelil Jugoslaviji najvišjo 
podporo v okviru sredstev sklada ter odobril 
dobavo v vrednosti 525.700 dolarjev. To je do 
sedaj največji znesek, ki je bil odobren evrop
ski državi za prvo četrtletje 1951. Pri tem opo
zarjamo na izjavo, ki jo je dal vodja poslan
stva Mednarodnega otroškega sklada v Jugosla
viji ob obletnici ustanovitve tega sklada. Rekel 
je namreč, da je poslanstvo zadovoljno z raz
deljevanjem pomoči tega sklada v Jugoslaviji, 
ker se pošiljatve dele pravično, na podlagi po
treb, brez pristranosti in brezplačno.

Ko je letos jeseni prišlo v Organizaciji 
združenih narodov do predloga, naj se Med
narodni otroški sklad preosnuje, je jugoslovan
ski predstavnik bil zu to, naj ta sklad nadaljuje 
s svojim delom kot do sedaj. Ta sklad je treba 
spremeniti v stalno ustanovo in omogočiti, da 
bo svojo dejavnost zasnoval na dajanju učin
kovite gmotne pomoči. Kot merilo za prvenstvo 
pri delitvi podpore je treba upoštevati tudi 
nerazvitost držav, ki jim je pomoč potrebna. 
Nadalje je jugoslovanski predstavnik izjavil, 
da je Jugoslavija pripravljena zavezati se, da 
bo prihodnja tri leta prispevala Mednarodnemu 
otroškemu skladu letno v vrednosti 200.000 do 
300.000 dolarjev. S ti m izraža Jugoslavija svojo 
pripravljenost, da še dalje dela na utrditvi 
mednarodnega sodelovanja na tem področju.

Mednarodni otroški sklad je zelo uspel s 
svojim človekoljubnim in koristnim delom. Do 
sedaj mu je prispevalo 43 vlad, a sklad pomaga 
otrokom in materam v 58 državah in deželah, 
in sicer 14 v Evropi. 18 v Aziji, 17 v Latinski 
Ameriki, 4 na Srednjem Vzhodu in 5 v Severni 
Afriki. Otroci, mladina in matere so globoko 
hvaležni skladu za pomoč in podporo.

Vendar so potrebe otrok še večje in se ne 
morejo kriti z viri, ki jih ima Mednarodni otro
ški sklad trenutno, Potrebno je, da se najdejo 
praktična in učinkovita sredstva, da se delo te 
ustanove nadaljuje, razširi in poveča. Saj je 
Organizacija združenih narodov doprinesla s 
tem. delom veliko k utrditvi in razvoju sodelo
vanja med narodi.

Pomen dela Mednarodnega otroškega sklada 
ni torej le v gmotnem uspehu, ampak tudi v 
tem, da je to primer vzajemnega sodelovanja 
v duhu Ustanovne listine Organizacije združe
nih narodov. Ta primer kaže. da narodi, če ho
čejo, morejo delati skupno za skupno stvar.



IZ ZIVLIENIA BELIH RUDARIEV
preskromno.

Težko je na kratko opisati življenje 
in delo kolektiva, ki dela na tako ob
sežnem obratu, kot je to proizvodnja 
naite v Dolnji Lendavi. Obsežnost tega 
obrata si lahko predstavljate le, če veste, 
da je en sam obrat dolg štiri kilometre 
in da je od enega do drugega obrata 
celo 30 km. To je obrat, katerega veli
čino spozna samo tisti, ki živi in dela 
v njem. Zato bom opisal samo nekaj za
nimivosti o naitonosnem polju, ki so ve
likega pomena. Vsa industrija je odvis
na od naftinih derivatov, ves avtopromet 
je odvisen od naite in poleg še neštetih 
drugih potrošnikov proizvodov nafte, so 
tu naše,vasi, kjer še ni elektrike in jim 
je glavno sredstvo za razsvetljavo petro
lej.

Vse to imajo pred očmi naši delavci 
in strokovnjaki in se borijo za vsak me. 
ter globine pri vrtanju, da napravijo nafti 
izhod iz zemlje. Letos, 17. decembra, so 
dosegli, ko so tekmovali na čast volitev 
v okrajne ljudske odbore, največji rekord 
vrtanja v Evropi v globino 534,71 metra v 
24 urah in s tem potolkli dosedanji ev
ropski rekord 508 m, katerega je držala 
SZ. Prav tako se borijo črpalci na goto
vih vrtinah za vsako kapljo nafte, da 
bomo čimprej imeli dovolj nafte doma in 
nam je ne bo treba uvažati. Samo letos 
smo dvignili proizvodnjo nafte za 117°/e.
GAZOLIN — KOMPRIMIRANI METAN 

— BUTANPROPAN
Poleg nafte pa izhajajo iz zemlje še 

ogromne količine zemeljskega plina, ka
terega smo do letos le v majhni meri 
izkoriščali kot gorivo za peči v gospo
dinjstvu in za parne kotle. Večina tega 
dragocenega plina pa je odšlo neizko
riščeno v zrak, ker nismo imeli priprav, 
da bi ga predelovali in komprimirali. 
Naši strokovnjaki pa niso prej mirovali, 
dokler niso ustvarili pogojev za prede
lavo plina in s tem pridobili naši državi 
tri nove, zelo važne postopke, ki smo jih 
doslej morali uvažati za drage devize. Ti 
produkti so: gazolin, komprhnirani metan 
in butan-propan.

Gazolin je tekočina, katera se pri
dobi s predelavo zemeljskega plina in se 
uporablja kot dodatek bencinu za prido
bivanje visoko vrednega avio-bencina, 
brez katerega ne more obstajati naše le
talstvo. Zmogljivost pridobivanja gazolin« 
raste Iz dneva v dan, saj je proizvodnja 
gazolina letos od januarja do novembra 
narasla za 290"/o.

Komprimirani metan je plin, 
Id ga kot visokovredno gorivo s pridom 
uporabljajo v težki industriji, v mehanič. 
nih delavnicah in v prometu za pogon 
avtomobilov, ker po svoji kalorični vred
nosti popolnoma zamenjuje bencin in dru
ga visokovredna goriva. Zmogljivost kom- 
prsmiranega metana se stalno veča in bo 
v prihodnjem letu že v veliki meri za
dovoljila potrebe v naši industriji in pro
metu. Proizvodnja tega plina je zrasla le
tos od aprila, ko smo ga začeli proizva
jati. do novembra za nad 200"/o.

Plin bo tan.propan, katerega smo 
začeli proizvajati letos maja, je odlično

gorivo za peči v gospodinjstvu ter je zelo 
prikladen, ker se s tem plinom napol
njene jeklenke lahko pošiljajo po vsej 
državi. Butan-propan se uporablja tudi 
v raznih laboratorijih. Ta plin je velike 
važnosti za naše gospodarstvo in to še 
tembolj, ker proizvodnja narašča z veli
kanskim tempom, saj je narasla od maja 
do novembra za celih 845”/».

Ti novi proizvodi so za nas še toliko 
večjega pomena, ker so projektanti in 
graditelji te tako rekoč nove tovarne naši 
domači strokovnjaki in delavci. Delavci 
so hitro obvladali tehnološki proces dela, 
tako da teče delo brez vsakega zastoja 
in da vse še sproti izpopolnjujejo. S temi 
proizvodi prištedi naša država mnogo 
deviz.

K našim uspehom mnogo pripomorejo 
naše najboljši delavci, ki stalno prouču
jejo načine dela, kako bi delo zboljšali 
ali popravili. Tovariš Flisar Štefan je 
eden tistih neutrudljivih delavcev, ki stal
no išče in premišljuje, kako bi izboljšal 
in pospešil način dela v naših glavnih 
delavnicah, ki so tudi ozko grlo vseh 
naših ostalih obratov. Prvi njegov pred
log je bili izdelati v glavni delavnici 
mostno dvigalo. To dvigalo je tov. Flisar 
izdelal sam v prostem času in to v čast 
volitev za Narodno skupščino, ter ga je 
dan pred volitvami predal v promet. Dvi. 
galo je nekak pokretni most čez vso de
lavnico, s katerim je mogoče prenašati 
vse težke predmete od stroja do stroja. 
Na ta način gre delo mnogo laže in hi
treje od rok. Obenem pa so odpadli štir
je pomožni delavci, ki so potrebni na 
drugem mestu. Izdelal je tudi nov tip 
klipov, ki se dajo razstavljati in se zato 
pri razmontiranju in montiranju črpalk 
porabi mnogo manj časa kakor pri sta
rem tipu klipov. Prav tako je za izde- 
lavo Flisarjevega klipa treba samo štiri 
ure časa, a za stari tip je bilo treba Sur 
dela. Ker tov. Flisar vedno izdeluje nove 
ter izboljšuje stare naprave, je prišel še 
na več takih iznajdb, kakor je na primer 
brus za cilindre velikih dimenzij, nov tip 
plinskih ventilov itd. Z vsemi temi iz
najdbami in izboljšavami je tovariš Flisar 
prištedil naš državi nad 200.000 din letno,

Drugi naš racionalizator je tovariš 
Č i v r e Josip, ki je najboljši mehanik - 
motorist energetskega postrojenja pri 
vrtanju. Njemu ni šlo v račun, da se 
mora olje v motorjih vrtalne garniture 
izmenjavati že po 200 urah, ko je pred
pisana norma za isto olje za 500 ur dela 
motorjev. Po nenehnem pregledovanju in 
opazovanju je našel, kje tiči vzrok. Pre
čistile! olja (filterji) so se nasitili z razno 
navlako, ki še ostane v olju in niso več 
čistili olja. Tov. Čivre je razstavil motor 
in ugotovil, da ni v čistilcu nič posebne, 
ga, samo navadni odpadki bombaževine, 
ki služijo za čiščenje olja. A kaj, ko so 
ti prečistil« popolnoma zaprti in ni mo
goče te bombaževine zamenjati. Čivre se 
je lotil dela in je v zelo kratkem času 
predelal te prečistilce tako, da se dajo 
odpirati in se lahko bombažne odpadke 
zamenja kakor hitro ne ustrezajo več. 
Olje zopet zdrži svojo dobo 500 ur in še 
je uporabno za nizkoturažne motorje. V 
drugih državah — od koder smo te mo
torje dobili — te prečistilce zavržejo, 
ko se napijejo bombažni odpadki, pri 
nas pa sedaj po Čivrejevem načinu upo
rabljamo že na vseh vrtalnih motorjih 
vedno iste, ker zamenjujemo samo od
padke bombaževine. Tako je tov. Čivre 
Josip prištedil na novih prečistilcih in na 
olju, ki se sedaj racionalno izkorišča, 
nad 90.000 dinarjev letno, za .kar je bil 
tudi nagrajen. Kakšen delavec je Čivre, 
dokazujejo tudi njegovi motorji, ki so 
najbolj čisti in ohranjeni. Tudi njemu je 
nagrada 5000 dinarjev kaj skopo odmer
jena. Takih borcev za izgradnjo socializ
ma je pri nas še več.

Tudi sindikalno in kultumoumetniško 
delo je pri nas precej razgibano. Poseb
no še v zadnjem času. Sindikalni študij 
po okvirnem programu, ki ga je izdal 
Glavni odbor Zveze sindikatov Slovenije, 
se odvija po načrtu z dobro pripravlje
nimi predavanji, katera obiskuje razen 
članov delavskega sveta še mnogo dru
gih delavcev in nameščencev. Ustanovili 
smo tudi svoje sindikalno kulturnoumet- 
niško društvo »Beli rudar«, ki se še bije 
z začetnimi težavami, a se že živahno :n 
resno pripravlja za prve nastope. J. F.

Na tisoče ton celuloire in papirja da|e 
letno kolektiv nove tovarne v Prredorii

Nekega aprilskega dne leta 1947 so 
inženirji izdelali plan za novo tovarno 
celuloze. V trioglatem prostoru, kate
rega delata reka Sana in železniška 
proga Prijedor—Drvar, je pri Prije- 
doru skupina 14 delavcev, katerim so 
od časa do časa pomagali frontovci, 
začela kopati temelje za bodočo tovar
no celuloze. To je trajalo nekoliko 
mesecev. Temelji so bili kmalu izko
pani. Takrat je prišel na gradbišče in
ženir Singer. Delo je začelo še hitreje 
napredovati.

Ko prebivalci mesta Prijedora da
nes pripovedujejo, kako se je gradila 
tovarna, se zdi kot da je bilo to davno.

Skadrsko jezero

STRAN ★ 1. JAN. 1951 etud

Prefoivalci, ki živijo ob Skadirskem 
jezeru, so leta in leta trgali koruzo in 
nabirali .pridelke po poplavljenih poljih. 
Morali so jih s čolni prevažati skozi 
močvirje. Poleg poplav pa so še roji 
komarjev širili razne bolezni, tako da 
so kmetje ob Skadnskem jezeru imeli 
še večje težave.

Res je, da so razne vlade pred vojno 
obljubljale pomoč temu ljudstvu, po
sebno ob času volitev, toda ostalo je le 
pri obljubah.

Po končani vojni, ko se je začelo z 
graditvijo naše dežele, je bilo v petlet
nem planu tudi izsuševanje Skadrekega 
jezera.

Kmetje iz vasi ob jezeru so morali 
ob pomladnem in jesenskem deževju be
žati v planine pred naraščajočo vodo. 
Še tisto malo, kar so z velikim trudom 
pridelali, je uničila voda. Ko pa se je 
voda posušila, so že prej borne koče, na 
pol porušene in polne mulja nudile 
strašno sliko.

Prvega avgusta preteklega leto je na 
tisoče brigadirjev začelo graditi velik 
nasip poleg reke Morače. Skoraj 7 kilo
metrov dolg nasip je zaščitil pred vodo 
Morače in jezera okoliške vasi kot n. pr. 
Goričane, Mahalo, Berislavce in Bijelo 
polje. To so bili prvi uspehi nenehnega 
dela brigadirjev pri izsuševanju Ska- 
dnskega jezera. Kmetje iz teh vasi, ki so 
se vedno bali narasle vode, so se že to 
zimo počutili varne.

Na drugi strani jezera, v Albaniji, 
kjer »ljudski« voditelji samo iz kljubo
vanja nočejo izsušiti dela jezera, ki leži 
na njihovem področju, voda še naprej 
preplavlja vasi. Zadnja velika poplava, 
ki je albanskemu ljudstvu povzročila 
tako ogromno škodo, ni ganila albanskih 
voditeljev, da bi vsaj nekoliko pomagali 
nezaščitenemu ljudstvu. Takrat so naši 
narodi pomagali albanskemu ljudstvu in 
pripravljeni so mu bili pomagati tudi

SLIKE OD ZGORAJ NAVZDOL:
1. Oddelek tovarne »Impclt v Sloven
ski Bistrici. — 2. Mladina gradi pro
go. — 3. Na stotine in tisoče delovnih 
ljudi s prostovoljnim delom pomaga 
pri gradnji naših ključnih objektov. —
4. Naša državna posestva in zadruge 
kažejo v svojem razvoju velik na
predek. — 5. Delavci zagorskega
rudnika so dobili novo stanovanjsko 
kolonijo. — 6. Blizu velike tovarne 
aluminija v Strnjšču raste novo mesto.

se spretnima 
plodno zemljo

pri izsuševanju jezera, ki leži na njihovi 
strani.

Medtem ko se tam čez mejo še ved
no poigravajo z življenji ljudi, prihajajo 
pri nas na veliko gradbišče petletke 
vedno nove in nove delovne brigade, 
buldožerji, kamioni, agregati, drobilci, 
vrtalni stroji in drugo. Za zgraditev ve
likega nasipa poleg Morače so do sedaj 
porabili okoli 160.000 kubikov- materiala. 
Brigadirji so opravili nad 60.000 delov
nih ur. Toda v ta nasip je bilo vložene
ga še nekaj drugega. Vse se namreč. ni 
moglo urediti tako, kot so s-i zamišljali 
inženirji v pisarnah. Moč vode se ni 
dala tako lahko ukrotiti. Dan in noč so 
brigadirji za ceno svojih življenj reše
vali nasip pred naraščajočo vodo. Takih 
trenutkov je bilo mnogo, posebno še v 
hladnih jesenskih dneh preteklega leta. 
Prezebli in premočeni so se borili za 
vsak meter nasipg, za vsako ped odtr
gane zemlje.

Nepregledna polja, ki so zrastla v 
tem času ob levem in desnem bregu 
Morače, so še mehka, skoraj črna in zdi 
se, da so še nekoliko vlažna od prejšnjih 
poplav. V vasi Goričane, ki je bila vsa
ko leto poplavljena, se še sedaj vidijo 
na dvoriščih kmečkih koč polomljeni vo
zovi, ki imajo dvakrat večjia kolesa od 
navadnih. Kdor prvič pride v te kraje, 
bo prav gotovo vprašujoče gledal vo
zove, ki jim pravijo »zetski vozovi«. 
Tako velika kolesa imajo predvsem za
radi tega. da so se lahko prebijala 
skozi močvirje. Sedaj jim taki vozovi 
niso več potrebni, ker vse naokoli raste 
visoka pšenica tudi tam, kjer je bilo 
včasih neprehodno močvirje.

V bližini te vasi, na drugi strani na
sipa, se ob planinskem masivu, s ka
terim se končuje Dinarska planoto, ki 
deli Skadersko jezero in morje, razteza 
ravnina. Od uljcinske luke Porta Milena 
pa tja čez nemirno Bojano do planin 
ob albanski meji, je bila ta ravnina 
skoraj vse leto pod vodo. Ljudje so se 
morali s čolni prevažati iz enega kraja 
v drugega. Prej ogromno močvirje, so 
zdaj zelene, obdelane parcele novega • 
državnega posestva »Jadran«, ki bo naj
večje v Črni gori.

Nekdaj ogromna površina Skader- 
skega jezera se hitro spreminja v plod
no zemljo, na kateri bo rastla pšenica, 
ječmen, rž, grozdje, bombaž in riž in ki 
bo, kakor pravijo brigadirji, druga Voj
vodina.

Preteklo je le tri leta od takrat, ko je 
na kraju, kjer se danes dvigajo ogrom
ne dvorane nove tovarne, bila zasajena 
prva lopata v zemljo in ko so Prije- 
dorčani s svojimi frontnimi brigadami 
pomagali majhnemu številu delavcev. 
Od takrat so poleg tega zgradili v
svojem mestu še veliko novega, tako
da je izgradnja tovarne ostala daleč 
za njimi.

Da 5i bilo tako potrebnega papirja 
dovolj, je zgrajena pri Prijedoru ve
lika tovarna celuloze, ki je nedvomno 
največja in najmodernejša tovarna te 
vrste pri nas. V ilustracijo, kakšna je 
stopnja mehanizacije v tej tovarni, 
naj navedemo, da delavcu, pa naj dela 
na kakršnem koli delovnem mestu v 
tej tovarni, ni treba dvigniti niti 1 kg 
težkih bremen. Velika in majhna dvi
gala, posebne naprave in brezkončni 
tekoči trak, vse to bo zamenjalo de
lavce, in sicer povsod, začenši od zgrad
be za pripravljanje surovin pa dalje 
skozi vse oddelke do skladišč, kjer se 
spravljajo že izdelani predmeti. To
varna bo imela tudi najmoderneje 
opremljene delavnice za vzdrževanje 
in popravila razniji strojnih delov.

Tovarna celuloze v Prijedoru že 
danes daje velike količine papirja in 
poleg tega še nekatere druge proizvo
de iz celuloze. Ko se bo zmogljivost 
tovarne še povečala, bo proizvajala še 
večje količine papirja. Kmalu bo v 
naših mestih in vaseh mnogo več časo
pisov in ilustracij iz finega papirja 
ter koledarjev, raznih brošur, knjig, 
revij in drugih publikacij v raznih bar
vah in formatih. S.

Tudi Kemična tovarna v Celju 
dosega velike uspehe

Na tekmovanje za 10. obletnico OF 
smo sprejeli razne obveznosti ter napo
vedali tekmovanje drugim celjskim to
varnam. Pri tem smo se dobro zavedali, 
da ni dovolj le sprejeti obveznosti, tem
več, da jih je treba tudj izvršiti. Tako 
smo v tekmovanju izvršili plan proiz
vodnje litopona že 27. oktobra, t. j. 8 dni 
pred rokom, plan proizvodnje kromove- 
ga galuna pa 5 dni pred rokom. Že v 
začetku leta smo se odločili,! da bomo 
zgradili nujna sanitarna poslopja, v ka
terih bodo kopalnice, jedilnice, ambu
lanto itd. im smo poslopje že izdelali v 
surovem stanju do 29. novembra. Ko 
smo napovedali tekmovanje v počastitev
10. obletnice OF, je delo na teh stavbah 
še hitreje potekalo. V tem času je bilo 
izvršenih 4.200 ur prostovoljnega dela. 
V zimski dobi bomo to poslopje še v 
notranjosti dogradili.

Vsi v podjetju skrbimo tudi za to, 
kako bi zmanjšali proizvodne stroške im 
smo zato pri dveh vagonskih pošiljkah 
surovin opravili 484 ur prostovoljnega 
dela, da nam ni bilo treba' plačati stoj-, 
rune. Kolektiv ima tudi svojo ekono
mijo, na kateri so člani kolektiva opra
vili letos že 1829 ur prostovoljnega dela.

V tovarni imamo tudi pravega ju
naka dela, im to je Grabar Viktor, zi
darski mojster, ki je odlikovan z redom 
dela III. stopnje. Grabar popravlja z 
največjo vztrajnostjo peči tudi v naj
hujši vročini. Njegova zasluga je, da 
smo kljub nepredvidenim popravilom in 
zastoju dosegli plan izdelovanja barlum- 
sulfida in žveplenega natrija, #
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NASA TEČE...
Tovarna „RADE KONČAR“ 
proizvaja štirikrat več generatorjev

kakor leta 1945Kdor je pred in med vojno obiskal 
Siemensovo tovarno v Kustošiji pri Za
grebu in kdor sedaj obišče tovarno 
električnih strojev »Rade Končar«, ki je 
zgrajena na istem kraju, ne bo več videl 
nizkih mračnih delavnic bivšega Sie
mensovega podjetja, ki pravzaprav ni 
bilo podobno tovarni v modernem smi
slu. Namesto starih, dosluženih zgradb i 
zastarelim tehnološkim procesom, kjer 
so se pred in med vojno popravljali sa
mo majhni električni stroji, ki so bili 
uvoženi, se sedaj dvigajo nove, moderne 
zgradbe tovarne »Rade Končar«, v ka
teri se prvič v naši državi izdelujejo 
tudi največji električni stroji, kot so ge
neratorji, transformatorji, elektromotorji 
itd.

Prva velika naloga, ki so jo izvršili 
delavci in strokovnjaki tovarne »Rade 
Končar«, je bila izdelava velikega elek
tromotorja z 800 konjskimi silami. Da je 
to bila drzna naloga, se vidi iz tega, ker 
so prej v tovarni popravljali samo manj
še električne stroje, .za popravila velikih 
pa sd bili klicani strokovnjaki iz ino
zemstva. O proizvodnji velikih električ
nih strojev se pred vojno ni moglo niti 
misliti. Inž. Jakovijič je izdelal kon
strukcijo prvega novega proizvoda, ki je 
bil pred kratkim tudi že izdelan. Ta 
elektromotor je bil poslan v železarno 
Jesenice, kjer služi za pogon strojev v 
lahki valjarni. Prvi in glavni konstruk
tor generatorjev v tovarni »Rade Kon
čar« in v naši državi sploh, inž. Tomo 
Bosanec je izdelal projekte za več gene
ratorjev, ki so se že montirali v novih 
hidrocentralah.

Ko so morali izdelati gigantski gene
rator za bidrocentralo na Mariborskem 
otoku, je to nalogo prevzel inž. Bosanec 
s sodelovanjem njegovega glavnega po
močnika inž. Šviglina in s pomočjo stro
kovnih nasvetov profesorja Dolenca, ki 
je sicer redni profesor na tehnični fa
kulteti v Zagrebu.

Obveznost je bila velika in težka, 
ker je bilo treba prvič v naši državi iz
delati ogromen generator, težek 230 ton. 
Čeprav niso imeli za izdelavo nobenih 
izkušenj, so ljudje iz »Rade Končarja« 
z uspehom izvršili to nalogo.

Pozneje je bil v tovarni izdelan tudi 
drugi veliki generator za bidrocentralo 
na Mariborskem otoku ter več genera
torjev za druge hidrocentrale. Inž. Bo
sanec je dal konstrukcijo za vse gene
ratorje prve petletke. Preden preide na 
konstrukcije generatorjev se inž. Bosa
nec dogovori z našimi strokovnjaki v 
elektrogospodarstvu in z inženirji to
varne »Litostroj«. Strokovnjaki in pla
nerji elektrogospodarstva so dali pred
loge, kje bi se naj po planu dvignile 
nove hidrocentrale. Strokovnjaki iz 
»Litostroja« so dajali skice turbin, inž. 
Bosanec pa — skico bodočih generator
jev. Potem je inž Bosanec v tovarni or
ganiziral proces proizvodnje in je pri 
tem z uspehom izvršil velike organiza
cijske posle. Dozdaj je v tovarni projek
tiranih okrog trideset generatorjev. Tako 
so v tovarni »Rade Končar« izdelali mo
torje za hidrocentrale »Savica«, Ozalj na

Hrvatskem, Mušoviča Reka v Črni gori, 
Zrnovici v Makedoniij, Vlasenici in Me
siči v Bosni itd.

Za tako uspešno izvrševanje planskih 
nalog v elektrifikaciji, gre hvala tudi 
temu, ker je v tovarni bila pravočasno 
izvršena pregrupacija strojnih kapacitet 
in reorganizacija tehnološkega procesa 
proizvodnje. Namreč, v organizaciji pro
izvodnje »Rade Končar« so se še pone
kod čutili ostanki starega procesa pro
izvodnje iz Siemensovega podjetja.

Po novem tehnološkem procesu pro
izvodnje je izdelava generatorjev, trans
formatorjev, elektromotorjev in drugih 
električnih aparatov hitrejša, stroji so 
pa maksimalno izkoriščeni.

Kakor so ljudje iz oddelka za izde
lavo generatorjev izdelali gigantske ge
neratorje za Mariborski otok, tako so 
tudi delavci iz transformatorskega od
delka izdelali dozdaj največji transfor
mator v naši državi, ki ima 2500 kilo
vatnih ur. Ta oddelek je izdelal več 
transformatorjev za hidrocentrale Me
siči, Zrnovci, Mušoviča Reka itd. Od 
hitrega dela in uspešnega izvrševanja 
proizvodnega plana v tovarni »Rade Kon
čar« je bilo odvisno tudi pravočasno 
obratovanje, enakomerna proizvodnja in 
sploh pravilno delo več drugih važnih 
podjetij v naši državi.

»Rade Končar« proizvaja zdaj mo
torje za pogon vseh vrst strojev za našo

industrijo. Tako je po uspešni reorgani
zaciji tehnološkega procesa proizvodnje 
produktivnost dela narasla za 165%. V 
primerjavi z letom 1948. se je proiz
vodnja generatorjev povečala za 387%, 
transformatorjev 233%, elektromotorjev 
137% in električnih aparatov za 145%. 
Zdaj se torej proizvaja skoraj štirikrat 
več generatorjev kot pred dvema letoma.

To je velik uspeh, če pomislimo, da 
je treba za vsako novo bidrocentralo 
napraviti nov tip generatorja, ker se 
generatorji ne morejo izdelovati v serij
ski proizvodnji. Kakšen tip generatorja 
je treba izdelati, je odvisno od količine 
in pritiska vodne sile, ki pada na lopa
tice turbin, ter od tega, če so turbine 
zgrajene globoko pod zemljo itd. Od leta 
1945 do danes se je v tovarni »Rade 
Končar« povečala proizvodnja za 46 krat. 
Če bi se primerjala predvojna in današ
nja proizvodnja tov. Rade Končar«, bi 
predvojna proizvodnja znašala dolžino 
vlaka 400 m, sedanja za 10.000 m! To
varniški delovni prostor se je po vojni 
povečal za 1.200%, tovarno pa še dalje 
razširjajo.

Ker je tovarna »Rade Končar« pro
izvajala generatorje, transformatorje in 
električne aparate po planu in izven 
plana, so se preteklega leta pokazale 
potrebe, da se namesto starih, primitiv
nih preizkusnih postaj izdelajo nove, mo
dernejše. Izdelati pa take postaje brez 
vzorca in kakršnih koli izkušenj, je bilo 
zelo težko. To delo je s pomočjo kon
strukcijskega biroja in drugih strokov
njakov opravil inž. Vojislav Bego, nova- 
tor in racionalizator. To so velike in 
skladne instalacije, ki zavzemajo veliko 
prostora v tovarniških obratih in spadajo 
med najmodernejše preizkusne postaje.

Dva nova plavža v železarni Sisak
Ko je pred koncem izmene, katero 

vodi mojster-topilničar Ivait Pribanič, 
nosilec Reda dela I. stopnje, prvikrat 
zakuril nov plavž v Železarni Sisak, 
je na vsem gradbišču novega metalur
škega kombinata nastalo napeto pri
čakovanje.

Ljudje iz Turkmanove skupine, 
oblečeni v azbestne obleke, z velikimi 
azbestnimi rokavicami, v posebnih 
škornjih, so že davno izvršili vse pri
prave, ko je inž. Lisički dal znak za 
prodor plavža. Star, izkušen Turkman 
je vzel dolg železen drog in ga posta
vil na odvodno odprtino peči, ki je 
bila zaprta s plastično, nezgorljivo 
maso. Pomočnika topilničarja Milan 
Draknliš in Niko Pavlinič sta nekoli- 
kokrat močno udarila s kladivi po 
drugcim koncu železnega droga.

Na odprtini peči se je pojavilo naj
prej drobno rdeče ožarjeno oko, ki se 
je vse bolj širilo. Skozi poševni, glo
bok kanal je počasi pritekla razžar
jena masa, pokrita s tanko skorjo. 
Okrog plavža se je naenkrat zbralo 
mnogo ljudi. Tt> so bili delavci iz to
varne »Djure Djakoviča« iz Slavon
skega Broda in drugih tovarn naše 
težke industrije, ki so gradili naprave 
in montirali dele plavža, potem grad
beni delavci podjetja, ki delajo pri 
graditvi metalurškega kombinata in

Makedenlla vstaja iz svete zaostalosti

E

Prva srečanja z ,LR Makedonijo od
krivajo njene posebnosti. Poleg orien
talskih zgradb z lesenimi rešetkami na 
oknih visokih minaretov in srednjeveških 
samostanov, se dvigajo nove zgradbe, 
moderne večnadstropne stanovanjske hiše, 
tovarne, elektrarne in zadružna poslopja.

Danes je Makedonija dežela velike 
raditve in silnega ustvarjalnega poleta, 
.ončarji Makedonije niso več »blago« 

znano po vsem svetu. Tudi tukaj kakor 
povsod v Jugoslaviji primanjkuje delov
ne sile.

Z enako upornostjo, s katero gradijo 
svojo deželo, gradijo Makedonci s po
močjo ostalih narodov Jugoslavije tudi 
svojo industrijo. Že leta 1946 je bila pre
sežena predvojna proizvodnja, preteklega 
leta pa je bilo doseženo 81% proizvod
nje, ki jo je predvidel petletni plan za 
leto 1951. Po osvoboditvi je začelo obra
tovati 26 novih industrijskih podjetij. To 
je omogočilo, da je industrijska proiz
vodnja v Makedoniji narasla v primeri z 
letom 1939 za 431%.

Znesek, ki je bil letos investiran v 
gospodarstvo Makedonije skupno z ZVT^" 
nimi dotacijami, znaša pet milijard 397 
milijonov dinarjev. To je za 165% več 
kot v letu 1949. V štirih planskih letih

so v Makedoniji zgradili 250 industrij
skih objektov, med temi 9 kaloričnih 
central, prvo veliko tovarno za proiz
vodnjo poljedelskih strojev, moderno to
varno usnja itd. Gradijo tudi velike Mav- 
rovske hidrocentrale, nadalje hidrocenbra
le Došnica, Sa punčica, Pesočani in 
druge. Ob koncu leta 1951 bo imela Ma
kedonija 4 krat več električne sile kot 
pred vojno.

Rudarji in drugi delovni ljudje že sta
nujejo v novih stanovanjskih hišah, ki jih 
je več kot 1600. Kako obsežna je grad
bena dejavnost, najbolj kažejo podatki, 
da se je pred vojno v Makedoniji pora
bilo za zidanje letno pet do šest milijo
nov opek, sedaj pa ICO milijonov.

V žilavi borbi za socializem ni bil 
"makedonski narod niti trenutek osamljen. 
Ne samo v Skoplju, ampak tudi v drugih 
krajih republike so zdravniki, profesorji, 
inženirji, umetniki, monterji in razni 
drugi strokovnjaki iz Srbije, Hrvatske in 
Slovenije pomagali graditi novo Makedo
nijo. To Je poleg dotacije zveznega pro
računa, še en dokaz bratske pomoči dru
gih narodov Jugoslavije makedonskemu 
ljudstvu, to je odnos, ki je naraven pojav 
v novi jugoslovanski stvarnosti.

Nova guštanjska livarna pomeni velik 
korak naprej k naši industrializaciji

Se letošnjo pomlad so bila na pro
storu v bližini železarne razna manjša 
stanovanjska poslopja. Do maja so jih 
porušili in delavci Gradisa so začeli s 
kopanjem temeljev za 78 m široko in 
120 m dolgo veliko dvorano — novo li
varno jeklene litine.

Pri delu so imeli ogromne težave. 
Globoko pod zemljo so naleteli na ve
like količine vode. ki so jo morali dan 
in noč črpati z električnimi črpalkami. 
Stari ljudje vedo povedati, da je bilo v 
tistih krajih nekoč veliko jezero. Kljub 
vsem težavam pa so delavci Gradisa do 
postavljenega roka betonirali temelje, 
na katere so monterji podjetja Djure 
Djakoviča postavili velika železna 
ogrodja, kj opredeljujejo veliko dvorano 
v manjše oddelke.

Ta livarna bo ena najmodernejših v 
državi, opremljena bo s plinastimi in 
elektropečmi, 8 pomočjo katerih bodo

lahko izdelovali kvalitetna jekla po že
ljah. Pomožne naprave bodo montirane 
tako da bo odpadlo vsako manualno 
delo. To se pravi, da bo vse mehanizi
rano. Peska ha primer ne bo treba več 
premetavati z lopato, ampak bo urejeno 
vse na transportne trakove. Prav tako 
ne bodo več velikih kosov železa prena
šali ž žerjavi nad glavami delavcev, ma
terial bodo naložili na voz in ga s po
sebno pripravo potisnili v sušilno peč.

Nekaj dni pred 29. novembrom so 
monterji na vso moč hiteli s postavlja
njem ogrodja za Siemens Martinovo peč. 
Tudi temeij za dimnik in material za 
gradnjo peči je že pripravljen in čakajo 
le še ugodnega vremen-. V prihodnjem 
letu bodo začeli z gradnjo še drugega 
dela livarne, ki bo prav tako velik ka
kor ta, katerega so že dogradili. Za no
tranjo ureditev dvorane in dograditev 
drugega dela bodo seveda potrebovali 
še mnogo delovne sile.

topilničarji, modelarji, železarji, pono- 
vičarji in delavci iz drugih dveh iz
men.

Vse delo in napori sto in tisočev 
naših visokokvalificiranih strokovnja
kov, mojstrov, brigadirjev in prosto
voljnih delovnih brigad so končno ro
dili sad. Iz plavža je nepretrgano tekla 
razbeljena masa in močno svetila v 
noč, metala tisoče isker, ki so praske
tale in se v kalupih pomirile ter po
časi ohladile.

Od prvega spuščanja šarža do 10. 
decembra je plavž v železarni bil 
36-krat odprt. Vsake štiri ure se spu
ščajo iz plavža nove tone staljenega 
železa. Dokler skupine, sestavljene iz 
šestih topilničarjev, zamenjujejo dru
ga drugo in ena izmena pripravlja 
delo drugi, do takrat se plavži nepre
stano dan in noč napolnjujejo z že
lezno rudo in koksom. To delo je po
polnoma mehanizirano. Odprtina plav
ža se avtomatsko odpira in zapira. Pri 
novem plavžu vodi operacije samo en 
človek — mladinec Milan Medarič. Ob 
plavžu je zgrajeno nekoliko velikih 
skladišč za rudo in koks. Za drugi 
plavž, ki je začel goreti na Dan repu
blike letos, so prav tako zgrajena skla
dišča.

Gradnje plavžev in ostalih naprav 
so poprej izvrševali s pomočjo lesene
ga odra, ki je zajel ves objekt. Da bi 
delo hitreje napredovalo, je tehnik 
Drago Cerar predlagal, da bi delali 
s tako imenovano montažno iglo — z 
visokim stebrom železne konstrukcije. 
To je videl v inozemstvu. Ta predlog 
je bil za gradnjo zelo^ koristen in so 
bila dela hitreje dovršena. Prihranili 
so tudi veliko stavbnega lesa. Gradnja 
prvega plavža je trajala leto dni, med
tem ko v inozemstvu izgradnja takih 
plavžev traja pod normalnimi pogoji 
več časa.

Veliko del pri plavžu opravljajo 
sedaj s pomočjo modernih naprav z 
nekoliko delavci. Poprej, v stari Ju
goslaviji, je bilo za ista dela potrebnih 
na stotine delavcev. Od pravilne orga
nizacije priprav in analiz koksa ter 
železne rude za plavž je odvisna tudi 
kakovost surovega železa. S pomočjo 
drugih strokovnjakov je tehnik Drago 
Cerer izpolnil delo z napravami, tako 
da se razporeditev koksa in rude lahko 
pravilno regulira.

Na delo pri plavžu so prišli stari, 
izkušeni delavci topilničarji, ponov- 
čarji, modelarji in drugi delavci, ker 
je ta plavž mnogo večji in ima večjo 
zmogljivost kakor ostali plavži v naši 
državi. Mojster Turkman je predlagan 
za odlikovanje, drugi mojster topilni- 
čar Josip Trajko pa je že lansko leto 
dobil Red dela 111. stopnje. Eden iz
med najboljših delavcev je topilničar 
Milan Vong, kitajskega porekla, ki ne
navadno hitro in spretno zapira od
prtino plavža. Z delom teh starih, kva
lificiranih delavcev pri _ prvem novem 
plavžu so se usposobili novi topilni
čarji, ponovčarji in modelarji, ki so 
s pomočjo starejših izkušenih tovarišev 
prevzeli skrb za drugi novi plavž.

Gozdovi, njive in ledine odstopajo 
mesto velikim 'objektom bodočega in
dustrijskega mesta. Obiskovalec, ki 
prihaja do novega plavža ali se od 
njega oddaljuje, se obrne, da še en
krat s pogledom objame vse gradbišče.

SLIKE OD ZGORAJ NAVZDOL:
1. V območju vimodotekiih hidrocenlraj 
je zraistla tudi HC Fužioe-Tritoalj. —
2. Pogled . na gradbišče hirocentrale 
na Vuzenici. — 3. Del naše bodoče 
tovarne alumini ja im glinice v Strni - 
šou, bi bo ena največjih na Balkanu. 
4. Novi objekti tovarne strojev »Rade 
Končar v Zagrebu. — 5. Mladima v 
Litostroju se vzgaja v strokovnjake.



Najboifšim zmagovalcem tekmovanja v počastitev 
desete obletnice OF ie I00F že drugič podelil
prehodne tekmovalne zastave

Agitacijske naloge pred letnimi skupščinami
sindikalnih podružnic

Sindikalne organizacije so razvile mo
gočno tekmovanje v počastitev 10. oblet
nice Osvobodilne fronte Slovenije. Izvršni 
odbor je že drugič podelil najboljšim 
frontnim in sindikalnim organizacijam 
prehodne tekmovalni zastave. Med sindi
kalnimi organizacijami, ki so dosegle v 
oktobru najboljše delovne in politične 
uspehe v svojih delovnih kolektivih, so 
bile: Lesno industrijsko podjetje v 
Ajdovščini, Rudnik živega srebra v 
Idriji in Državno kmetijsko posestvo 
Černelo-Čemšenik.

V oktobru se je prijavilo k tekmo
vanju nad 500 sindikalnih organizacij.

Kako pravilno razume velik pomen 
vseljudske politične organizacije Osvobo
dilne fronte naš delavski razred nedvom
no . dokazuje tudi ta tekmovalni polet, 
saj je v novembru tekmovalo že nad 
1100 sindikalnih podružnic, izmed kate
rih je v tem mesecu postalo tekmovalno 
poročilo 413 podružnic.

Za mesec november so bili ocenjeni 
kot najboljše podružnice v svojih stro
kah v Sloveniji naslednji kolektivi:

Rudnik premoga v Zagorju. — 
Mariborska livarna v Mariboru. — 
Rudnik živega srebra v Idriji. — Lo- 
komotivska delavnica Ljubljana — 
Šiška. — Tovarna papirja in celu
loze Vevče-Goričane. — Gradbeno 
podjetje »Pionir« Novo mesto. — 
Prosvetni delavci šole na Vrtači v 
Ljubljani. — Državna posestva Pe
kre. — Trgovski obrati »Prehrana« 
v Kranju. — Lesno industrijsko 
podjetje LIP Ajdovščina. — Mari
borska tekstilna tovarna v Maribo
ru. — Celjska tiskarna v Celju. — 
Splošna bolnica v Slovenjem Grad
cu. — Tobačna tovarna v Ljubljani. 
— Pošta Maribor. — Električna ce
stna železnica v Ljubljani. — Slo
venija avtopromet v Ajdovščini. — 
Gostiasko-turistična podružnica št. 1 
v Tolminu. — Tovarna usnjene ga
lanterije »Toko« Domžale. — Mini
strstvo za socialno skrbstvo LRS 
Ljubljana. — Podružnica obrtnih 
delavcev (brivci) Maribor.
Izmed teh pa so se plasirali na prvo 

mesto kot najboljše podružnice v Slo
veniji ter prejmejo prehodno tekmovalno 
zastavo Izvršnega odbora OF za mesec 
november naslednje podružnice:

Rudnik živega srebra v Jdriji. — 
Rudnik premoga v Zagorju. — To
varna papirja in celuloze Vevče- 
Goričane.
Tekmovanje delovnih kolektivov se je 

že v drugem mesecu kvalitativno in 
kvantitativno tako razmahnilo, da zahte
va precej napora, d,a se komu ne stori

Odkopna storitev je 4,92 ton premoga na 
moža. Pri znižanju administrativnega 
kadra so prihranili 270.000 din. Vseh 
prostovoljnih ur dela so opravili 4900. 
V Tednu tehnike so organizirali po vseh 
izložbah razstavo rudarskega dela. V no
vembru so imeli tečaj za ljudsko inšpek
cijo im je ekuipina iz Kisovca pregledala 
internat, druga skupina poslovanje DUR 
in tretja pa stanovanja v Kisovcu in 
drugod. Ugotovljene nepravilnosti so ta
koj opravljali. Organiziran so strokovni 
tečaj za kopače in vozače. Do konca no
vembra so prevedli že 92% delavcev v 
nove nazive.

V apnenicah so dvignili storilnost za 
9,2%. Ljudska univerza je imela 2 pre
davanji. Močno je tudi razgibano delo 
SKUD. V Zagorju in okoliških vaseh so 
iimeii več predavanj. Največjo skrb pa 
so posvetili h.iigienskoteh-nioni zaščiti dela 
v jami in na zunanjih obratih ter dosegli 
mnogo konkretnih im lepih uspehov. No
benega dvoma ni, da iima podružnica 
velike uspehe predvsem zaradi dobrega 
pregleda nad organizacijo in delom de
lovnih brigad in celotnega kolektiva,

Delovni kolektiv tovarne papirja in 
celuloze Vevče je pod vodstvom svoje 
podružnice, ki ima od vsega začetka de
tajlni tekmovalni plan, dosegel pomemb
ne uspehe. Zaradi izredne potrebe po 
papirju- so operativni plani za II. pol
letje t. 1. za 11% višji. Novembrski ope
rativni plan so izpolnili s 112%. V pri
meri z oktobrom eo dvignili produktiv
nost dela za 7,23%. Osnovne zgube vlaken 
znašajo le 1,05%. Dejanski zastoji papir
nih strojev so pri prvem 0,67%, pri 
drugem 6,87%, pri tretjem pa 1,62%. Ne
opravičenih izostankov imajo 0,004%. Za 
izpolnitev letošnjega plana se je kolektiv 
izredno žilavo zavzel ter se obvezal, da 
ne prenehajo prej z delom, dokler ga ne 
izpolnijo. Delajo vse nedelje in praznike.

V nflvembru so imeli dva članska se
stanka s 430 člani im eno zdravstveno 
predavanje e 130 člani. Proslave Dneva 
republike se je udeležilo 500 članov. 
Zelo imajo razgibano delo svojega SKUD.

V novembru so proglasili 131 udarni
kov. Seminarja za člane Delavskega sveta 
se udeležuje 70 članov. Izvolili so tudi 
svet potrošnikov. Večerno gimnazijo obi
skuje 12 članov. Skupno so opravili. 3744 
prostovoljnih, ur dela. Vsi člani kolektiva 
60 tudi člani 0F ter je sindikalni aktiv 
aktivno sodeloval pri volitvah v odbore 
0F. Povprečno plačevanje članarine za 
0F je 5 din na člana.

Dobro imajo organizirano prostovoljno 
delo, PAZ, gasilstvo, pred vojaško vzgojo, 
kontrolo za zaščito dela itd. V novembru 
so dali svojim članom 19.500 din socialne 
pomoči. V novembru so obiskali na domu

r___e________________ _____ 13 bolnih članov, pri čemer tovariška
krivica, to je, da se objektivno oceni, .kontrola ni ugotovila izkoriščanja. Stalež 
Veliko je kolektivov, ki eo z doseženimi bolnih je 5,59%.
uspehi tesno drug za drugim ter se bo 
vrstni red do konca šestmesečnega tek
movanja gotovo še večkrat menjal.

Rudnik živega srebra v Idriji je 
imel naj hujšega tekmeca v kolektivu že
lezarne Štore pri Celju. Objektivna ocena 
je priznala prvo mesto Idriji, med ko
lektivi črne metalurgije, in končna oce
na tudi prvo mesto v Sloveniji. To je 
ostra borba, kdo bo z večjimi delovnimi 
uspehi počastil 10-letn.ico OF Slovenije.

Sindikalna podružnica v Idriji je ta
koj ob razpisu šestmesečnega tekmova
nja izdelala dober predlog tekmovalnega 
plana, katerega je na sestanku osvojilo 
članstvo v rudniku. Sprejeli eo težko 
obvezo, da bodo do 10. obletnice OF iz
polnili svoj petletni plan. Tudi letošnji 
plan so izpolnili do 28. novembra. Me
sečni plan v novembru eo izpolnili s 
127,5% in v enem mesecu dvignili sto
rilnost za 19%. Delovne brigade izpol
njujejo tehnične norme e 111,1%. Ti re
zultati so nedvomno odraz dobre delovne 
discipline, saj so imeli neopravičenih iz
ostankov le 0,065%, zaradi bolezni pa 
6,45 %.

V novembru so proglasili 50 udarni
kov, med njimi je tov. Simonič Karel 
17-kratni in Maver Ivan 14-kratni udar
nik. V raznih prostovoljnih akcijah so 
opravili 4901 prostovoljno uro dela, kar 
je več kot 4 ure na vsakega zaposlenega 
v tem mesecu. Popolnoma pa so dogra
dili tudi obratno ambulanto.

V vseh obratih so imeli članske se
stanke s predavanji: vloga Jugoslavije na 
V. zasedanju OZN, o vlogi tehnike v novi 
Jugoslaviji in o volitvah. V rudarski šoli 
eo v novembru ustanovili pevski zbor in 
godbo na pihala. Pri volitvah v frontne 
odbore in 0L0 so aktivisti podružnice 
imeli v raznih krajih in vaseh 40 pred
volilnih sestankov. V volilnih komisijah 
je sodelovalo 45 tovarišev. V razne od
bore pa je bilo izvoljenih 52 članov po
družnice. •

Poleg gornjih uspehov je kolektiv v 
Idriji dosegel še vrsto drugih uspehov, 
kar nam je porok, da kolektiv ne bo le 
dosegel, ampak celo presegel postavljeno 
obveznost do 27. IV. 1951.

Rudnik Zagorje je dosegel v izredno 
težkih delovnih okoliščinah v novembru 
izredne uspehe. Močno so ga ovirala 
predvsem mokra delovišča na obratih 
Kotredež, Loke, Kisovec ter ozek sloj 
premoga v Šemniku. Skopaj na vseh de
lovnih mestih teče mrzla voda, ponekod 
kar v curkih na delavce, kar je nedvom
no močna ovira.

Po planu jim manjka 607 delavcev ali 
20,14%. ven dan so z izrednimi napori iz
polnili novembrski plan s 101,2%. Samo 
10 brigad je nakopalo v tem mesecu 
6500 ton premoga nad obveznostjo, ven
dar pa tudi ostale dosegajo lepe uspehe.

To so rezultati najboljših kolektivov, 
katerim daje priznanje 10 0F. Kakor so 
pomembni delovni uspehi v proizvodnji, 
pa bo nujno, da sindikalne podružnice 
še povečajo svojo politično dejavnost, 
tako v kolektivu kot na vasi, kjer de
lavci stanujejo. V poročilih se zasledi v 
tem pogledu zlasti pomanjkanje konkret
nih podatkov. Poleg tega pa je_ izredno 
važno, da vse sindikalne podružnice, ki 
so se prijavile za to tekmovanje, svoje
mu republiškemu odboru redno do 10. dne 
v naslednjem mesecu pošljejo poročilo o 
doseženih uspehih. B. M.

Letne skupščine predstavljajo najvaž
nejši dogodek v življenju sindikalnih 
organizacij. Analizirati morajo uspehe 
in pomanjkljivosti, določiti nove naloge 
ter s tem prispevati k organizacijski 
utrditvi in okrepitvi naših sindikatov. 
Pravilno delovanje upravnega odbora 
ali katerega koli drugega izvoljenega or
gana v bodočem letu je odvisno od tega, 
kakšni ljudje bodo izvoljeni v vodstvo. 
Vse to se lahko doseže edino s temeljito 
in dobro organizacijo priprav za skup
ščine, če se zagotovi, da bo sleherni 
član sindikata aktivno sodeloval pri tem 
važnem dogodku.

Nedvomno je, da agitacijskopropa- 
gandni aparat lahko največ koristi pri 
pripravah za letne skupščine.

Letna skupščina se ne sme ločiti od 
političnih dogodkov, ki so do sedaj vpli
vali na razvoj in stališče našega sindi
kata in naše države. Zaradi tega je tre
ba tudi pripravam za letne skupščine 
dati politični značaj. Članom sindikata 
mora biti jasno, kaj je ta množična or
ganizacija delavskega razreda storila v 
borbi za izgradnjo socializma, koliko je 
izpolnila svoj program in statut. Poleg 
tega se morajo člani.sindikatov seznaniti 
z mednarodnim političnim , položajem; 
jasno jim mora biti, kakšno je stališče 
naše države do mednarodnih političnih 
dogodkov. V pripravah »a letne skup
ščine je treba močneje delati pri idejno
političnem dviganju članov sindikata, 
posebno pa organizirati sistematično po
jasnjevanje političnih dogodkov v pre
teklem letu. To se ne sme opraviti z 
nekoliko stavki, ampak mora biti dnev
no delo agitatorjev itn vseh sindikalnih 
aktivistov. Samo s tem se bo doseglo, 
da bodo člani sindikatov zares prišli na 
letno skupščino s popolnoma razčišče
nimi pojmi in jasno določenim stališčem 
do političnega položaja v naši državi in 
v svetu.

Naši sindikati so do sedaj dali ogro
men prispevek v borbi za zgraditev so
cializma. Toda veliko je doseženih 
uspehov, ki se morda ne vidijo tako 
lahko in hitro. Zaradi tega morajo kul- 
turnoprosvetne komisije sindikalnih or
ganizacij seznaniti članstvo z dejavnostjo 
sindikalnih organizacij, in sicer z vsemi 
oblikami kulturnoprosvetnega dela. Ak
tivi agitatorjev, razglasne postaje, 
majhne razstave o dejavnosti sindikatov 
lahko mnogo pripomorejo k uresničenju 
te naloge. Toda ne bo dovolj, če se po
pularizira samo splošni prispevek Zveze 
sindikatov Jugoslavije v borbi za zgra
ditev socializme. Člane sindikatov je 
treba seznaniti z uspehi nižjih organiza
cij ter tudi same njihove podružnice v 
borbi za uresničenje plana, skrbi za 
ljudi itd.

Po statutu Zvetze sindikatov Jugo
slavije imajo na letnih skupščinah pra
vico glasovati samo člani sindikatov, ki 
so v redu plačali članarino. Zato bodo 
priprave za letne skupščine v znamenju 
nadaljnje organizacijske okrepitve sindi
katov, posebno še- zaradi tega, ker bodo 
vse sindikalne podružnice skrbele za 
množičnost organizacije. V naše gospo
darstvo prihajajo ljudje iz vasi, ki še 
vedno nimajo razčiščenih pojmov in vid
no zaostajajo za svojimi tovariši, starimi 
industrijskimi delavci. Ti bodo vsekakor 
postali še pred letnimi skupščinami 
člani Zveze sindikatov. Toda sindikalne 
podružnice so se dolžne boriti proti for
malnemu včlanjevanju teh delavcev v 
sindikat. Člani sindikata morajo postati 
zaradi tega, da bodo spoznali bistvo, 
značaj, uspehe in naloge Zveze sindika

tov Jugoslavije. To pa bodo dosegli, če 
bodo agitatorji in propagandisti dnevno 
seznanjali delavce z značajem in pome
nom organizacije, v katero bodo vstopili. 
Tako bodo novi delavci šli po poti za
vestnih borcev za zgraditev socializma, 
naši sindikati pa se bodo organizacijsko 
okrepili.

V našem vodstvu so najboljši ljudje. 
Tako je tudi v sindikatih. Na letnih 
skupščinah je treba izvoliti za voditelje 
tiste ljudi, ki so pokazali, da jim je pri 
srcu stvar naše Partije in naših sindi
katov, da imajo največ volje za delo v 
sindikalnih organizacijah in da cenijo 
to močno oganizacijo delavskega raz
reda. Najboljši pa bodo izvoljeni samo 
tedaj, če bodo seznanjeni z njihovim 
stališčem in delom vsi tisti, katere je 
treba izvoliti. Če sindikalne organizacije 
z raznimi agitacijskimi propagandnimi 
oblikami, razglasnimi postajami, agita
cijskimi tablami itd. popularizirajo naj
boljše delovne ljudi in sindikalne akti
viste, če seznanijo vse delovne ljudi z 
najbolj zaslužnimi delavci, bodo prav 
gotovo prihodnje leto vodili organiza
cijo tisti, ki so to tudi zaslužili.

Do sedaj se je večkrat dogajalo, da 
na letne skupščine ali na druge sindi
kalne sestanke ni prišlo dovolj članov 
sindikata. Do tega je skoraj vedno pri
šlo zaradi pomanjkljivih agitacijsko 
propagandnih priprav. Ni dovolj, samo 
enkrat obvestiti članstvo, da se vrši 
letna skupščina. Poleg plakatov in raz
nih drugih oblik obveščanja morajo sin

dikalni aktivisti, posebno pa ljudje, ki 
delajo v agitacijskopropagandnem apa
ratu, dnevno seznanjati ljudi o skup
ščini. Od njihovega dela in stališča med 
pripravami je odvisno, če se bo vsak 
član sindikata zavedal, da se nahaja 
pred najvažnejšim dogodkom v življenju 
njegove organizacije.

Kulturnoprosvetne komisije sindikal
nih podružnic morajo uporabljati izkuš
nje lanskoletnih skupščin. Lansko leto 
so se v nekaterih kolektivih organizirale 
diskusije o delu sndikalne organizacije 
v preteklem letu. V drugih se je orga
niziralo tekmovanje itd. Vse to je vpli
valo na povečanje zanimanja članov sin
dikatov za letno skupščino. V teh kolek
tivih so se vršile letne skupščine z res 
aktivnim sodelovanjem skoraj vseh čla
nov sindikata.

Letos se je vloga in naloge Zveze 
sindikatov Jugoslavije do neke mere 
spremenila. Z zakonom o gospodarjenju 
z državnimi gospodarskimi podjetji so 
sindikati dobili nove naloge, medtem ko 
nekatere njihove funkcije slabijo. S po
jasnjevanjem velikih uspehov pri po
glabljanju socialistične demokracije v 
naši državi, morajo sindikalni aktivisti 
in agitatorji pojasniti to spremenjeno 
vlogo in naloge Zveze sindikatov.

Če bo agitaoijskopropagandni aparat 
sindikalnih organizacij aktivno sodelo
val v pripravah za letne skupščine, bo 
prav gotovo ta najvažnejši sestanek 
sindikalnega članstva res velik in plo
den delovni uspeh.

Obračunavanje članarine in znamke
Z novimi predpisi o finančnem poslo

vanju sindikalnih organizacij se moramo 
temeljito seznaniti, da bomo v celoti izpol
nili sklepe XIII. plenuma Centralnega od
bora ZSJ.

OBRAČUN O PLAČANI ČLANARINI
Blagajniki in poverjeniki podružnic po

birajo članarino s »Spiski o plačani čla
narini«, ki so osnovna evidenca, kdo in ko
liko je plačal članarine. Poleg tega nam 
»Spiski o plačani članarini« pokažejo, koliko 
je bilo oddanih znamkic po plačnih razredih, 
kar je zelo važno, če hočemo napraviti obra
čun, koliko je bilo v podružnici oddanih 
vseh znamkic članom. Brez »Spiska o plačani 
članarini« se zato prav nikjer ne sme po
birati članarina.

»Spiski o plačani članarini« so na eni 
strani dokazilo, koliko so poverjeniki pre
vzeli znamkic od blagajnika podružnice, na 
drugi strani se pa s »Spiski o plačani čla
narini« dokazuje pravilnost mesečnega ob
računa o oddanih znamkicah in opraviči 
vpise o prejeti članarini v kartoteki član
stva. Ker so »Spiski o plačani članarini« 
osnovna evidenca, morajo blagajniki podruž
nic paziti, da so pravilno sestavljeni in prav 
posebno, da se seštevki oddanih znamkic ln 
vrednost znamkic ujemajo, če so »Spiski o 
plačani članarini« napačno sestavljeni, po
tem tudi končni mesečni obračun o plačani 
članarini ne more biti pravilen ln tudi 
knjižna zaloga znamkic ne bo mogla sogla
šati z dejansko zalogo in njeno vrednostjo.

V »Obračun o plačani članarini« vpišemo 
vsak mesec vse končne vsote lz vseh »Spi
skov o plačani članarini«. »Obračun o pla
čani članarini« nam pokaže, koliko znamkic 
se je oddalo po posameznih razredih in vred
nost znamkic, oziroma znesek, ki se je dobil 
za oddane znamkice.

Za »Obračun o plačani članarini« Imamo 
na razpolago še stare tiskovine, na katerih 
je razdelitev pobrane članarine predvidena 
še na način, ki ne velja več za novo finan
čno poslovanje podružnic. Zato bomo na
pravili obračun o razdelitvi članarine na 
hrbtni strani »Obračuna o plačani člana
rini« In na način, kot je predpisan za novo 
finančno poslovanje. V obračunu bomo na
vedli:

1. koliko članarine smo v celoti prejeli 
za tekoči mesec,

Z. koliko znaša kvota podružnice.

SKUD se lahko plodno razvijalo samo kot žarišča 
kulturne tvornosti naših amaterjev

Pred kratkim je Imelo železničarsko de
lavsko društvo »Tine Rožanc« svoj redni 
občni zbor v Ljubljani, Kakor za večino 
naših delavskih društev je tudi za njih zna
čilna močna težnja za čim večjimi uspehi 
na področju kulturnega udejstvovanja. Dru
štvo lina nad 4000 članov. Člani ljubljanskih 
železničarskih sindikalnih podružnic, pred
vsem postaje Ljubljana, so s prostovoljnim 
delom zgradili svoj kulturni dom In uredili 
vrsto družbenih prostorov ln manjših dvo
ran tudi pri nekaterih podružnicah, s čemer 
so omogočili društvu lepo delovanje. O tem 
pa priča tudi množica javnih kulturnih pri
reditev In nastopov, tekmovanj, turnej in 
gostovanj, na katerih so se »Rožančevcl« 
mitogokraj naučili In za svoje delo prejeli 
lepo število priznanj In nagrad ter naziv 
našega prvenca.

V svojih prizadevanjih za čim plodnej
šimi uspehi v kulturnem udejstvovanju pa 
je vodstvo SKUD »Tineta Rožanca« napra
vilo nekaj napak, ki bi lahko zelo kvarno 
vplivale na notranji razvoj tega amater
skega društva. V svoje sekcije Je začelo 
n. pr. sprejemati nekatere posameznike in 
celo zaključene kulturne skupine lz Ljub
ljane, ki so se, razen Izjem seveda, le pre- 
često približali društvu bodisi zaradi zgolj 
njihovega ozkega uveljavljanja in so zato 
potebovall »firmo društva«, ali pa celo za
radi golega zaslužkarstva. Da je temu tako, 
kažezjo primeri, ko so nekatere skupine ob 
razgovorih za vstop v~ društvo postavljalo 
zahteve, ki so povsem nesprejemljive za 
amaterska delavska društva. Iz teh zahtev 
je izzvenela težnja, da ostanejo take sku
pine tudi v društvu zaključene enote, ki 
ne bodo sprejemale drugih siodelavcev, ali 
pa so postavljale tako visoka merila za 
sprejem v skupino, kakršnih velika večina 
naših železničarjev, sicer tako voljnih dela, 
še ne more Izpolniti. Poleg tega pa je Iz 
njihovih zahtev izzvenelo če, da te skupine 
pod okriljem društva samiostojno nastopajo, 
za kar naj bi dobile dokaj velike honorarje, 
odnosno bi od svojih nastopov same plače- 
vaie društvu določen »davek«.

Vključitev nekaterih takih skupin v dru
štvo je sicer precej prispevale k hitremu 
dvigu javnega uveljavljanja društva, po- 
vzročlrla pa je tudi nezdrave pojave v 
notranjosti društva. Vodstvo je začelo zane 
marjatl kulturno vzgojo še šibkejše razgle
danih In izobraženih članov. Vse bolj je

pozornosti stalo samo nekaj skupin. 
Lani društvo ni Izvedlo niti občnega zbora.
pri organiziranju mladinske skupine pa so 
delali nad dve leti. Ker je prav kulturni 
dvig vsega članstva osnovni smisel naših 
društev in je njihov resni razmah odvisen

samo od takega dela, je povsem razumljivo, 
da so prav na občnem zboru prišle do Izraza 
posledice teh slabosti.

Verjetno je prav enostransko pojmovanje 
uveljavljanje društva v javnosti, ki je bilo 
naslonjeno predvsem na Izboljševanje ln raz
vijanje društva s pritegovanjem že precej 
lzvežbanih sodelavcev, čeprav pri tem ne 
moremo podcenjevati naporov, vloženih v 
šolanje ln vaje, ki so se vršile v sekcijah, 
tudi osnovni vzrok, da je društvo vedno 
bolj zgubljalo pravo notranjo vez s svojim 
članstvom. To je nuoral ugotoviti celo pred
sednik društva sam, saj je bilo pri ponov
nem sklicanju občnega zbora navzočih ko
maj okoli 100 članov. Isto pa je ugotovil 
tudi predsednik neke sindikalne podružnice 
železničarjev Iz Ljubljane. Oba sta resno 
naglasila problem odtujevanja društva od 
kolektivov. Dejstvo je, da lahko naša ama
terska društva uspešno rastejo in zorijo 
samo. če neumorno delajo z množico svojega 
članstva. Kulturno vzgojno delo z manj raz
gledanimi člani, ki je za delavska društva 
prvenstvenega pomena, je nedvomno težje, 
počasneje, in- ne daje tako hitrih ter vidnih 
uspehov. Rodi pa. kar je zelo važno, trajne 
uspehe. Podcenjevanje te naloge, ki je za
čelo zastrupljevatl nekatere vodstvene tova
riše v društvo »Tineta Rožanca« je kaj hitro 
povzročilo oddaljevanje kulturnih skupin od 
delovnih kolektivov In zrahljalo notranje 
vezi med članstvom in temi skupinami. To 
pa se jim je potem maščevalo v delovanju 
društva. Pod močnim dojmom malomeščan
skih vplivov so poskušali nekateri posamez
niki prikazati premajhno materialno- skrb 
odgovornih činlteljev za drnštvo. Temu je 
služilo n. pr. divje nakazovanje potreb po 
kostumih, frakih, plesnih čevljih, uniformah, 
dvoranah, ki je bilo vse prej kot skromno 
ln je nedvomno presegalo okvir naših tre
nutnih možnosti. Značilna je za ta Iznašanja 
popolna odsotnost računanja na notranje 
sile društva. _ „ y ,

Vse to govori, da je med »Rožančevcl« 
začel bledeti amaterski duh. Vedno bolj so 
se začele krepiti težnje po zaslužkarstvu ln 
profesionalizmu, ki so jih v društvo zanesle 
predvsem prej omenjene skupine. To kaže 
zgovorno primer, da Ima društvo že šest 
stalno plačanih oziroma honoriranih ljudi. 
Člani sekcije »lahke ln plesne glasbe« pre- 
iemajo na osebo za eno uro od 100 do ISO 
din v veliki zasedbi; v mali zasedbi pa od 
ISO do 200 din In temu podobno. Vzpo.redno 
s tem na se je dvignila zahtevnost do dru
štva. To najbolj potrjuje proračunski pri
manjkljaj nad 2.300.000 din ln_ način, kako 
ga Je vodstvo društva predložilo občnemu 
zboru: ne v razglabljanje pravilnost! take 
proračunske sestave, ampak s težnjo, da 
občni zbor ukrene vse. da ta sredstva do 
bljo. To je bil tudi povod za slepo In ne 
premišljeno razglabljanje, kje dohiti kritje 
za omenjeni proračunski primanjkljaj.

Nedvomno so to osnovna vprašanja, ki 
jih bodo morali resno pretresati železniški 
kolektivi ijnblJanškega prometnega vozla, 
njihove sindikane podružnice in celotno 
člane tre druživa. Nuditi bodo metali novo

izvoljenemu vodstvu SKUD veliko pomoči, 
da zaduši te negativne pojave in se v bodoče 
posvetiti kulturnovzgojnim problemom, stro
kovnim vprašanjem v delu društva ln po
dobno. pa tudi pravilnemu finančnemu pla
niranju.

Ta vprašanja se postavljajo tabo resno 
predvsem zato, ker delo občnega zbora 
SKUD »Tineta Rožanca«, ki nosi naziv dru
štva železničarjev ljubljanskega prometnega 
vozla, ni v sogalsju z duhom, ki preveva 
težko, požrtvovalno in nesebično delo prav 
teh kolektivov In njihovih organizacij. Sin- 
dmlkalne organizacije In člani društva, ki 
tako nesebično delajo in ustvarjajo, naj se 
zamislijo nad vsem tem. če niso vendar 
zaradi premajhne skrbi dovolili, da so se 
v njihovem društvu pojavile razne malome
ščanske. staro-llberalne »ferajnarske« ten
dence, ki jim slabijo notranjo moč društva. 
Občni zbor je pokazal, da je večina prisot
nih članov občutila te pojave In da so na- 
slutlll že vzroke teh pojavov, to na Je tudi 
dokaz, da jih bodo znali tudi Izločiti.

R. A.

NE POZABITE NAROČITI 
*SINDIKATEt!

1. januarja 1951 bo prenehal 
izhajati »RatU, ki je bil doslej gla
silo Centralnega odbora Zveze sin
dikatov Jugoslavije. Namesto njega 
bodo zato »Sindikati«■ prinašali in 
obravnavali vsa važna vprašanja 
s področja sindikalne dejavnosti, 
zato bodo nepogrešljiv pripomoček 
ne le sindikalnim forumom, ampak 
tudi posameznim funkcionarjem pri 
njihovem delu.

Vse sindikalne forume in funk
cionarje vabimo, da se še v teh 
dneh narode na »Sindikate« in 
najkasneje do 5. januarja 
nakažejo naročnino na čekovni ra
čun št 103-9032013, ker bo časopis 
tipkan v omejeni nakladi samo za 
naročnike in ga v drobni prodaji 
ne bo mogoče dobiti.

»Sindikati«, glasilo Centralnega 
odbora ZSJ, bodo izhajali redno 
vsak mesec v srbohrvaščini in 
bodo tiskani tudi, v latinici. Letna 
naročnina znaša 200 din, polletna 
100 din in četrtletna 50 dinarjev. 

• Naročajo se na naslov: Administra
cija »Sindikati«, Beograd, Staljin- 
gradska 21.

3. koliko znaša kvota sindikalnega sveta,
4. koliko znaša kvota krajevnega sveta,
5. koliko znaša kvota višjih alndtkalnlh 

forumov.

KVOTE
Dohodki od članarine se določajo organi

zacijam po kvotah. Do sedaj so si podružnice 
pridržale le 33 •/• pobrane članarine, vso 
ostalo članarino so pa poslale Centralnemu 
odboru ZSJ. ki jo je razdelil raznim sindi
kalnim forumom.

Višine kvot ne sme nobena podružnica 
samovoljno spreminjati In se mora obračun 
članarine točno tako Izvršiti, kot je določil 
republiški odbor. Taro. kjer nimamo krajev
nih odborov, seveda tildi ne bomo obraču
navali kvote In bomo od pobrane članarine 
odbili le kvoto podružnice ln sindikalnega 
sveta, ves preostali znesek pa poslali repub
liškemu odboru.

V »Navodilih za finančno poslovanje po
družnic in krajevnih odborov«, kot jih Je 
predpisal GO ZSJ je rečeno, da vodijo tudi 
krajevni odbori evidenco sindikalnih znam
kic In s tem obračun o pobrani članarini. 
Po teh navodilih bi podružnice dobivale 
znamkice od krajevnega odbora ln potem 
tudi krajevnemu odboru obračunavale po
brano članarino. Republiški odbori so se pa 
odločili, da krajevni odbori ne bodo razde
ljevali znamkic In ne bodo obračunavali 
članarine, ker nimajo potrebnega admini
strativnega aparata na razpolago. Kjer 
obstojajo krajevni odbori, prejemajo le od 
podružnic določeno kvoto, obračunavajo pa 
članarino in znamkice podrnžnlc naravnost 
z republiškim odborom. Ce bi za nekatere 
krajevne odbore bilo le drugače odrejeno, 
bo prizadete krajevne odbore o tem posebej 
obvestil republiški odbor.

Razdeljevanje kvot na terenu samem ima 
med drugim tudi ta pomen, da so terenske 
organizacije neposredno zainteresirane, kak
šen uspeh Ima pobiranje članarine.

Ce hočemo, da bo donos članarine uspe
šen, potem pa moramo vse ukreniti, da član
stvo redno plačuje članarino ’ln v onem 
razredu, ki odgovarja dejanskemu zaslužku. 
Podružnica mora mesečno kontrolirati, če 
je plan pobiranja članarine dosežen, ali ne.

OBRAČUN SINDIKALNIH ZNAMKIC
Na tiskovini »Obračun sindikalnih znam

kic« vodimo evidenco o zalogi znamkic, ob
enem pa Izkažemo, koliko smo v obračun
skem mesecu dobili za znamkice, koliko smo 
pobrali članarine in kako smo članarino 
razdelili na sindikalne forume.

V »Obračun sindikalnih znamkic« vpi
šemo:

1. koliko znamkic Imamo na zalogi Iz 
prejšnjega meseca,

2. koliko znamkic smo dobili v tekn 
meseca,

3. koliko znamkic smo porabili v tekn 
meseca.

Vpis. koliko znamkic imamo na zalogi lz 
prejšnjega meseca, izvršimo, ko prepišemo 
iz »Obračuna sindikalnih znamkic« za pre
tekli mesec, koliko nam je znamkic ostalo 
na zalogi.

Vpis. koliko smo dobili znamkic v tekn 
meseca, smo Izvršili že takrat, ko smo s 
spremnim seznamom dobili znamkice od re
publiškega odbora. Spremni seznam repub
liškega odbora bomo priložili »Obračuna 
sindikalnih znamkic« kot dokaz, da smo 
izvršili pravilno in da smo prejetih znamkic 
vpisali tolike, kolikor nam jih je poslal 
republiški odbor.

Ko smo sešteli zalogo znamkic lz prejšnje
ga meseca In zalogo znamkic, ki smo jo 
prejeli v teku meseca, dobimo končno za
logo znamkic, ki jo obračunavamo.

Vpis. koliko smo poslali znamkic v teku 
meseca. Izvršimo na ta način, da prepišemo 
lz »Obračuna o plačani članarini«, koliko se 
je oddalo znamkic po razredih ln vrednost 
oddanih znamkic. K temu vpisu je priložiti 
»Obračun o plačani članarini« z vsemi »Spi
ski o plačani članarini« kot dokaz, da se .te 
vpis pravilno Izvršil.

Vrednost porabljenih znamkic v tekn me
seca predstavlja donos članarine, katero ob
računamo no predpisanih kvotah.

Podružnice morajo obračunati članarino 
do 5. v mesecu In do tega dne odnoslall 
tudi kvote sindikalnim forumom. Zamude 
v tem pogledu ne sme hiti. kajti kako naj 
se vzdržujete višji sindikalni forumi, če 
bodo podružnice zadrževale kvote v svojih 
blagajnah.

Ko posl le jo podružnic« republiškemu od
boru kvoto zn višje sindikalne forume, mo
ralo še isti dan poslati tudi »Obračun sin
dikalnih znamkic« za obračunani mesec Po
družnice nošilialn republiškemu odho»n 
članarino na feknčl račun pri Narodni hank| 
In se poslužujejo položnic s katerimi so do 
sedal pošiljale republiškim odborom vpis
nino

»Obračun sindikalnih znamkic« moralo 
podpisali predsednik. Mao-rtnlk In vsi čl"oi 
finančne kontrole podrnžolce Toda n' do
voli, da ga formalno podpišejo. aronak »e 
m.orato tudi prepričati, če je pravilno se
stavljen.

VPISNINA TN PrilA.VANJE 
ČLANSKIH IZKAZNIC

Do sedaj so podružnice pošiljale vpis
nino republiškemu odboru, ki je Izdajal tudi 
članske izkaznice Od 1. januarja 1931 dalje 
Izdajalo članske Izkaznice podružnice same 
In oh drže tudi vpisnino. Tiskovine članskih 
izkaznic, kakor tudi pristopne Izjave, dobe 
podružnice od republiških ndlinrov in bodo 
morale nabavne stroške tiskovin poravnati.

Vpisnina znaša 13 din. Učenci v gospo
darstvu plačajo vpisnine S din.



Slovenita te povečala proizvodnjo fi3P01 
ELEKTRIČNE ENERGIJE z odstotkov

Serijska proizvodnja štedilnikov
izdelek Tovarne okovja v Bistrici

Prvi zemljevid kaže stanje električnega omrežja in elektrarn v Sloveniji pred 
drugo svetovno vojno, drugi pa stanje elektrifikacije v Ljudski republiki Slo

veniji ob koncu leta 1950.

• kWh a« pr*b>»oJca

hidro m * "rfo etekfrasnc 

■a idelilne btlh ■ potMjm

STANJE ELEKTRIFIKACIJE 
LR SL OJE NI JE 

LETO 1950

Proizvodnja električne energije se je v' tem razdobju dvignila za ISO odstotkov. 
Proizvodnja se je dvignila predvsem zaradi izgradnje in povečanja novih po
gonskih kapacitet ter zaradi načrtne izgradnje prenosnega omrežja. Potrošnja 

na prebivalca se je.v tem času dvignila za 178%.

TOVARNA »PRVOMAJSKA«
je zrasla v veliko podjetje

<1 rč^RflOlti •>! Ollfi
Po tovarniški dvorani se razlega ro

pot strojev, od katerih tu iin tam iz 
koščka železa odskočijo iskre, ki se takoj 
zgubijo v zraku, prepojenem z duhom 
strojnega olja. V montažnem oddelku 
brigade monterjev delajo v polnem raz
mahu. Tukaj je že videti dolge_ vrste 
novih strojev ali pa tistih, ki se že do
končujejo. To so poslednje serije stro
jev za plan 1950. leta. V tem letu je 
tovarna do polovice decembra izdelala 
več kakor 200 stružnic TES.

V montažnem oddelku so delavci in 
brigade sprejeli obveznosti, največjo je 
pa sprejela brigada Milama Novakoviča, 
ki dela na stroju STB-132. Tudi brigadi 
Ivana Gorjupa im Ivana Štiglica sta spre
jeli velike obveznosti. Ko ljudje mislijo 
na te obveznosti, pozabijo na počitek. 
Kot da se moč strojev zliva z močjo 
čvrstih mišic. Tu se porajajo novi stroji, 
ki imajo na majhni pločevinasti tablici 
vrezan napis »Prvomajska«. Kmalu bodo 
zapeli pesem dela v kakšni tovarni, ali 
ladjedelnici, v rudarski ali železniški de
lavnici. .

V montažnem oddelku izdelujejo še 
eno serijo novih vrtalnih strojev STD- 
132. Do 29. decembra pa bo celotna to
varna izpolnila svoj letni plan proizvod
nje orodnih strojev po količini im vred
nosti in kar ji j naj važnejše, tudi po 
asortimentu.

Tovarniška sirena je naznanita začetek 
delovnega dne. Glavni konstruktor inž. 
Otokar Lisi je že v obratu. Odkar je 
prišel v podjetje, to je bilo takoj po 
osvoboditvi, je veliko storit za napredek 
proizvodnje Po njegovih načrtih izde
lujejo po vojni različne tipe orodnih 
strojev: 4 tiipe stružnic TES, rezkalme 
stroje UHG, bruslinice za notranje in 
zunanje brušenje SVUB-1200, hiitirorezni 
stroj D-40, nadalje vrtalne stroje STB- 
132 in drugo

Inženir Lisi je m ato obstal poleg stro
ja Josipa Os red očk ega: »Upam, da gre 
dobro?« — »Gre« — je kratko odvrnil 
Josip. Oba sta obstala in se zagledala 
v dele novega, svetlega stružnega stroja. 
Koščki, železa, zviti v fine spirate, so 
mu padali na roke. na obleko im na stroj. 
Josip se je spomnit dneva ko se je 
1929. leta zaposlil kot delavec v mali 
tovarni lastnika Šelčika, ki je bila po
dobna navadni delavnici in v kateri so 
pred vojno izdelovati Te posamezne dele 
za reparaturo strojev lz te majhne to
varne se je pozneje razvita ena na j več
jih in najmodernejših tovarn za proiz
vodnjo orodnih strojev v naši državi — 
»Prvomajska«.

Takoj po osvoboditvi so prišli v to
varno novi delavci m ker je bito delav
cev kakor tudi strojev čedalje več, so 
prostori v stari stavbi postajali pretesni. 
Zaradi tega SO' na Žitnjaku začeli z gra
ditvijo novih, modernih tovarniških ob
jektov. Dosedaj so že dograjene'tovar
niške dvorane za livarno številka 1 in 2, 
montažni oddelek, oddelki lahke im. težke
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strojne obdelave, kovačnica, orodjarna 
vajeniška delavnica. Za delavce, ki de
lajo v tovarni na Votovčici, so že postav
ljene tri stanovanjske hiše, gradijo pa 
še štiri.

Sprememba se je najmočneje odra
žala v odnosu do dieta. V začetku je 40 
delavcev delalo tri im pol mesece na 
montaži petih stružnih strojev in neko
liko pozneje, ko je bila izvršena reorga
nizacija, je isto število ljudi opravljalo 
to delo v dvakrat krajšem času. To je 
bil prvi uspeh, za njim pa so sledili še 
novi, mnogo večji. Prihajali so novi 
ljudje, večina demobilizirani borci. Že 
leta 1946 se je število delavcev podvo
jilo, naslednjega leta pa se je povečalo 
za osemkrat. Konec leta 1949 so delavci 
tako dobro obvladali delo, da je tovarna 
lahko napotila 300 delavcev v druga pod
jetja, sama pa je tudi z manjšim šte
vilom delavcev z uspehom izvrševala 
planske naloge.

Eden prvih večjih uspehov tovarne je 
bil, ko je mojster Rukavina izdelal po
sebne rezkalme stroje. Pozneje je izdelal 
orodje za takoimemovane »amerikanske 
glave«. V razvoju so oddelki pomagali 
drug drugemu. Ivan Horvat je omogočil 
bolj točno in kvalitetnejšo izdelavo glav
nih ležajev Jerko Smbtrovič je uvedel 
nov način izdelave lamel. Bilo je še ve
liko manjših in večjih racionalizacij. 
Leta 1947 se je dvignila proizvodnja za 
eno četrtino.

Tovarna se še nadalje razvija. V letu 
1951 %bodo v »Prvomajski« serijsko pro
izvajali stroje za fino izdelavo žic in tudi 
stroje za epi-raine svedre. Izdelovali bodo 
tudi naprave za avtomatsko zapiranje, 
plavža v železarni Siisak. Ti novi stroji 
kakor tudi serije obstoječih tipov bodo 
povečati ^strojni park kovinskim podjet-

Kakšnih osem kilometrov od Mari
bora tik ob koroški progi stoji enonad
stropno poslopje tovarne okovja Bistrica 
pri Rušah. Zunanja podoba poslopja pri
ča, da je že precej časa od takrat, ko so 
tovarno sezidali. Tega pa ne moremo tr
diti, če si ogledamo njeno notranjost. 
Tudi tukaj je čas opravil svoje. Čeprav 
izdelujejo v tovarni v glavnem še vedno 
tiste proizvode kot pred tridesetimi leti, 
se je marsikaj spremenilo. Pri istem šte
vilu delavcev izdelajo danes najmanj pet
krat toliko kot takrat. Izdelke bistriške 
'tovarne okovja pa prodajajo danes po 
vsej državi. Delovni kolektiv se najbolj 
ponaša z novo vrsto emajliranih miznih 
štedilnikov, ki jih označujejo s kratico 
»TOBI«, kar pomeni Tovarna okovja Bi
strica. Štedilniki te vrste so se zelo do
bro obnesli. Poleg štedilnikov in dimnih 
cevi izdelujejo tudi okensko okovje, okov
je za vrata, vrsto metalnih izdelkov za 
široko potrošnjo in tako imenovane fran
coske spone.

»TOBI« štedilnike so začeli izdelovati 
sredi letošnjega poletja. Prehod na serij
sko izdelavo novega tipa miznega štedil
nika je zahteval mnogo truda od celot
nega kolektiva. Napraviti so morala šte
vilne nove rezilne naprave, spremeniti 
dotedanji postopek dela in odstraniti raz
ne nepredvidene pomanjkljivosti, ki so 
se pokazale pri izdelavi. Precej preglavic 
jim je delala tudi organizacija proizvod
nje na tekočem traku.

Orodjarji tovarne so se trudili, da bi 
čim p rej pripravili rezilno orodje za iz
delovanje različnih delo-' štedilnika. Moj
ster orodjarne Franc Lešnik se je za
skrbljeno oziral po skicah rezilnega orod
ja za izsekavanje - prednje stene štedil
nika. Njegovi sodelavci so g:a vprašujoče 
pogledovali. Takšnega orodja v tovarni 
še niso delali. Mojster Lešnik je več dni 
ugibal in premišljeval, kako bi najbolje 
opravil svojo nalogo. V tovarni in doma 
je. neprestano risal in računal. Ko je 
prišel nekega dne na delo ves nasmejan, 
jih je že seznanil s svojim novim na
črtom. Začeli so z izdelavo naprave. Po 
treh tednih. so jo izročili stiskalnici v 
uporabo.

V prvem mesecu, ko so začeli izde
lovati novo vrsto, emajliranega štedilnika, 
niso dosegali plana. Bili so zaskrbljeni. 
Vsak dan so se znašli pred novimi te
žavami. V tovarni ni bilo človeka, ki ne 
bi razmišljal, kaj je treba še izpopolniti, 
da bo zagotovljeno redno izpolnjevanje 
planskih nalog. Za vsak del štedilnika so 
izdelali posebno pripia-vo, vsaka najmanj
ša , hiba je občutno vplivala na proiz
vodnjo.

Izdelovanje dimovodov je šlo znatno 
počasneje kakor pa ostalih delov štedil
nika, katere so izdelovali izključno na 
strojih. Ročni izdelovalci kljub vsem pri
zadevanjem niso dohajali ostalih izdel
kov. Začeli so razmišljati o strojni iz
delavi dimovodov. Ključavničar Mirko 
Kramer je kmalu nato po svoji zamisli 
izdelal pripravo za strojno izdelavo, ki 
se je dobro obnesla.

S kakšno pozornostjo so sledili de

lavci naporom uprave tovarne, najbolj 
zgovorno pričajo številni novatorski pred
logi. Z vsakim dnem je proizvodnja rasla, 
tako da se je v drugem mesecu modra 
črta na grafikonu močno približala šte
vilki sto.

* V kolektivu so si številni delavci osvo
jili naslov udarnika. Najzaslužnejša med 
njimi sta Mirko Kramer in Pavel Mrakii, 
ki sta bila odlikovana z redom dela 
III. stopnje.

Pred Dnevom republike so na mno- 
žčinem sestanku sprejeli sklep, da bodo 
poleg ostalih proizvodov izgotovili do

15. decembra še 2500 emajliranih štedil
nikov. Prvega decembra so začeli z med- 
brigadnim tekmovanjem. Pri montaži šte
dilnikov dosega najboljše uspehe brigada 
Mirka Kramerja V prvih devetih dneh 
tekmovanja so izgotovili že nad 700 šte
dilnikov. V zadnjih dneh letošnjega leta 
pa so delo še pospešili. 13. t. m. pa so 
izpolnili osemnajst dni pred rokom svojo 
letno proizvodno, nalogo.

Tako stopa delovni kolektiv bitriške 
tovarne okovja v novo plansko leto z za
vestjo, da je v letu 1950 častno opravil 
svojo dolžnost do skupnosti. R.

Pohitite z naročilom!

Sindikalni koledar je doiiskan
Kakor smo že v prejšnji številki objavili, je bil te dni dotiskan »SINDIKALNI 

KOLEDAR ZA LETO 1951«. Koledar, ki obsega 200 strani dvobarvnega tiska, 
bo tako po vsebini, kakor tudi po opremi predstavljal odlično knjižno delo, 
katerega bo vsak naročnik res veseL ’

Kljub temu, da cena še ni bila znana, se je doslej pojavilo toliko naročnikov, 
da verjetno sedanja naklada ne bo mogla zadovoljiti vseh potreb. V kolikor bi 
se še kdo želel naročiti na koledar, naj to stori čimprej in pohiti z naročilom. 
V ta namen naj se posluži spodnje naročilnice, katero naj izreže in nalepi na 
dopisnico ali pa zapečateno v kuverti odda čim prej pa pošto.

Sindikalne podružnice naj takoj zberejo v svojih kolektivih naročnike in 
pošljejo kolektivno naročilo. Hkrati z naročilom naj nakažejo naročniki tudi 
denar na čekovni račun pri Narodni banki štev. 604-90321-4. Cena koledarju 
je 40 dinarjev, ki je z ozirom na umetniško opremo naravnost nizka.

Vsak naročnik bo dobil koledar najkasneje do 10. januarja 1951. Že danes 
pa opozarjamo naročnike, da bomo koledarje razposlali le tistim, ki bodo hkrati 
z naročilom nakazali tudi odgovarjajoči znesek.

Koledar se naroča na naslov: Sindikalna založba »Delavske enotnosti, Ljub
ljana, Masarjkova cesta 14.

Odrežite na tem mestu

NAROČILNICA

Podpisani naročam (o) ............. izvodov Sindikalnega koledarja za
leto 1951 po ceni 40 dinarjev za vsak izvod.

Ustrezajoči znesek za naročene koledarje bom (o) poslal(i), brž ko 
mi (nam) dostavite vašo čekovno položnico.

Koledarje pošljite na naslov: .................... .... ....... ...... .................. .............

dne

Podpis naročnika:

Soštanisha tovarna osn a te izpolnila plan 24 dni pred rokom

jem od Trgi lava 
do Subotice,

do Bitolja im od Splita 
M. D.

Šoštanjeka tovarna usnja obsega pod
jetja v1 Šoštanju, v Slovenjem Gradcu, v 
Spodnji Rečici in Rečici. V Slovenjem 
Gradcu izdelujejo podplatno usnje, v 
Zgornji Rečici cepljenec itn velur, v Spod
nji Rečici pa mastno k ra vino.

Organiziranih imajo 23 brigad, ki med 
seboj stalno tekmujejo za višjo storil
nost dela, v kakovosti in disciplini. Ne
upravičenih izostankov ali tako imeno
vanih tridnevnih bolovanj v tovarni ne 
poznajo.

V medtumirskem tekmovanju, ki je 
trajalo od 2. do 22. novembra, je bila 
najboljša brigada Poprask, ki je presegla 
normo za 17.94%, in Kajuhova brigada 
iz Slovenjega Gradca, ki je presegla nor
mo za 4.92%.

Da so vse štiri usnjarne matičnega 
podjetja Šoštanj dosegle letni proizvodni 
plan 24 dni pred zaključkom leta, je 
vsekakor ogromna požrtvovalnost delov
nega kolektiva vseh štirih obratov. Kljub 
starinskim strojem v posameznih obra
tih dosega kolektiv lepe uspehe im vi
soko kakovost usnja, ki je priznano ši
rom po naši državi. V vseh štirih 
usnjamah je bilo od t. januarja do 
30. n-ovembra razglašenih 649 udarnikov, 
in sicer v Šoštanju 378, v Slovenjem 
Gradcu 198, v Spodnji Rečici 44 in v 
Zgornji Rečici 29.

Duša tovarne je ravnatelj Andrej 
Stegnar, ki dela v delavskem gibanju že 
od leta 1929, član Partije pa je od leta 
1931. Za svoje delo v delavskem gibanju 
je v bivši Jugoslaviji presedel 9 let, od

tega 5 let v Mitroviči. Leta 1940 je bil 
ponovno interniran, kjer je dočakal oku
pacijo im bil odpeljan v Nemčijo. Leta 
1943 je pobegnil v partizane. Po osvo
boditvi je bil najprej član GO ZSS in 
tajnik usn jarek op red elov alne industrije 
Slovenije, nato predsednik federalnega 
zavoda za sociglno zavarovanje. Od leta 
1948 do marca 1950 je bil tov. Stegnar 
ravnatelj tovarne usnja v Kamniku, se
daj pa uspešno dela v Šoštanju. Naijvečja 
opora ravnatelja je obratov odja Šoštanj- 
ske tovarne tov. Anton Arzenšek, ki ima 
poleg ravnatelja tudi največ zaslug za 
predčasno izpolnitev plana. Dobra pove
zava med delovnim kolektivom potom 
delavskega sveta im sindikalne podružni
ce na eni strani ter upravnega odbora 
z ravnateljem tov. Stegnarjem in obrato-

vodjem tov. Arzenškom na drugi strani, 
dajeta jamstvo za pravilno delo.

Delovni kolektiv im uprava sta po
nosna na letošnje uspešno zaključeno 
plansko leto. Tudi v novem letu 1951 — 
zadnjem letu prve Titove petletke — 
bodo vložiti vse sile za čimprejšnjo in 
čimbolj so izpolnitev letnega in petletnega 
plana. Zavedajo se, da hoče sovražna 
infoirmbiroj evska propaganda uničiti pri
dobitve naše revolucije v narodnoosvo
bodilni borbi. Zato stopa delovni kolektiv 
vseh štirih usnjarn s ponosno dvignjeno 
glavo v novo plansko leto, v borbo za 
uspešen, predčasen zaključek prve Titove 
petletke. S teni bodo šo stan jeki usnjarji 
najlepše dokazali, da hočejo tudi oni pri
spevati majhen delček k dokončni zgra
ditvi socializma v naši deželi. L. F.

Cinkarna se ie uvrstila med na bol'še kolektive
Čeprav je Cinkarna edina tovarna te 

vrste v naši domovini, se o njej prav 
malo sliši, še manj pa piše. Po osvobo
ditve so sprejeli naši delavci klavrno 
zapuščino izkoriščenih in zastarelih na
prav. Toda začeli so delati z velikim po
letom. Po osvoboditvi do. danes se je 
dvignila kapaciteta za 200 do 300%. Se
veda je bilo treba zgraditi nove destilač- 
ne peči, ki so največ pripomogle, da se 
je kapaciteta tako visoko dvignila. Delo 
zelo otežkočajo razna daljna podjetja, ki 
dobavljajo cinkov koncentrat, to je Trep
ča in Mežica .Treba je precej volje in 
truda, da pride proces tako daleč, da 
lahko izgotovijo izdelke. Predpražarna 
skupaj z aglomeracijo je dosegla vidne 
uspehe s tem, da je izboljšala kapaciteto 
za 20%. Lahko trdimo, da se imamo za
hvaliti za uspešno delo disciplini delav
cev, ki je bila na izredni višini. V pra- 
žarni so vse naprave zelo zastarele in 
da se je kapaciteta kljub temu dvignila, 
je največ pripomogel brigadni sistem de
la. Brigade so tekmovale med seboj tudi 
v kvaliteti. Najlepši primer tekmovalnih 
uspehov je pokazala aglomeracija, ki je 
kvaliteto izboljšala za 75 %. Topilnica 
surovega cinka bije veliko borbo zaradi 
neodgovarjajočih retort, katere izdeluje
mo iz trepčanske gline. Sama ruda ne 
odgovarja za izdelavo retort, ker vsebu
je previsoke količine železa. Prej smo do
bivali glino iz Češke, ki pa nam ie po 
resoluciji Informbiroja ustavila dovoz. 
Mislili so, da nam bodo ustavili tudi na

šo proizvodnjo. Borba za plan je zah
tevala. da smo začeli izdelovati retorte 
iz drugih glin, kateri svojstva nam niso 
poznana. Nekateri so mislili, da v cin
karni ne bo več gorelo deset peči. Toda 
zmotili so se. Cinkarna je zaupala svo
jemu delovnemu kolektivu. Začeli so iz
delovati retorte iz naših domačih glin. V 
topilnici dela 10 brigad, ki tekmujejo 
med seboj. Treba je omeniti, da ima naj
boljšo brigado v topilnici prva, četrta in 
peta peč. Sama topilnica je odvisna od 
keramike, ki se je morala povečati za 100 
odstotkov. V keramiki so prav tako za
starele naprave, delavci morajo vlagati 
vse sile, da zadoste izdelavam retort za 
topilnice. V finem cinku so zgradili novo 
destilačno peč, katero je skonstruiral no- 
vator tovariš Vodlan Drago. V valjarni 
izdelujejo, oziroma valjajo pločevino, ki 
se je plasirala tudi na svetovni trg. Za
sluge za to imajo vsekakor delavci iz 
oddelka valjarne. Pomožni obrati, kakor 
merski, gradbeni in ključavničarski za
služijo vse priznanje, ker so poleg ve
likih popravil pomagali graditi s svojimi 
ljudmi nova postrojenja v Trepči. Kljub 
vsem naporom in težavam je Cinkarna 
dosegla letni plan 24. t. m. količinsko, 
po vrednosti pa že v novembru. Da je bil 
plan dosežen, je največja zasluga delov
nega kolektiva, ki si je že v prvem pol
letju priboril prehodno zastavo resornega 
ministrstva v tekmovanju s sorodnimi 
podjetji in Centralnega odbora ZSJ.

Oddelek lužame šoštanjskega obrata
1. JAN. 1951 ★ STRAN



Alumtmj - kovina

STEKLARNA V ROGAŠKI SLATINI
je 27. decembra izpolnila letni plan

Pogosto slišimo, da bo v sedanji 
dobi, ki jo imenujejo »dobo železa in 
jekla«, sledila »doba lahkih kovin«, 
doba aluminija in magnezija. Tudi, da 
je aluminij »kovina bodočnosti«, da 
smo pravzaprav že v »dobi bele meta
lurgije« in da prihaja »doba redkih 
kovin«. Kaj je na tem? Ali je res alu
minij »kovina bodočnosti«?

Aluminij je ona med kovinami, ki 
se rabijo na veliko katere proizvodnja 
se je najhitreje razvijala. V začetku 
tega stoletja je znašala svetovna pro
izvodnja aluminija komaj 10.000 ton 
na leto. V zadnjih desetletjih je hitro 
naraščala, leta 1943 je presegla 2 mili
jona ton in s tem dosegla proizvodnjo 
bakra, svinca in cinka. Edino proizvod
nja železa je večja, železa se izdeluje 
mnogo več, kot vseh drugih kovin sku
paj. Jugoslavija je glede proizvodnje 
bakra, svinca in cinka na prvem 
mestu v Evropi, teh kovin pridobiva
mo toliko, da jih deloma izvažamo, za
nje kupujemo v tujini tisto, kar še n« 
izdelujemo doma.

Glede porabe železa in jekla 
smo bili med najbolj zaostalimi drža
vami v Evropi, velik del naše skromne 
porabe smo krili z uvozom tujega že
leza. Istočasno so pred vojno brez
obzirno izkoriščali naša nahajališča 
železovih rud ter jih na veliko izva
žali. Šele v zadnjih letih se ta gospo
darski nesmisel popravlja: gradimo
nove plavže in jeklarne, nove tovarne 
za predelavo železa in jekla, tako da 
se bomo lahko, kmalu šteli med pol- 
industrijske dežele. Zaloge naših žele
zovih rud pa niso tako velike, da bi 
jih smeli še izvažati. Če bomo z njimi 
umno gospodarili, bodo zadoščale še 
dolgo dobo tudi za našo naraščajočo 
potrebo. Razmetavati z njimi pa ne 
smemo.

Naš položaj v pogledu alumini
ja in njegovih rud je svojevrsten: rud, 
t. j. boksita imamo zelo veliko, pred 
vojno smo bili v svetovni proizvodnji 
boksita na 3. mestu, za Francijo in 
Madžarsko. Če pa prištejemo še pro
izvodnjo Istre, smo bili največji pro
izvajalec boksita na svetu. Vse indu
strijske dežele so uvažale naše boksi
te, Amerika, Norveška, Nemčija, Švica 
in mnoge druge. Leta 1938 smo na
kopali (in izvozili) 755.000 ton boksita, 
kar bi zadoščalo za tretjino svetovne 
proizvodilje aluminija. Naša proizvod
nja te kovine je bila pa takrat malen
kostna, znašala je le 1250 ton, kar od
govarja 0,2% svetovne proizvodnje. In 
še ta aluminij smo večinoma izvozili, 
celo na Japonsko. Aluminija smo pred 
vojno potrebovali le malo, kakih 200 
do 300 ton na leto in največ od tega 
vojna industrija.

Zakaj tako nesorazmerje? Izdelava 
aluminija je težavnejša od izdelave 
drugih kovin. Potrebne so zelo velike 
investicije, obenem z boksitom se po
trebuje zelo veliko premoga in elek
trične energije, nesorazmerno več, kot 
za druge kovine. Vse to imamo. Toda 
nekaj je manjkalo: industrijska tradi
cija, izkušnje, znanje napraviti iz dob
ljene kovine porabne trdne izdelke. 
Nismo znali izkoriščati veliko prednost 
aluminija, to, da je trikrat lažji od 
železa. Nismo znali popravljati polom
ljenih delov strojev iz lahkih kovin. 
Zelezarji in jeklarji imajo stoletja 
prakse in izkušenj, vsak kovač, vsak 
mehanik zna železno orodje ali stroj
ne dele brezhibno zvariti, kaliti, obli
kovati.

To se v zadnjih letih postopoma po
pravlja. Po petletnem načrtu bomo

zvišali proizvodnjo aluminija na se
demkratno predvojno. Tovarna alumi
nija v Lozovcu v Dalmaciji pove
čuje število svojih peči, v Strnišču 
pri Ptuju se gradi naša druga tovarna 
aluminija, mnogo večja kakor v Lo
zovcu in že se delajo načrti za tretjo 
tovarno, ki bo stala verjetno v Mo
starju. Lozovški aluminij predeluje
jo v številnih podjetjih. Najbližja 
IMPOL v Slovenski Bistrici izdeluje 
predvsem pločevino, Saturnus, Uni- 
tas, Alumil, Tuba in druga pod
jetja izdelujejo posodo, armature, tube, 
konservne škatle. Številne livarne 
uporabljajo aluminij in njegove zlitine, 
predvsem sil um in, zlitino aluminija 
s 15% silicija. Aluminij in zlitine za 
litje že znamo izdelovati v dobri kako
vosti. _ Manjka nam še izkušenj pri iz
delavi in predelavi zlitin, ki imajo 
visoko trdnost, da bi mogle zamenjati 
železo in jeklo D u r a 1 je taka zlitina, 
vsebuje poleg aluminija 4% bakra in 
malo mangana in magnezija. Iz nje in 
podobnih zlitin se delajo profili, no
silci, pločevina za gradnjo ostrešij, 
okvirjev, pa tudi celih hiš. Letos smo 
končno osvojili izdelavo durala, sti
skanje drogov in profilov je že dobro 
uspelo. V številnih naših industrijskih 
in tehničnih šolah proučujejo načine 
predelave in obdelave aluminija in 
lahkih zlitin, učijo naraščaj jih upo
rabljati in popravljati. Danes rabi že 
vsak od nas veliko aluminijevih pred
metov, vsak dan jih je več na raz
polago. V laboratorijih in znanstvenih

bodočnosti
institutih raziskujejo posebnosti lahkih 
zlitin in sestavljajo navodila za izde
lavo še drugih. Tako si osvaja alumi
nij vedno večje področje. Ne nadome
šča jekla, toda zamenjuje in dopol
njuje ga zlasti tam, kjer je teža 
izdelka posebno važna, pri gradnji 
vozil. Nastaja naravna delitev nalog: 
za posebno trdne konstrukcije, za take, 
ki morajo vzdržati tudi višje tempe
rature, izbiramo jeklo. Za tiste pred
mete, ki naj bodo lahki, za posodo, za 
električne daljnovode, za take pred
mete, ki ne rjavijo, jemljemo aluminij 
in njegove zlitine. Taka delitev je tudi 
potrebna in koristna za naše gospo
darstvo. Na ta način varčujemo s tež
kimi kovinami, zaloge železovih rud 
bodo porabljene počasneje, vsaka klju
ka, vsaka pipa izdelana iz lahke zli
tine, pomeni za nas prihranek medi, to 
je bakra in cinka, torej dobiček v 
devizah. Vsak naš kovinar, vsak, ki 
kovine izdeluje, potrebuje ali poprav
lja kovinske dele, naj stremi za tem, 
da zamenja težke kovine kjer koli je 
to mogoče in dovoljeno z lahkimi, po
sebno pri delih, ki se gibljejo. To po
meni obenem prihranek na energiji, ki 
te dele giblje, na bencinu, pari, nafti. 
Vsaka taka pravilna zamenjava bo le 
v korist naše skupnosti.

Na začetno vprašanje zdaj lahko 
odgovorimo: aluminij je že kovina
sedanjosti, v bližnji naši bodočnosti pa 
bo postal naše najvažnejše sredstvo za 
dvig 'naše blaginje.

Inž. V. Fettich

Kolektiv Steklarne Rogaška Slatina 
je letos vložil vse sile za izpolnitev let
nega plana, ki je bil v letu 1950 po ko
ličini ll°/o višji kakor leta 1949. Izpol
njen je bil dne 27. decembra t. L po 
količini. V letu 1950 je kolektiv zlasti 
dvignil kvaliteto izdelkov kakor tudi 
zmogljivost izvoznih artiklov za 50"/c 
nasproti letu 1949, in to s tako kvali
tetno izdelavo, da ni bilo nobenih re
klamacij.

Le kratek čas nas še loči od vplačila 
zadnjega obroka ljudskega posojila. Če 
na kratko pregledamo vsa do sedaj pre
jeta vplačila II. ljudskega posojila in 
režultate primerjamo po posameznih 
oblasteh, potem moramo ugotoviti, da se 
je k realizaciji celotnega vpisa najbolj 
približalo mesto Ljubljana. V tem mestu 
so pokazali delavci in nameščenoi svojo 
visoko zavednost s tem, da so presegli 
odplačilni plan ljudskega posojila in že 
v teku decembra vplačali 85% vpisa, 
kljub temu, da sta pred njimi še dva 
odplačilna obroka. Ostali vpisniki pa, ki 
jim zapade zadnji obrok v plačilo že v 
januarju, so v Ljubljani dosegli prav 
tako lepe rezultate: člani kmetskih de
lovnih zadrug so vplačali že 97% vpisa
nega zneska, samostojni kmetje 91%, 
vpisniki na terenih 90% ter obrtniki 
86% vpisa.

Vpisniki goriške oblasti ne zaosta
jajo mnogo za Ljubljano. Tudi tu so po
vprečja ugodna, vendar pa vpisne ko
misije po posameznih okrajih niso bile 
dovolj aktivne in tam odplačila ljudske
ga posojila zaostajajo za planom. V tej 
oblasti poteka odplačilna služba naj
slabše pri samostojnih kmetih v okrajih 
Ilirska Bistrica, Gorica in Postojna. Pa 
tudi odplačila obrtnikov bi morala do
seči že višje zneske.

V ljubljanski oblasti so nameščenci 
in delavci v decembru že presegli od
plačilni plan in prav tako tudi obrtniki. 
Zadružniki kmečkih delovnih zadrug 
plan ravno dosegajo, a slabša slika se 
nam kaže pri vpisnikih na terenih in 
še slabša pri samostojnih kmetih, ki so 
v decembru vplačali šele 81% od vpisa.

V novem letu 1951, v petem letu pet
letke, čaka kolektiv nova naloga. Dne 
1. februarja začne obratovati druga 
lončena peč. S tem se bo zmogljivost 
visoko dvignila in v brigade bodo stopili 
novi delavci, ki so se vsa leta priprav
ljali za težki steklarski poklic, ki za
hteva mnogo znanja, spretnosti in fizične 
trdnosti. Vse to imamo, vse nas pa druži 
zavest, da ustvarjamo sebi novo lepše 
življenje.

Najslabši okraji so Celje, Krško, Šoštanj, 
Trbovlje in Trebnje.

Mariborska oblast stojii med sloven
skimi oblastmi pri realizaciji vpisanega 
zneska na poslednjem mestu, povprečno 
zaostajajo vplačila za 2% za ljubljansko 
oblastjo. Kljub temu, da so tudi v tej 
oblasti delavci in nameščenoi odplačilni 
plan znatno presegli, je celoten uspeh 
slabši zaradi nezadostnih odplačil samo
stojnih kmetov in članov kmečkih de
lovnih zadrug. Najslabši okraji so Len
dava, Maribor okolica, Poljčane in Ptuj 
z odplačili samostojnih kmetov ter okraji 
Maribor okolica in Slovenj Gradec z 
ozirom na odplačila zadružnikov delov
nih zadrug.

Sedaj, ko se bližamo zaključku
II. ljudskega posojila, je treba zaostriti 
borbo za popolno izvršitev vpisa. Vsa 
vpisna mesta, ki so doslej izpolnila ali 
pa presegla odplačilni plan, se morajo 
zavedati, da je najvažnejše, da zaradi 
doseženih uspehov ne prenehajo z de
lom, temveč vse svoje delovanje usme
rijo tako, da bo prav vsak vpisnik vpi
sani znesek vplačal v celoti in prejel 
obveznice. Na tistih vpisnih mestih pa, 
kjer je del vpisnikov z odplačili v za
ostanku, je treba takoj aktivi-zirati vse 
člane vpisnih komisij in njihove teh
nične sodelavce, ki morajo v sodelova
nju in ob vsestranski pomoči vseh kra
jevnih faktorjev preiskati vzroke iz
ostanka odplačil in morajo te vzroke ne
mudoma odpraviti. Le tako bo vpis po
sojila popolnoma dosežen in istočasno 
storjen pomemben korak v peto plansko 
leto.

Naš narodni dohodek
220

199 153

Stalno poveča vanje narodnega dohodka v naši državi je odraz močnega go
spodarskega razvoja in krepitve proizvajalnih sil v štirih letih petletnega plana.

Kaj je narodni dohodek? To je vrednost proizvodov, ki so jih naši narodi 
proizvedli v enem letu v vsej državi. Poglejmo, kako v splošnem narašča na
rodni dohodek v FLR Jugoslaviji! Leta 1947 je znašal ves naš narodni dohodek 
133, leta 1948 že 190, lansko leto je dosegel 228, vtem ko bo v letu 1950 znašal 
kar 24(j milijard dinarjev.

Nobenega dvoma ni, da dohodek v industriji hitreje raste, kakor pa do
hodek v kmetijstvu. Primerjajmo to v številkah! Če označimo, da je dohodek v 
industriji leta 1947 znašal 100, potem je bil v letu 1948 ta dohodek 152, leta 1949 
žc 199, leta 1950 pa 220. V kmetijstvu pa je izgledalo to stanje nekako takole: 
če leto 1947 označimo s 100, je dohodek v letu 1948 narastel na 135, leta 1949 
na 140, leta 1950 pa na 153.

Že samo iz teh primerov lahko vidimo, s kakšnim tempom se razvija naša 
gospodarska dejavnost, ko gradimo državo v napredno in bolj razvito skupnost 
delovnih ljudi, ki z lastnimi silami in sredstvi uresničujejo pridobitve sociali
stične družbe.

Najbolje izpolnjujejo obveznosti za vpis 
drugega ljudskega posojila v Ljubljani in

goriški oblasti

NOVI SAVSKI UMETNI PRITOKI
V Sindikalni založbi »Delavske enotnosti« bo v kratkem izšla knjiga 

pod naslovom »Nova dežela«, v kateri avtor na izredno živahen in zanimiv 
način opisuje, kakšne možnosti in prednosti se bodo odprle našim narodom, 
ko bomo izvedli elektrifikacijo v državi in si bomo silo naših rek pokorili
svoji volji.

Na prepričevalen način nas avtor od poglavja do poglavja vodi v bo
dočnost, nam odkriva lajne vodnih sil in nas seznanja z načrti, ki se nam 
na prvi pogled zdijo sicer onemogoči«, ki pa bodo prej ali slej, ko bodo 
ustvarjeni za to osnovni pogoji, postali stvarnost.

Tik pred izidom te knjige, ki se naroča pri Sindikalni založbi »Delav
ske enotnosti« v Ljubljani, Masarykova cesta U, prinašamo krajši odlomek.

Sava bo dobila nove pritoke. Eden 
najpomembnejših »pritokov* bo pravza
prav tista voda, ki bo dvignila savsko 
gladino zaradi potrebne izravnave rek. 
Na zvišanje savske gladine seveda ne bo 
vplivala kakšna bistvena sprememba pod
nebja, ampak velika hidrotehnična dela.

Drugi savski »pritok« bo, kjer je zdaj 
ustje Ljubljanice. Vendar to ne bo ,več 
le Ljubljanica. To bo nova reka, ki bo 
družila dve obvod ji: savsko porečje e so
škim'; dve morji: Jadransko s Črnim. 
To bo morda najzanimivejši prekop v 
Evropi. Tekel bo po Ljubljanskem barju, 
pod krašktmi planotami v podzemlju nad 
27 kilometrov kakor kakšna mogočna 
kraška podzemeljska reka, potem pa po 
sončni Vipavski dolini, po strugi Vipave 
do izliva v Sočo. Tan. se bo usmeril proti 
Tržaškemu zalivu po krajši poti kakor 
Soča.

Nova reka bo tekla v dve smeri: proti 
Savi im zato v Črno morje ter proti Soči, 
tako bo pojita tudi Jadransko morje. Pri 
Logatcu, kjer bo dosegla največjo višino, 
se bo razhajala v podzemlju v dve smer.i

Treba je reči: pod Logatcem. Kajti 
reka bo tekla pod logaško in trnovsko 
planoto.

Tudi naravne reke na Krasu tečejo 
pod zemljo. Njihove poti pa je težko za
sledovati. Njihovi pritoki im pretoki so 
čudovito zapleteni. Pod zemljo se reke 
srečujejo z jezeri. Tečejo skozi manjše 
ali večje jame. Tu in tam se spuščajo 
v skrivnostna brezna Na nekaterih kra
jih jih stiskajo nenavadno ozka grla, ta
ko imenovani sifoni.

Umetna podzemeljska reka bo tekla 
naravnost. Če br> naletela na podzemelj
ske pritoke, jih bo sprejela. Če bo sre
čala jezera, jih bo pozdravila.
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Vendar graditelji ne smejo gojiti 
upanja, da bo podzemeljska reka v pre
doru naletela na pritoke in jezera, ki jo 
bodo napajali. Reki je treba zagotoviti 
dovolj vode. saj nikdo ne ve, ali bo pre
dor sploh naletel na podzemeljsko vodo.

Na prvi pogled se zdi nerešljiva na
loga, kako naj na Krasu umetni, podze
meljski reki zagotovimo vodo. Vode pa 
je treba celo mnogo, tako da bo reka 
plovna.

Vendar ima Kras mnogo več vode, 
kakor se zdi. Saj ima celo jezera. Neka
tera kraška jezera imajo po več mesecev 
na leto mnogo vode. Imela pa bi jo stal
no, ko bi ne odtekala po podzemeljskih 
odtokih, tako imenovanih požiralnikih. 
V deževni dobi imajo nekateri k raški 
kraji celo preveč vode. Polja se spreme
nijo v jezera. Polja pa bi ljudje rada 
obdelovali in na njih želi.

Dno Cerkniškega Jezera ali polja je 
podobno velikemu rešetu. Rešeto ne mo
re zadrževati vode. Nedaleč je Planinsko 
polje, ki se imenuje po kraju Planini 
pri Logatcu. Tudi to polje se pogosto 
spremeni v jezero. Ob deževju kraški 
požiralniki ne morejo sproti požirati to
liko vode, kolikor je priteka. Čez polje 
se čedalje bolj šiiri jezero. Gladina se 
dviga.

Tedaj je vode preveč, kakor se zdi 
ljudem. Vendar bi bilo neprecenljivega 
pomena, če bi je ostalo »preveč« stalno. 
Velik del Krasa bi ne bil več žejen vode. 
Imel bi stalno lepo jezero, ki bi mnogo 
bolj koristilo kakor začasno suha zem
ljišča, kjer zrase le nekaj slabše krme.

Rešetasto dno je treba nadomestili 
s celim, pravim jezerskim dnom. To je 
glavna naloga, M jo je treba odpraviti,

da se bo planinsko polje spremenilo v 
stalno jezero.

Tako bo mogoče ustvariti jezero, ki 
bo vsebovalo nad 34 milijonov kubičnih 
metrov vode. Ujeli bodo tudi muhasto 
reko Unec, ki velja za del Ljubljanice 
(čeprav podzemeljska Ljubljanica med 
Logatcem in Vrhniko ni dovolj raziska
na) in drugo vodo Planinskega polja.

Z vodo pa bodo ujeli tudi veliko ener
gijo. Zato bo mogoče zgraditi eno od 
najmočnejših elektrarn na savskem po
rečju. Imela bo zmogljivost 20.869 kilo
vatov. Elektrarne z zmogljivostjo nad 
10.000 kilovatov pa že prištevamo med 
večje.

Jezero ne bo le vir možne električne 
reke, ki bo mogla napajati ves slovenski 
Kras. Dajalo bo tudi vodo podzemeljski 
reki, prekopu v predoru. Omogočalo bo 
uresničenje prelepe zamisli, da si^bodo 
morja čsz celino podala roke.

Tretji savski »pritok«, ki bo tudi nov, 
čeprav bo tekel po stari strugi, se bo 
izlival v Savo pri Zidanem mostu. Tam 
je zdaj ustje Savinje. Novi pritok ne bo 
več zgolj Savinja. Prinašal bo Savi po
zdrave Drave.

Savinja kot savski pritok se najbolj 
približa dravskemu porečju. Nik j er drugje 
v Sloveniji mi mogoča lažja itn krajša 
povezava Drave in Save kakor po spod
nji Savinji, po savinjskem pritoku Vo
glajni (pri Celju) in dalje po prekopu 
proti Dravinji ter po nji do Drave, 
Plovno pot bo treba urediti še navzdol 
in navzgor po Dravi, Čez Ptujsko polje 
bi naj prekop tudi skrajšal pot navzgor 
proti Mariboru.

Pritok Save? Težko je reči, ali bo 
plovna pot od Zidanega mosta do Drave 
pri Strndišču eaiveto ali dravski pritok aiti

pa obeh rek. S prekopi je že tako. Ne 
veš, ali so samostojne reke ali pritoki.

Vodno pot od Drave pri Strnišču do 
Jadranskega morja smemo imenovati 
novo reko. To bo prekop iin reka hkrati. 
Nastala bo nova reka iz rek: Soče, Ljub
ljanice, Save, Savm j e, Voglajne, Dravinje 
pa tudi Drave.

Plovna pot od Zidanega mosta do 
Drave iin navzdol po Dravi do Barea cib 
madžarski meji bo 230 km dolga. Sestav
ljalo jo bo nad 105 km prekopov, nad 
120 km kanaliziit anih vodotokov in 4,7 km 
predora na razvodju med Savo in Dravo 
(med Voglajno in Dravinjo).

Govoriti pa smo nameravali še o po
sebnem savskem in dravskem »pritoku«. 
To ne bo le prekop. Vendar bo nova 
reka. Ne bo reka vode, ampak premoga, 
lesa, rud, žita, industrijskih izdelkov ...

Nove reke — ne le ena — pritoki, 
se bodo zlivati v Savo iz zasavskih pre
mogovnikov ; iz slov vtisk ih gozdov; iz Vi
pavske doline in z Goriškega bodo pri
našali sočno sadje in povrtnino; iz Istre 
bo tekel proti Strnišču boksit; iz Slo
venskih goric bodo pošiljali vino in 
sadje; navzgor po Savi bo tekla pšenica 
iz Vojvodine; iz Bosne se bodo po vod
nih poteh usmerite rude; iz St m leča bo 
proti morju tekla glinica; v Mariboru, 
Celju, Ljubljani, Zagrebu in v Varaždinu, 
pa v Sisku, Slavonskem Brodu, Beogradu 
iin v Novem Sadu — v neštetih kr" 
vidim, kako se bogate reke sadov dela 
zlivajo na nove plovne poti.

Zdi se, da se je prastara jantarjeva 
pot razpredla ,na stotine živih rest, sre
brnih poti, ki jih zlatijo reke izdelkov 
im pridelkov naše dežele, pa tudi sosed
nih dežel, povezanih čez naše ozemlja 

France Stokam.
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NA PRAGU NOVEGA LETA 1951
Utrjen cjbičaj |e že, da takrat, ko se 

prevesi staro leto v novo, naravnamo 
svojo misel v skorajšnjo preteklost in 
pregledamo, kaj uarn je prinesla, da se 
pomudimo v sedanjosti in upremo pogled 
v bližnjo prihodnost.

Zato morda ne bo odveč, če ob vstopu 
v novo leto orišem v kratkih potezah 
razvoj in sedanjo ureditev naše univerze, 
kakor je bila izoblikovana v preteklem 
letu in temu orisu dodam še nekaj opa
žanj in misli kot uvod v neposredno bo
dočnost.

Slovenci smo postavili zahtevo po 
lastnem vseučilišču prvič v revolucionar
nem, letu 1848. Seveda Avstrija Sloven
cem pravice do lastne univerze ni pri
znala, saj je njena velenemško usmerje
na fevdalna in buržoazna vodilna plast 
v Slovencih videla le manjvredno etnično 
skupino, ki bi jo naj agresivni naval 
nemštva, ki je tiščal na jug k Jadran

obptavljanja vključila v vrste borcev za 
nacionalno m socialno svobodo.

Sovražna okupacija je skušala sloven
ski univerzi spodrezati korenine. Dotok 
študentov je usihal fašistični zavojeva
lec in domači izdajalec sta razpredala 
svojo vohunsko mrežo, svobodna, odkrito 
izrečena akademska beseda je zamrla. 
Na jesen 1. 1943 so univerzo zaprli. Obu
dita pa jo je v življenje in prerodila v 
vsem njenem bistvu naša osvoboditev. 
Kakor vse patriotično razumništvo tako 
je naša ljudska socialistična revolucija 
preobrazila tudi univerzo. Ona je pre
nehala biti tista stara slovenska univer
za, ki je bita pastorka kapitalistične, 
buržoazne Jugoslavije. Ona je postala 
nova univerza, ki ne prosi več, kakor 
je ugotovil na proslavi njene trideset
letnice dne 12 novembra 1949 naš te
danji minister za znanost in kulturo 
dr. Jože Potrč, »za pravico svojega ob

Univerza v Ljubljani

skemu morju, čim prej pogoltnil. Zato naj 
bi se še tisto redko slovensko izobra- 
ženstvo, kar ga je bilo, šolalo na nem
ških avstrijskih univerzah, kjer naj bi 
se bilo s pridobljenim višjim strokovnim 
znanjem navzelo še nemškega duha. Pa 
tudi v spremenjenih političnih razmerah 
po L 1918 Slovencem univerza ni bila 
podarjena. Če ne bi bilo dolgotrajne, pa 
čeprav brezuspešne borbe za slovensko 
univerzo že v Avstriji, če ne bi bilo pri
čakovanje lastnega slovenskega vseuči
lišča venomer vzpodbujalo slovensko 
znanstveno in kulturno prizadevanje in 
kar je glavno, če ne bi bilo v prevratnih 
letih 1918/19 slovensko ljudstvo kot ce
lota tako močno doživljalo svoje pravice 
do nacionalne svobode in ustreznega pri
znanja svoje kulturne tvornosti, tudi v 
L 1919, torej po sto letih boja zanjo, ne 
bi bilo doseglo svoje univerze. Saj so že 
takoj tedaj začeli slovenskemu ljudstvu 
in njegovi nacionalni samobitnosti rasti 
sovražniki v ideologih Integralnega jugo
slovanstva, ki jim ni billa slovenščina nič 
več kot navadno jugoslovansko narečje.

stoja tiste, ki jim mora sluziti«, zakaj 
ona je sedaj »univerza, ki je v službi 
vsega naroda, ki jo obdaja vse ljudstvo, 
Partija in socialistična vlada z ljubeznijo 
in globokim pričakovanjem, da bo raz
vijala znanost dalje in tako pomagala 
dvigu produkcije, blagostanja in kulture«.

Naravno je tedaj, da se je slovensko 
visoko šolstvo po osvoboditvi pognalo v 
nesluten razmah Takoj v začetku štu
dijskega leta 1945/46 je do tedaj nepo
polna medicinska fakulteta organizirala 
celoten, 10 semestrov trajajoč študij. Iz
ločila se je iz organizacijskega sklopa 
univerze kot samostojna fakulteta in 
prešla v pristojnost ministrstva za ljud
sko zdravstvo, medtem ko je vse ostalo 
visoko šolstvo sodilo v pristojnost ta
kratnega ministrstva za prosveto. V let
nem semestru 1946 je v okviru univerze 
začela z delom nova, ekonomska fakul
teta. Z začetkom študijskega leta 1947/48 
se je pridružila kot nova fakulteta še 
agronomska, ki se je dve leti kasneje 
razširila z gozdarskim oddelkom v agro
nomsko in gozdarsko fakulteto. Do aprila

Zato ni čudno, da jim je bila slovenska 1950 je bila torej organizacija slovenske- 
univerza trn v peti, in da so se na vse' ga visokega šolstva taka, da smo imeli
kriplje trudili, da bi jo vsaj okrnili, če 
že ne sploh ukinili. Da je slovenska uni
verza kljub temu obstala v svojem prvot
nem obsegu, je bila zasluga vztrajne 
požrtvovalnosti njenih profesorjev in do
centov, idealizma njenih slušateljev ter 
strnjenosti vse zavedne slovenske jav
nosti v zahtevi, da ostani vseučilišče v 
Ljubljani nedotaknjeno. Zato so se na
posled morali potuhniti vsi tisti, ki jim 
je bilo slovensko vseučilišče na poti. 
Podan pa je bil dokaz, kako malo je 
bilo slovenski buržoaziji, ki je vedno 
bila s kakšno svojo garnituro zastopana 
v beograjski centralistični vladi, mar 
znanosti in kulture njenega naroda. Da 
se je v takem vzdušju mogla slovenska 
univerza le skromno razvijati, lezi na 
dlani.

Po L 1931 se je položaj slovenske 
univerze nekoliko obrnil na boljše. Vod
stvo slovenskega ljudstva je prehajalo 
v roke Komunistične partije. Odpor 
proti fašizmu je rasel, začela se je ši- 

■ roko zasnovana ofenziva za svobodo in 
demokracijo. Na univerzi se je obliko
vala naša ljudska inteligenca, ki jo je 
usmerjala in vodila čedalje krepkejša 
partijska organizacija, pravilno pojmujoč 
slovensko nacionalno in socialno vpra
šanje. Tako se je razraščalo napredno 
slovensko študentsko gibanje v širino in 
že tedaj dobivalo obrise ljudske demo
kratične fronte. Pridobilo je na taki sili, 
da je končno e pravcatimi revolucionar
nimi akcijami izsililo pri beograjski vladi 
sredstva za nekaj najbolj potrebnih uni
verzitetnih zgradb, med njimi predvsem 
za stavbo Narodne in univerzitetne knjiž 
niče. Ta boj napredne študentske mla
dine za razširitev tvamih temeljev slo
venske kulturne dejavnosti pod vodstvom 
Partije je hkrati začel orehu jati v velikem 
delu zavednega razumništva spoznanje, 
da je slovensko kulturno vprašanje iz
razito politično vprašanje priznanja ena
kopravnosti in suverenosti vsakega izmed 
narodov Jugoslavije Tako se je počasi 
toda vztrajno začelo prebijati prepriča
nje, da bo treba ta boj nujno izbojevati 
proti reakcionarni vladajoči -plasti, da je 
ta boj tore) po svoji vsebini hkrati so
cialen, da ga bodo zato mogli uspešno 
izbojevati samo delovno ljudstvo, prole
tariat in njegova Partiia. To spoznanje 
je nujno približevalo čedalje več sloven
skega razumništva ideologiji Partije 

' Tako so bila ustvarjena tista duhovna 
tla, na katerih sta se v času domovinske 
vojne napredni slovenski študent in izo
braženec, ki je izšel e to univerze, brez

po eni strani univerzo e 6 fakultetami in 
sicer filozofsko, pravno, tehniško, eko
nomsko, agronomsko in gozdarsko, pa še 
teološko; a po drugi strani smo imeli 
samostojno medicinsko fakulteto.

Kako se je slovensko visoko šolstvo 
razvilo v socialistični Jugoslaviji, bo 
najbolj nazorno povedalo nekaj številk. 
Razumljive nam postanejo sploh šele, če 
se ovemo, koliko naša ljudska oblast 
žrtvuje za to šolstvo in kako z obilnim 
štipendiranjem ustvarja vsakemu potreb
nemu gimnazijskemu abiturientu mož
nost, da se izšola na domači visoki šoli 
V zimskem semestru 1949/50, torej v 
zadnjem semestru, predno je bila izve
dena preureditev našega visokega šol
stva, je bilo vpisanih na vseh fakultetah 
v Ljubljani nekaj mani kot 5200 sluša
teljev. Ta številka je presegla mnogo nad 
polovico najvišje število slušateljev, ki 
ga je dosegla ljubljanska univerza pred 
vojno. Tehniška fakulteta sama je imela 
več slušateljev kakor vsa univerza po 
dvajsetih letih obstoja, medicinska fa
kulteta pa precej več, kakor jih je imela 
naša univerza ob pričetku svojega delo
vanja. Leta 1929, torej v času, ko je uni
verza že obstajala 10 let in veljala po 
pojmovanju kapitalistične Jugoslavije za 
dograjeno,- je imela vsega 77 profesorjev 
in docentov, medtem ko je bilo ob njeni 
tridesetletnici na univerzi in medicinski 
fakulteti skupaj 387 stalnih ter hono
rarnih predavateljev in asistentov.

Po novi ureditvi so najvišje znanstve
ne vzgojne državne ustanove za vzgojo 
visoko kvalificiranih znanstvenih ter 
strokovnih kadrov v naši republiki uni
verza, tehniška visoka šola in medicin
ska visoka šola v Ljubljani. Univerza je 
torišče pouka in znanstvenih raziskavanj 
na področju teoretičnih ved. in sicer 
prirodoslovnih, matematičnih, filozofskih, 
jezikoslovnih, pravnih, družbenih in eko
nomskih. V njenem sestavu so pravna 
in ekonomska fakulteta, poleg njiju pa 
še ,prir odos lov no- mat em at ičn a in^ filozof
ska fakulteta. Ti dve fakulteti sta se iz
oblikovali iz dotedanje enotne filozofske 
fakultete tako. da na prvi obravnavajo 
tako imenovane realne znanstvene pa
noge (matematiko, astronomijo, fiziko, 
meteorologijo, geologijo, geografijo, ke
mijo, biologijo z vsemi njenimi vejami 
in prazgodovino človeka), na drugi pa 
tako imenovane humanistične vede (filo 
zofijo, pedagogiko, jezikoslovje, književ 
nost, zgodovino, umetnostno zgodovino 
etnologijo in narodopisje).

Na tehniški visoki šoli, v katero se 
je preoblikovala dotedanja tehniška fa
kulteta na univerzi, pa poučujejo in

znanstveno razvijajo uporabne, praktič
ne vede, ki so potrebne za pridobitev 
visoko kvalificirane tehniške usposoblje
nosti. Visoka tehniška šola ima 6 fakul
tet in sicer arhitektsko, gradbeno, ke 
mijsko, elektrotehniško, strojno in ru 
darsko-metalurško Gradbena fakulteta 
ima še poseben oddelek za geodezijo, 
kemijska pa za fiziko.

Medicinska visoka šola se je preosno- 
vala iz dotedanje samostojne medicinske 
fakultete. Na nje) poučujejo in razvijajo 
medicinske m zdravstvene vede. Ustrez
no teinu ima dve fakulteti, medicinsko 
in stomatološko Ko bodo prilike dozo
rele, se bo tema dvema fakultetama pri 
družila verjetno še farmacevtska. Pose 
ben visokošolski organizem v obliki sa 
mostojne fakultete je postala še agro 
nomska in gozdarska fakulteta. To zato. 
ker imata agronomska in gozdarska veda 
važne svojske naloge pri pospeševanju 
našega socialističnega gospodarstva. Ko 
bo ta fakulteta dosegla primerno izobli
kovanost, bo postala visoka šola za kme
tijstvo in gozdarstvo Imela bo vsaj dve 
fakulteti, agronomsko in gozdarsko, pri
družili pa bi se lahko še fakulteta za 
veterinarstvo in fakulteta za industrijsko- 
tehnično predelavo hranil rastlinskega in 
živalskega izvora. Končno je bila iz se
stava univerze še izločena teološka fa
kulteta, ki je postala samostojno visoko 
bogoslovno učilišče.

Da bi bita pouk in delo na visokih 
šolah čimbolj življenjska, da bi našla 
čimveč stikov s potrebami žive prakse, 
sodelujejo po novi ureditvi našega vi
sokega šolstva s posameznimi fakultetami 
tista ministrstva vlade LRS. ki so po 
svojih delovnih področjih najbolj zainte
resirana na pravočasnem in pravilnem 
usposabljanju akademskega naraščala, 
kakor prihaja s posamezne fakultete. To 
sodelovanje prihaja do izraza pri sestavi 
učnega načrta, pri predlogih o nastavitvi 
učnega osebja, pri prgdlogu predračuna 
dohodkov ter izdatkov in pri reševanju 
organizacijskih ter materialnih vprašanj 
fakultetnih znanstveinh institutov, zavo
dov. laboratorijev in siceršnjih študijskih 
naprav.

Univerza je torej postala samo še 
pojem za naše celokupno visoko šolstvo 
v preteklosti. V današnjem svojem ob
segu nima več niti 2000 slušateljev, njen 
učni in siceršnji znanstveni kader dosega 
približno 130 oseb. Vendar bi bilo napak, 
če bi zaradi tega podcenjevali njen po
men. Res je, da ne daje strokovnjakov, 
ki gredo v neposredno proizvodnjo, zato 
pa daje ekonomiste in pravnike, šolane 
organizatorje našega družbenega, politič
nega ter gospodarskega življenja in ne 
pozabimo predvsem tega, da daje vzgo
jitelje naših srednjih šot, ki zopet dajejo 
naraščaj i našim srednjim strokovnim 
i vsem našim visokim šolam. Kakršni so 
vzgojitelji, take so šole, kakršne so šole, 
tak je naraščaj. Preradi pozabljamo da
nes nad neposrednimi nalogami proiz
vodnje na vzgojo in izobrazbo človeka. 
Če se danes dušita prirodoslovno-mate- 
matična in filozofska fakulteta v neznos
ni prostorni stiski, ki otežkoča in včasih 
že kar onemogoča njuno delo, če je da
nes predvsem za univerzo pereče vpra
šanje naraščaja njenega učnega osebja 
v taki meri, da postaja zanjo že eksi
stenčno vprašanje, potem je naloga nas 
vseh, ki smo odgovorni za univerzo, da 
zastavimo vse svoje site, da v nastopa
jočem letu odpravimo tiste pomanjklji
vosti, ki niso nepremagljive. To smo 
dolžni naši znanosti in kulturi pa tudi 
naročilom našega državnega in partij
skega vodstva.

Akademija Od kod to ime? V starih 
Atenah na Grškem je bit gaj, imenovan 
po bajeslovnem lunaku Akademosu V 
tem gaju se je v 4. stoletju pred našim 
štetjem shajala družba mislecev in raz- 
motrivala filozofska vprašanja ime aka
demija je torej nastalo po označbi kraja, 
kjer so se ti misleci zbirali Duševni 
vodja te stare akademije je bil sloviti 
grški filozof Platon Naslednice Platonove 
akademije so se vrstile na Grškem vse 
do 6. stoletja naše dobe. ko je bizantin
ski cesar Justmijau grško akademijo 
ukinil

Študij klasične literature je pa seve
da živel in se razvija! ne glede na vse 
to naprej.

Ko so Turki leta 1451 zavzeli Cari
grad, takratno siedišČe grške izobrazbe, 
so se grški učenjaki in izobraženci raz- 
begnili po vsej Evropi in širili znanje o 
veliki klasični dobi Zanimanje za te 
študije je bilo povsod veliko in grške 
učenjake so vabila vsa zahodna mesta 
Tako je bilo v 15 stoletju Tej dobi pra
vimo v zgodovini renesančna doba ali, 
no naše. doba oživljenja in prerojenja 
starih klasičnih študij

Od tedaj nastajajo po vsem Izobraže
nem svetu po vzorcu nekdanje grške 
učene družbe akademije, ki so pa seveda 
potrebam novih časov primerno pre
urejene;

Prve, renesančne akademije so se 
predvsem pečale s proučevanjem stare 
grške in rimske literature, toda že leta 
1560 je bila v Neaplju ustanovljena prva 
čista akademija znanosti v Evropi: Aca- 
demia secretorum Naturae (akademija 
skrivnosti narave) nekaj pozneje pa v 
Rimu Academia dei Lincei. ki si je za
dala za svojo nalogo proučevanje mate
matičnih in prirodoslovnih ved. Leto 
1634 je rojstno leto gl as ovit e francoske 
akademije; Acadčmie Franfaise.

V 18., 19, zlasti pa v našem stoletju 
se je ustroj teh novih učenih institucij 
zelo oddaljil od prvotnih grških in prvih 
renesančnih akademij.

Današnje akademije so običajno raz
deljene v več razredov, tako tudi naša 
slovenska. Vsak razred se peča s pro
učevanjem strokovnih in sovisnih strok 
in panog znanja. Akademije imajo svoje 
redne člane, ki se v bistvu volijo iz stro
kovnjakov. ki stanujejo na sedežu samih 
akademij, razen rednih članov pa volijo 
akademije tudi med. domačimi strokov
njaki dopisne člane Dopisni člani pa 
postanejo lahko tudi priznani inozemski 
strokovnjaki.

Razlikovati je treba med akademijo 
kot naj višjim učenim forumom neke de
žele in pa med raznimi akademijami, ki 
so pravzaprav visoke institucije za spe
cialen' pouk, torej v resnici visoke šole. 
kj jim je bistvena naloga proučevanje 
(na primer akademije za umetnost, za 
glasbo, za igralsko umetnost itd.) Naj
višji učeni forum, torej pri nas SAZU. 
se ne peča s poukom, ampak samo s 
proučevanjem in raziskavanj em v svojih 
institucijah in komisijah. Program aka
demije obsega v veliki meri izdajanje 
znanstvenih del — seveda pa so v pro
gramu akademije tudi razna strokovna 
dela, tehnična in podobna (na primer 
arheološka izkopavanja, zgodovinske, geo
loške, geografske, antropološke itd. raz
iskave).

Oglejmo si delo naše slovenske aka
demije. Pot do uresničenja naše akade
mije je bila težavua — prostor nam ne 
dopušča opisovanja te trnove poti. le 
toliko lahko omenimo, da nam tudi pri 
uresničenju tega cilja ni bilo nič pri
hranjeno: kajti tudi tukaj lahko rečemo, 
da se je zbralo vse kar je bilo malen
kostnega in majhnega proti ostvaritvi te 
ideje. Končno je pa 31. avgusta 1938 leta 
vendarle izšla zakonska uredba o akade
miji in so bili imenovani prvi njeni 
člani. Najnovejši zakon o Slovenski aka
demiji znanosti in umetnosti pa je raz
glasilo predsedstvo Prezidija Ljudske 
skupščin e LRS po sprejetju posebnega

zakona v Ljudski skupščin' LRS na 
petem rednem zasedan;U 6 maja 1949.

5 člen statuta Slov-nske akademije 
znanosti in umetnosti določa takole:

»Slovenska akademija znanosti im 
umetnosti ima tele razrede:

1. za zgodovinske in družbene vede;
2. za filološke m literarne vede;
3 za matematična, fizikalne in teh

nične vede;
4. za prirodoslovne m medicinske 

vede;
5. za umetnosti (besedno, glasbeno ii 

likovno).
Umetnostna zgodovina spada v razred 

za zgodovinske in družbene vede, ta 
razred pa v vprašanjih umetnostne zgo
dovine sodeluje i razredom za umetnosti.«

Najvišji organ akademije je glavna 
skupščina, ki jo sestavljajo vsi redni in 
častni člani.

Sklepe skupščine izvršuje predsed
stvo. Predsedstvo sestavljajo predsednik, 
eden ali več podpredsednikov, glavni 
tajnik in razredni tajniki Sedanji pred
sednik SAZU je profesor Fran Ramovš, 
ki spremlja delo slovenske akademije od 
vsega njenega začetka in je bil v boju 
za akademijo vedno na prvem mestu. 
Lahko rečemo da je on tudi njen tvorec.

Vsaki akademiji je njena glavna 
dolžnost in naloga, da v prvi vrsti goji 
in proučuje vse. kar je v zvezi z deželo, 
iti jo v zunanjem svetu v znanosti za
stopa Po tej nalogi je sleherna akade
mija nedvomno najtesneje in živo po
vezana s svojim narodom, s svojo zemljo.

Tukaj naj omenimo samo nekatere 
publikacije Slovenske akademije znano
sti in umetnosti, izdane v letu 1950. ki 
bodo gotovo zanimale našo slovensko jav
nost V sklopu akademije je z našim 
javnim življenjem posebno tesno povezan 
Inštitut za slovenski jezik, ki pripravlja 
izdaje raznih del, ki jih slovenska jav
nost že d o1 go časa pričakuje m ki mo
rajo vsaki akademiji kot najbližja do
mača snov biti pri srcu Predvsem je 
potrebna izdaja slovenskega slovarja. 
Delo za izdajo velikega slovenskega slo- 
vaPja bo seveda dolgotrajno, pač pa 
Inštitut za slovenski jezik upa. da bo 
lahko v doglednem času izdal priročni 
slovar slovenskega jezika v 3 ali 4 zvez
kih. Sploštiega slovenskega slovarskega 
gradiva ima taštitu* sedaj že nad 
700.000 listkov, na katerih je ekscerpi- 
ranih flad 2000 del Pri tem ekscerpira- 
nju sodeluje 42 ekscerptorjev.

Pripravlja se tudi izdaja slovenskega 
lingvističnega atlasa. Mreža je izdelana 
za 318 lingvističnih vozlov Vprašalnica 
za besedje itd. ima 800 vprašanj.

Pripravlja se slovenski historični ono- 
mastični (slovenski priimki) slovar. Za 
bazo mu je vzeto ljudsko štetje iz leta 
1931. V načrtu sta pa tudi izdelavi za 
leti 1835 im 1754 — Prav tako se pri
pravlja izdaja slovarja slovenskih kra
jevnih imen po sedanjem stanju v pravi 
izgovarjavi in ljudski rabi z označbami 
rabe v vseh gramatičnih oblikah — Zbira 
se in obdelava gradivo za prepotrebno 
slovensko terminologijo (tehnično izrazo
slovje za razne stroke).

V načrtu za leto 1951 sta Bezlajeva 
hidronimija Slovenije in II. del Bajčeve
ga Slovanskega besedotvorja. Z zanima
njem pričakujemo tudi II. del Ramovševe 
Kratke zgodovine slovenskega jezika.

V celoti so v sklopu SAZU tile insti
tuti. odbori in komisije: 1. Kemični in
štitut. 2. Fizikalni inštitut. 3 Zavod za 
raziskovanje Krasa (speteološki inštitut). 
4. Inštitut za geografijo. 5 Inštitut za 
geologijo 6. Inštitut za biologijo. 7. Od
bor za urejevanje favne, flore in gee 
Slovenije. 8 Inštitut za zgodovino. 9. In
štitut za literature 10. Inštitut za sloven
ski jezik. 11. Terminološka komisija.
12. Komisija za slovensko narodopisje.

Ob koncu naj še omenimo, da Slo
venska akademija znanosti in umetnosti 
zamenjava svoje knjižne izdaje s 34 do
mačimi in 218 inozemskimi institucijami.

Dr Matej Šmalc

V ŠESTEM LETU NAŠE KINEMATOGRAFIJE
Slovenska kinematografija je obenem 

z ostalimi jugoslovanskimi nacionalnimi 
produkcijami zaenkrat najmlajše dete v 
družini svetovnih produkcij, ki se mora 
z neprimerno večjo vztrajnostjo prebi
jati do svojega izraza ter premagovati 
razmeroma večje ovire kot one. Zato 
nas mora razveseliti vsak resnični na
predek in vsak pomembnejši rezultat 
domače industrije, ali bolje — filmske 
umetnosti pri nas.

Do danes je »Triglav-film« izdelal in 
izdal 3 številke Filmskih novic, ki so 
bile predhodnik filmskih Obzornikov, 
katerih je izšlo 51 s povprečno dolžino 
po 450 m. Vsebinsko je Obzornik sprem
ljal pomembnejše probleme socialistič
nega razvoja ter bil na tak način tol
mač in propagandist svoje dobe. Vsaka 
številka Obzornika vsebuje po več točk, 
ki so studiozno obdelane in daleč od ša
blonske reportaže.

Poleg standardne produkcije Obzor
nikov so še vedno boi j uveljavljali do
kumentarni filmi v dolžini 500 do 
1500 m, vmes pa so bili nekateri krajši 
»vipuski« in agitke (»Gradimo zadružne 
domove!«). Izšlo je vsega 40 dokumen
tarnih filmov. Prvo leto je znašala dol
žina vsega komaj 1188 m, lani pa že 
blizu 15.000 m osnovne in v filmu prika
zane slike, kar je v primeri z letom 
1945 za 1260% več. V dokumentarnih 
filmih je bita zamisel širše in izčrpno 
prikazana. Vsak film je imel za podlago 
tudi scenarij, snemanje pa sta opravila 
režiser in snemalec na osnovi podrobno 
izdelane snemalne knjige Kvaliteta je 
v glavnem rastla, razume pa se, da je 
bilo vmes tudi nekaj manj uspelih fil
mov.

Podjetje je delno tudi še letos proiz
vajalo poučne filme na ozkem, 16 mm 
traku. Teh filmov je izšlo 19.

Filmska proizvodnja 
razmeroma majhnem kadru režiserjev 
in snemalcev. Režiserja umetniških 
dveh filmov smo že imenovali, ostale 
dokumentarne filme pa so režirali A da 
mič Ernešl. Gale Jože. Grobler Mirko. 
Kavčič Jane. Kosmač Franc, Pretner 
Igor, Režek Boris je režiral obzorniške 
točke, in Sintič Zvone. Tudi število sne
malcev ni bilo veliko; Badjura Metod 
(ki je nastopal tudi kot režiser). Cerar 
Franc. Kumar Milan, Marinček Ivan 
(snemat) tudi umetniški film »Na svoji 
zemlji), Pogačar Viki, Smeh Tone in 
Vavjx>tiČ Rudi (snemal tudi UF »Se bo 
kdaj pomlad«), V tonski skupini sta de 
la la tonska mojstra Rudi Omota in Her
man Kokove, v m on toži pa Badjura 
Milka

Scenarije za umetniški film sta pri
spevala književnika Ciril Kosmač (»Na 
svoji zemlji«) in Franc Bevk (»še ho 
kdaj pomlad«) Tu navajamo samo tista 
dva scenarista, katerih scenarija sta že 
realizirana, poleg teh pa so predlagali 
scenarije še nekateri drugi. (Po izreč
nem naročilu |e napisal književnik Tone 
Seliškar scenarij »Sinji galeb« — po 
svoji mladinski povesti »Bratovščina si
njega galeba« — ki Pa že več ko leto 
dni leži nekje v mizniei. ne da bi bil 
avtor obveščen o njegovi usodi — 
Opomba uredništva).

Glasbo za film pa so komponirali 
vsi vidnejši skladatelji; Adamič Bojan, 
Arnič Blaž. Bernard Filip, Bravničar

je slonela na I Matija, Cvetko Ciril. Kozina Marjan (»Na 
• svoji zemlji«), Lipovšek Marjan (»Se bo 

kdaj pomlad«), Pahor Karel. Svetel He- 
ribert. Si vir Pavel. Škerjanc L. M. in 
Švara Danilo Glasbo so izvajali orke
stri Slovenske filharmonije, Opere in 
Radia z dirigenti Jakov Cipcijem (ve
čino), Cirilom Cvetkom in Bojanom Ada
mičem

Vso svojo proizvodnjo je »Triglav- 
film« opravil l razmeroma šibko teh
nično bazo, toda s prizadevnimi in za 
filmsko stvar vnetimi ljudmi Ateljejska 
snemanja so zahtevala mnogo požrtvo
valnega in natančnega dela. Tu moremo 
posebej imenovati odlikovanca dela 
Tončiča Ludvika in Andreja Hrabarja 
prj ateljejskih zgradbah v malem ate
ljeju Trnovo Kot domiseln in strokovno 
podkovan se je izkazal kašer Jerko. Na
črte za scene in vrsto grafičnih skic za 
snemalno knjigo prj obeh filmih, po
sebno za drugega, je izdelal arhitekt, 
slikar Boris Kobe, docent ljubljanske 
univerze.

Rezultati prehojene polt obetajo, da 
bo slovenski delež v jugoslovanski film
ski proizvodnji tudi v bodoče tak. ka
kršnega si želimo in da bodo uspešno 
premagane in obvladane vse nove or
ganizacijske naloge Pričakujemo, da se 
bodo rezultati izražali v vedno večji 
kvaliteti, ki na| še bolj utrdi dober slo
ves umetniških, tehničnih in organiza
cijskih sodelavcev »Triglav-filma« in s 
tem slovenskega filma

Ernest Adamič
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Z>r. Stane Mikuž
* RA V JE, da ee e temi skromnimi 
vrsticami ob 140-letnici rojstva oddolžimo 
spominu velikega francoskega umetnika, 
ki je danes že last vsega kulturnega člo
veštva. Malo je umetnikov, ki so šli skozi 
življenje tako dosledno revolucionarno 
pot kot Daumier Malo je genijev, ki bi 
posvetili vso življenjsko silo visoki etični 
vlogi revolucije v vseh njenih razsež
nostih, političnih in občečloveških, v času. 
ko se je kot plima ter oseka dvigalo ih 
padalo revolucionarno gibanje od padca

HONORE DAUMIER
Ob sto štirideseti obletnici rojstva

stelji stojita kralj in državni pravdnik, 
kralj tiplje bolnikovo žilo na roki. Tekst 
k sliki: »Temu lahko damo svobodo! Ta 
ni vet nevaren.*

Drogi Ust nam kaže prizor pred so-

Zakonska »sreča«

Napoleona, preko restavracije Burbonov 
do meščanskega kraljestva, novega cesar
stva Napoleona III., tja do prve prole
tarske revolucije pariških komunardov 
1871. leta. Skozi ta razburkani čas stopa 
plečata postava umetnikova, tu ošvrkne 
z ostrim bičem satire požrešne vladarske 
zajedalce, tam neusmiljeno razgali ne
človeško nrav advokatov, sodnikov, bor- 
zijancev, tod se posmehne zadovoljnemu, 
z ničnostnimi življenji zaposlenemu malo- 
meščanu. »Ta dečko nosi v sebi vendar 
Michelangela,* je vzkliknil Balzac, ko je 
videl nekaj Daumierjevih litografij. To 
bliskovito prepoznanje kongenialnega to
variša je povsem pravilno. Tako veliko
potezno, tako globoko in tako suvereno 
je gnetel podobo sveta v nove, umetnost
ne like Michelangelo Buonarotti.

Daumier se je rodil 1810. leta v Mar
seillu. Oče je bil steklar in pesnik, toda 
njegovih »umotvorov« niso hoteli pri
znati. Zato se je L 1816 družina preselila 
v Pariz, kjer je oče upal, da bo uspel 
e svojimi literarnimi proizvodi. Seveda 
tudi tu ni bilo uič s slavo, pač pa je 
družina trpela pomanjkanje — začetek 
življenjepisa, ki zelo spominja na avto
biografijo Ch, Dickensa v »Davidu Coo- 
perfieldu«. Mali Honorč je moral kot 
»tekač« v službo k nekemu advokatu, kjer 
je »malo jedel, veliko tekal in se še več 
potepal«. Tod je »vzljubil« advokate im 
sodnike za vse življenje S pronicljivost
jo, ki je lastna nepopisanim listom mla
dostnega spomina, je kot cerkveni mini
strant pogledal »za mašne plašče« hinav
ščine, lopovstva in nečlovečnosti te zaje- 
dals k e kaste. Toda želja postati umetnik 
je Daumiera vodila na drugo pot. Postal 
je vajenec pri nekem knjigarnarju, šel 
v uk k nekemu slikarju, toda ker ni bilo 
vidnega uspeha, je pričel z Litografskimi 
delil na lastno pest. Risal je vinjete, vo- 
ščilne karte itd. Pot v umetnostni svet 
pa so mu odprle risbe po antičnih pla
stikah v Louvru V njem sta se sprostili 
umetnostna misel in pa kiparski smisel 
za obliko, ki sta ostali odločujoči za vse 
njegovo umetnostno .ustvarjanje. Na svo
jo bojno, revolucionarno umetnostno pot 
pa je stopili Daumier v letu 1830, ko je 
postal sodelavec tednika »Caricature«, ka
terega je izdajal Charles Philippon. Leta 
1832 je nastal list »Gargantua«, kjer je 
Daumier upodobil »Meščanskega kralja 
Louisa Philippa« kot velikana, katerega 
pitajo državljani Daumier je dobil za to 
karikaturo šest mesecev zapora. Dve leti 
kasneje je ustvaril vrsto litografij še bolj 
revolucionarne vsebine Prva nam kaže 
umirajočega moža. ležečega na postelji, 
levico ima prikovano k verigi. Ob po

d iščem. Obtoženec z zavezanimi ustmd, 
ki ga držita dva biriča, stoji pred sod
nikom, ki mu z nesramnim in ciničnim 
nasmehom pravi: »Vi imate besedo, bra

ki marno potopilo svoje roke v kupe de
narja, da si ustvari lagodno življenje, je 
poslej tarča Da um torov e umetnosti. Iz 
njegovih listov gledajo v nas obrazi oseb 
Balzacove »Komedije človeštva«. Oče 
Goriot s svojima pošastnima hčerama, 
uradništvo, ki živi od podkupnin, ode
ruhi, ki brezvestno korakajo za uspehi, 
advokati, bonaipartis lični pustolovci itd. 
Ko opazujemo te obraze matomeščanov, 
njihovo zatohlo življenje, malenkostne na
vade, se moramo nehote spomniti na dela 
sodobnih realistov, pisateljev, »Semnja 
ničevosti« Thackeraya ali pa na tipe 
Dickensovih romanov, to da je Daumiier 
bolj nespravljiv in obtožujoč.

Poglejmo tudi neka' listov iz serije 
»Moeurs conjugales*. Vsa naveličanost, 
praznota in obupna zlaganost veje iz teh 
prizorov po družbi sankcioniranih usta
nov. Upodobljena je zakonska postelj.
V ečer je, na nočni omarici gori sveča.
V postelji leži' odcvetel zakonski mož, ne 
ravno lepega obraza, z nočno čepico na 
glavi, Žena se je dvignila na ležišču, z 
levico si podpira glavo in posluša moža, 
ki bere iz knjige .. Svet zase, zaključen 
v tej postelji, izgleda kot kletka življenja, 
ki je duhovno mrtva, a vendar živi od 
utvar in laži!

In »prisrčni« prizor voščila k očeto
vemu rojstnemu dnevu. Zopet zakonska 
postelj z vsemi Oguljenimi rekviziti sta
rega navajenega življenja. Jutro je. Go
spod in gospa sedita na postelji, ob njej 
stoji sinko, bolehno revšče v srajčki. 
Očka ima preko Bočne čepice venec iz 
rož. Mama pa šopek. Sinko deklamira: 
»Še preden se dan zazori, pride neki bog 
in me zbudi. Vpraša: Ti še spiš, je li čas 
sedaj za sanje? Papanov rojstni dan je 
danes, priljubi se mu z darilom, posadi 
mu na glavo venec iz rož.* Pesniški 
»umotvor« je gotovo delo mamice. Očetov 
obraz izraža vse note človeškega čustvo
vanja: sramežljivost, zadrego, ponos, lju
beznivost itd.

Tako spremljamo malemeščane v nji-

Ulica Transnonain — 15. april 1834

nite se, vi ste svobodni!* Tretji list pred
stavlja krasno postavo francoskega tiskar
skega delavca z zavihanimi rokavi, ko 
brani svobodo tiska, z besedami: »Ne do
tikajte se!* Malo poznamo tako vitalnih 
in tako samozavestnih lepih upodobitev 
proletarskega človeka. V teh listih spo
znamo borbeno demokratično, republi
kansko prepričanje novega slikarja.

Četrti list nosi naslov »Rue Trans
nonain le 15 Avril 1834*, podoba, ki je 
poleg Goyevega »Streljanje talcev* ena 
najbolj pretresljivih in pošastnih obtožb 
vladajočega nasilja. V dnevu vstaje je 
vdrla pobesnela soldateska v sobo in po
bite družino. Oče leži na tleh ob postelji 
na otrokovem trupelcu, v sami srajci, 
ki je omadeževana s krvjo z razgaljenimi 
mišičastimi nogami, z bolestno upognjeno 
glavo iin strašnim izrazom smrti na obra
zu. Na desni je videti truplo starega oče
ta, na levi v temi leži umorjena žena. 
Močna svetloba spremlja, očetovo truplo 
in se razliva po posteljni odeji. Ves pri
zor je podan s tako doslednim realiz
mom, da čutimo, kaiko je umetnik vložil 
v umetnino ves svoj gnev im obtožbo nad 
strahotnim zločinom. Vlada je ploščo za
plenila in uničila.

Leta 1835 je na podlagi zakona o pre
povedi politične satire prenehal izhajati 
tednik »Caricature«, zato je Daumier pre
nesel svojo satiro na drugo področje — 
na' razkrinkavanje meščanske družbe 
Meščanstvo, ki je pozabilo na svojo re
volucionarno preteklost, izdalo proletariat
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hovem življenju, kot spremlja naravo
slovec žužke pod povečevalnim steklom.

Umetnik ne sovraži teh pacientov, 
ogleduje si jih od strani, malce posmeh
ljivo, malce dobrodušno. Kopalci! Kako 
reven je človek, kadar odloži drago oble-' 
ko. Povešene rame, dlakaste krivenčeste 
noge z žulji, napeti trebuhi, mlahave 
mišice.

Kako lepi so »spomini«. Če ležiš v 
nočni »uniformi« v postelji, odpiraš brez
zoba usta, predeš zlato ništrc s palci na 
rokah in strmiš v podobo mlade oblopre- 
ne deklice na steni. Ej, mlada leta, kje 
ste!? In potem... Kako nevarno je po
noči samemu hoditi po ulici! Glej, sre
čanje!. Moška postava, — da le ni raz
bojnik! »Deset let življenja moje žene 
bi dal za pištolo!*

»Gens de Justice* — advokati, kri
vični sodniki, glavna opora »demokra
tičnih« režimov tega časa, ki v »imenu 
zakona« varujejo nezakonitost izkorišče
valcev, da, tud.i v imenu njegovega veli
čanstva im boga!

Pred slopi velike stavbe, ki po svoji 
puščobi, mrazu in nepriljudnosti ne more 
biti kaj drugega kot svetišče pravosodja, 
se je ustavila temna postava advokata 
v črni sutani im enako čepico na glavi. 
Hlastno prebira zagovor, o-braz je že 
raztegnil v teatralne gube, kakor si jih 
je naučil doma pred ogledalom. Gre 
zato, da bo vplival na porotnike! (»Pred 
razpravo«.) Na istem prizorišču pa so se 
srečali trije črnosuknježi, vsak1 s svojim 
svežnjem aktov v rokah. Nekaj se me
nijo, kaže, da pripoveduje, eden izmed 
njih zanimivo prigodo, kaj jih briga nji
hov posel in pa usoda ljudi, ki so odvisni 
od njihovega poklica. Na teh temnih

stopnicah im mostovžih se srečujejo, 
ošabno hodijo drog mimo drugega, ali 
pa se pozdravljajo z obrazi m zavestjo: 
»Ali smo jih obrali c — namreč stranke. 
Njihove podobo so včasih že izgubile 
svojo človeško naravo, podobni so ropar
skim pticam, ki prežijo na svoj1 plen. Na 
razpravah skušajo vplivati na porotnike 
in sodnike z gestami, ki so podobne vča
sih Metanju krokarjevih peruti, včasih 
pa sunkom z mečem. Njihovi obrazi so 
raztrgani od teatraličnih laži, zdi se, da 
slišimo umetne periode njihovih govo
ranc z enim samim namenom, speljati

z žalostjo zastrtega tn prav malo smeš
nega. Taki so ujegovi komedijanti, po
cestni pevci, ki se skušajo z zadnjimi 
močmi ohraniti na zeleni veji Kako 
bedne so postave teh potujočih glumačev, 
ki so po »predstavi« izgubile vso, nare- 
jenost in prešemost. Utrujeni gredo za 

'x. svojim bornim premoženjem, ki ga no
sijo kar v rokah, v droge kraje v upa
nju na bedni zaslužek Vso težo življe
nja nam polaga Daumier v svoje perice, 
izgnance in siromake.

V tem širokem svetu umetnostnega 
ustvarjanja, ki ga je Daumier spremljal 
kot kritik ali ko' kronist, pa je imel sli
kar ograjen košček zemlje, kjer so rasla 
dela, ki so mu bila prav posebno ljuba. 
To je bila njegova »Republika« (1. 1848), 
portreti slikarjevih prijateljev in nekaj 
podob iz vsakdanjega življenja.

Od tod je vzklil tudi ciklus Don Qui- 
chota, vrsta podob in osnutkov, ki je za 
Daumierovo umetnostno ustvarjanje in

Pred tribunalom

resnico v labirint laži, dobiti pravdo in 
zaslužiti denar.

»Corpora delicti« ležijo na mizi pred 
sodniškim pultom. Okrvavljeno oblačilo 
in krvav rtož. Trije so, ki bodo sodili v 
imenu boga, ki visi na steni. Predsednik 
bere obtožbo, iznad spisa pogleduje 
mrzlo na nevidnega obtoženca. Levi sod
nik si je uiprl glavo z levico in brez
brižno ogleduje krivce, desni pa je skle
nil na trebuhu roki ter gleda nekam v 
zrak — češ, kaj im čemu vsa ta kome
dija, obsodili bomo in rešena stvar!

»Pred tribunalom* stoji drobno de
kletce. V temno dvorano je z desne po
svetil žarek in osvetlil skupino treh sod
nikov, sedečih za mizo. ter malo zasli- 
šaimko. Slednja odgovarja tako tiho, da 
se je srednji sodnik sklonil naprej. 
Svetloba je ves ta grozotni prizor izpre- 
metniila skoraj v dogajanje na nekem 
drugem svetu, svetu težkih in morečih 
sanj. Desni sodnik je postal ptica ro
parica, srednji režeča se maska, levi pa 
že kar prikazen. Dekletce pa je prepla
šena ptička, saij ji skoraj slišimo utripati 
srčece.

Pred sodnikom, ki se je rejen la
godno zleknili v naslonjaču ter sklenil 
roki v naročju, stoji pariški siromak, či
sta podoba že skoraj živalske Lakote. In 
sodnik pravi maziljeno: »Lačni ste
bili...? To vendar ni utemeljeno... Jaz 
sem skoraj vsak dan lačen, pa zaradi 
tega ne kradem!*

Daumiierova satira pa izgubi svojo 
ostrino, kadar se dotakne delovnih ljudi, 
tistih, ki gredo še za slikarjevega življe
nja v silni polet pariške komune. Nekaj 
usodnega je v teh siromakih, nekaj rahlo

njegovo življenjsko filozofijo izredno za
nimiv. Če je Cervantesov Don Quichot 
v bistvu podoba reakcionarne katoliško- 
monarhkitične Španije, ki v svojih blod
njah hlepi po nadvladi nad vsem svetom, 
pa žalostno propade, tako je tudi Dau- 
m torov Don Quichot slika buržoazne 
Francije, ki se v krčevitih vzgibih bori 
za oblast na hrbtu proletariata, ki edini 
ima bodočnost.

Na starost se je Daumier zopet lotil 
politične satire. Leta 1870 je nastala lito
grafija »Cesarstvo je mir«. Za snov so 
mu služile besede iz govora Napoleo
na III. Slikar je upodpbil porušeno in 
gorečo ulico, mrtveci ležijo na cesti, v 
zraku se spreletavajo ptice Naposled naj 
omenim še eno podobo, to sicer »Sanje 
iznajditelja puške na iglo*. Gola. pusta 
krajina, ki se dviguje proti ozadju. V 
dolgih vrstah, daleč proti ozadju leže 
ubiti in ranjenci Čudna sanjska svetloba 
je razlita čez ves prizor. Tedaj je od leve 
pristopiča!a strahotna sloka postava iz
umit el ja v orni salonski obleki. Kako lep 
prizor za njegov izumiteljski duh! Raz
koračil se je na pajkovskih nogah, sne) 
cilinder z glave in prekrižal roke na 
prsih. Široka usta so se mu tja do ušes 
raztegnila v pošastno režanje. Ali ni ta 
podoba danes še prav posebno aktualna? 
Ali se nemara ne bi v sanjah prav tako 
zasmejal izumitelj atomske bombe?

Skoraj povsem slep je Daumier pri
čakoval smrti. Če se ne bi na starost 
zanj zavzeli Corot ta nekateri drogi pri
jatelji, bi trpel pomanjkanje. Leta 1879. 
je umrl ter bil pokopan na državne stro
ške, kajti bil je brez premoženja. Šele 
razstavi 1900. ta 1901. leta sta mu 
utrdili sloves genialnega umetnika.

Sanje iznajditelja puške na iglo
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na tu jih tleh
Koliko jih je, praozaprao, in kje 
poosod živijo?
Po cenitvah ameriških strokovnjakov 

za taka vprašanja živi danes v Zdru
ženih državah Amerike 250 do 300 tisoč 
Slovencev, to je skoraj ena petina slo
venskega naroda. Žive domalega v vseh 
državah Severne Amerike. Največja 
koncentracija Slovencev pa je v Cleve
landu, kjer jih živi okoli 50.000. Ne
katere ulice tega velikega mesta imajo 
povsem slovenski značaj. Druga naj
večja koncentracija Slovencev je v ru
darskem okrožju Pittsburgha v Pen
silvaniji, tretja v železnem okrožju Mi- 
nesote, četrta v Chicagu. V Pensilva
niji živi okoli 20.000 Slovencev, v Mi- 
nesoti 15.000, v Chicagu 10.000. Nadalje 
živi v državi Colorado okoli 10.000 na
ših rojakov, v Indiani 5000, v Cali- 
forniji 3000, v Kansasu 5000, v Detroitu 
3000, v državi Visconsin 8000 in tako 
dalje, še celo na A laski živi nekaj nad 
100 Slovencev.

Iz katerih predelov Slovenije so naj
več hodili o Ameriko?
Največ izseljencev sta dala Združe

nim državam okraja Črnomelj in Me
tlika, nato vsa ostala Dolenjska, zlasti 
iz okolice Novega mesta, Žužemberka, 
Kostanjevice, Kočevja in Ribnice. Na
dalje jih je mnogo iz Loškega potoka, 
Blok, Loške doline, Vrhnike, Vipavske 
doline, s Krasa in Škofje Loke; precej 
pa jih te tudi iz Savinjske doline iz 
okolice Mozirja, Ljubnega in Gornjega 
grada, dočiin bogatejši predeli Štajer
ske ne beležijo izseljencev.

Kako so se SloDenci naseljevali? 
Po kakšnem organizacijskem načrtu 
ali kar tako na slepo srečo? 
Pravzaprav na slepo srečo! Kmečki 

fant iz Mozirja, na primer, ki je prvi 
od Slovencev našel dobro zaposlitev v 
Milwaukee, je pisal domov in v Mil- 
waukee so priromali še drugi izseljenci 
iz Savinjske doline. Tako živi danes v 
Milwaukee največ Savinjčanov, v VVau- 
heganu največ Vrhničanov, v Johns- 
tovvnu največ Notranjčev, če pogledate 
na zemljevid Združenih držav, boste 
našli na severnem koncu države Mi
chigan mestece Travnik. Tod so krčili 
pragozdove pred 40, 50 leti gozdarji iz 
Loškega potoka. Na posekah so si zgra
dili svoje domove in naselbino imeno
vali Travnik, po vasi Travnik, ki je 
največja vas v Loškem potoku. Na ame
riških zemljevidih boste našli tudi še 
druga slovenska krajevna imena — kot 
Kranj, Nova Idrija, v Clevelandu pa 
mestne četrti kot Žužemberk, Ribnica, 
Kostanjevica in druge.

Kako so se naši rojaki oživljali v 
nova, tuja okolja, med druge ame- 
rikanske narode, v tujino, ki je tako 
neverjetno drugačna kot njihova 
rojstna domovina?
Zgodovina slovenskega izšel jeništva 

sega do 100 let nazaj in čez. Že Blei- 
vveisove novice poročajo o naših izse
ljencih v Združenih državah. Nekateri 
pa trdijo, da so bili prvi slovenski iz
seljenci že med pregnanimi slovenskimi 
protestanti, ki so iz Avstrije bežali v 
Ameriko. Slovenec Gorše je pred več 
kot 100 leti pokupil ogromna zemlji
šča ob Michiganskem jezeru od Indi
jancev. Na teh zemljiščih stoji danes 
petinilijonsko industrijsko mesto Chi
cago. Največ ji vali izseljencev pa so 
se prelili v Združene države od leta 
1880 dalje in so trajali vse do leta 1912, 
nakar so z malimi izjemami po prvi 
svetovni vojni skoraj docela prenehali. 
Nov slovenski val emigracije pa tvorijo 
slovenski vojni zločinci, belogardisti, 
ki jjh je sedaj v Združenih državah 
okoii 3000.

Med ogromno večino slovenskih izse
ljencev je bilo prav malo avanturistov.
V tujino jih je gnala sla po zaslužku 
in kruhu, ki ga je v takratnih gospo
darskih prilikah primanjkovalo za de
lovne ljudi. Kmetije so bile do slemen 
zadolžene. Noben slovenski izseljenec ni 
odšel v tujino z mislijo, da bo tam 
ostal. Prihraniti si je nameraval nekaj 
gotovine, da bo poplačal dolgove v do
movini — nato pa nazaj v svoj rojstni 
kraj! Toda zgodilo se je. da je v Ame
riki garal recimo pet let pod najbolj 
nečloveškimi pogoji, izkoriščanja člo
veka po človeku, nabral si je nekaj 
prihrankov, pa je izbruhnila gospodar
ska kriza in mu v nekaj tednih požrla 
vse premoženje. Ostalo mu ni niti to
liko, da bi si kupil ladijsko karto za 
nazaj. Začel je znova od začetka. Mi
nevala so leta slovenski človek se je 
počasi navezal na svojo farmo na svoj 
rudnik, na svojo tovarno, ustvaril si 
je družino, priučil sp je angleškega je
zika in se je hočeš nočeš orikoval na 
tujino. Gospodarska kriza leta 199? je 
uničila na tisoče Slovencev, prav tako 
gospodarsko kriza leta 1932. ko je iz
gubilo spet na tisoče ameriških Sloven
cev čez noč vse svoje, s krvavimi žulji 
pridobljene prihranke.

Ali so tako razkropljeni po vsej šir
ni severni Ameriki, ohranili naši 
izseljenci značaj slovenstva?

Ohranili niso samo značaj sloven
stva, obranili so celo značaj svojega 
rojstnega kraja, ki se v svojem pra- 
bistvu pojavlja celo v drugi in tretji 
generaciji njihovega potomstva. Zna
čilno za slovenske izseljence je, da so 
kljub temu, da žive v milijonskih ame
riških mestih med drugorodci, obranili 
vse svoje narodne šege in navade in 
svoj dialekt, čeprav so postali kot ame
riški državljani tudi ameriški patriotje 
in pa kajpak tudi sestavni del ameri
škega naroda. Izjeme, posamezniki, ki 
so se izgubili v lovu za zaslužkom v 
predele, kjer na tisoče milj ni nobe
nega Slovenca, so redke. Le-ti so se 
utopili v morju amerikanizma. Slo
venski izseljenci hranijo v svojih do
movih skromne spomine na svojo rojst
no domovino, obožujejo narodno nošo, 
kmečke slovenske nageljne, rožmarin 
in prav vse, kar jih spominja na njihov 
rojstni kraj. Ostali so narodno za
vestni, zlasti kar je Slovencev napred
ne miselnosti in so v svojem bistvu 
pravzaprav silno razklani; z vsem tele
som so prikovani na tujino, srce nji
hovo pa nenehno sili v rojstno domo
vino. V New Torku me je v hotelu 
obiskal star izseljenec, ki živi v Ame
riki že 60 let. Ves v solzah mi je go
voril, kako rad bi še enkrat pred smrt
jo videl svojo domovino.. In takšni so 
domalega skoraj vsil

Kakšno je njihovo kulturno življe
nje? Kaj čitajo? Kako izživljajo svo
je kulturne prvine, ki so jih prinesli
iz domovine?
Naši izseljenci niso imeli ne časa ne 

prilik, da bi kulturne prvine, ki so jih 
vzeli s seboj, dvigali, širili in stopali 
z rastjo narodove kulture v domovini. 
To, kar pa so s seboj prinesli, čuvajo, 
gojijo z veliko ljubeznijo. Zelo radi či
tajo naše klasike — Jurčiča, Kersnika 
in druge, v zadnjem času pa zlasti 
povesti, ki obravnavajo snov iz naše 
narodnoosvobodilne borbe. Kulturno se 
izživljajo v pevskih zborih, dramskih 
družinah, v čitalnicah in knjižnicah. 
Središča kulturnega življenja so nji
hovi : Narodni domovi, ki so si jih zgra
dili v vsaki veliki slovenski naselbini 
V teh domovih se sestajajo, proslavljajo 
razne obletnice in spomine, uprizarjajo 
igre, prirejajo koncerte. Pravzaprav so 
vse njihove kulturne težnje usmerjene 
v gojitev družabnosti, raznih priredi
tev, na katerih se sestajajo prijatelji in 
znanci ki bi se sicer v vedno hitrejšem 
tempu ameriškega življenja nikoli ne 
videli. Jedro kulturnega, prosvetnega 
in družabnega življenja izžareva iz 
društev Slovenske narodno podporne 
jed note, brez katerih ni nobena slo
venska naselbina. Do lanskega leta je 
v Clevelandu še obstajala slovenska šo
la, toda ker ni učnih moči, so jo mo
rali opustiti. Kulturno življenje ame
riških Slovencev pa vedno bolj peša, 
ker ni prirastka mladih moči. Aktivisti 
napredne skupine Slovencev so stari 
od 50 do 60 let, v Ameriki rojena slo
venska mladina pa povečini ne obvlada 
več slovenskega jezika in je possem 
zamerikanizirana. Kljub temu pa se še 
pojavljajo na slovenskih odrih uprizo
ritvi raznih slovenskih odrskih del. 
Lansko leto so uprizorili z velikim uspe
hom Pucove dramo »Svet brez sovra
štva.. Ne ustrašijo pa se uprizoriti tudi 
Cankarjeve »Hlapce«, Glasbena matica 
v Clevelandu pa celo uprizori vsako 
leto najmanj po eno opero in opereto.

Kakšne in katere so kulturne ma
terialne baze ameriških Slovencev?
Kakšen je njihov tisk?
Slovenci so tamkaj razcepljeni v 

dva tabora. Svojo politično dejavnost, 
kakršno so pred 40—50 leti prinesli s 
seboj iz domovine, so ohranili do vseh 
podrobnosti. Tamkaj se gredo še ved
no liberalce in klerikalce. Napredni ele
ment ima svoje kulturne materialne ba
ze v svojih podpornih enotah, od ka
terih je SNP J najmočnejša, najbolj 
bogata, najbolj progresivna in najbolj 
vplivna, saj šteje 80.000 članov in ima 
15 milijonov dolarjev premoženja. Ta 
Jednota izdaja dnevnik »Prosveto« ki 
izhaja kot dnevnik v 6000 izvodih, kot 
tednik pa v 55.000 izvodih. »Prosveta« 
je najbolj čitan slovenski napredni list 
v Ameriki že zaradi tega tudi, ker maši 
vse založniške vrzeli, saj je od svojega 
začetka pa do danes ponatisnila v pod
listkih vse pomembnejše povesti in ro
mane slovenskih pisateljev kot Tav
čarja, Finžgarja, Cankarja, Etbina Kri
stana, Kraigherja, Bevka, Seliškarja, 
Miška Kranjca, Ingoliča in druge. List 
»Enakopravnost« je prav tako dnevnik 
in ima isto smer. Na isti stopnji stoji 
list »Nova doba«. Kot tednik pa je zelo 
v čislih »Proletarec«, glasilo slovenskih 
socialistov. Vsi slovenski listi se bore 
z velikimi težavami, ker ni sposobnih 
novinarjev in urednikov. Če pomisli
mo, da ima »Prosveta« kot dnevnik v 
redakciji samo dva človeka, »Enako
pravnost« pa celo samo enega in »Nova 
doba« tudi samo enega, tedaj si lahko 
predstavljamo silen napor teh časnikar
skih ljudi — pa tudi, če bi morda samo 
prepisovali in rabili škarje.

Ali bi se dalo to njihovo, praoza
prao obupno kulturno prizadevanje 
še kako reševati?
Da! Treba je znati organizirati 

boljše, rednejše, globlje stike z domo
vino, treba jim je pomagati z vsemi 
silami od tu in tudi tam. Zdaj se snuje 
v domovini društvo prijateljev ameri
ških izseljencev, ki bo prevzelo odgo
vorno nalogo stkati plodonosne stike z 
našimi izseljenci. Tega si naši izse
ljenci silno žele. Treba je organizirati 
obiske naših kulturnih ljudi med ame
riške izseljence tamkajšnje kulturne 
skupine v domovino in najti tudi še 
druge niti, ki bodo dvigale kulturno 
življenje naših ameriških Slovencev 
lahko še dokaj let nad vodo.

Kako je praozaprao s slovensko, o 
Ameriki rojeno mladino? Ali bi se 
ne dalo tudi o nji še ohraniti ele
mente slovenstva?
Napačno bi bilo misliti, da mladina 

slovenskih staršev nima nikakršnega 
odnosa več do zemlje, iz katere izha
jajo očetje. Res je, da se ta mjadina 
brez izjeme čuti za amerikansko, da 
z redkimi izjemami slabo ali pa sploh 
ne obvlada slovenščine in da j d na 
rojstno domovino staršev in na more
bitne tamkajšnje svojce ne vežejo več 
tiste čustvene vezi, ki so tako močno 
zasidrane v srcih njihovih staršev. 
Vendar ne smemo pozabiti, da v no-

SLOVENSKI
Na slovenskem Koroškem je še da

nes ohranjenih veliko slovenskih narod
nih šeg im običajev. Ne samo vsaka po
krajina — Podjuna, Rož in Ziljska do
lina, celovška okolica Ud. — ima svoje, 
celo posamezne občine in vasi se raz
likujejo med seboj, vsaka s svojimi obi
čaji in šegami.

Na kratko bom orisal nekaj takih 
slovenskih narodnih običajev, pri kate
rih sem v svoji mladosti deloma sam 
sodeloval, deloma pa sta mi dala po
datke moja pokojna mati in pd,. Mlinar
jev Lojz iz Brnce v Ziljski dolini.

Kres ali šibe žgejo 
Zvečer pred 23. junijem se vsako 

leto zberejo v mraku fantje na »kresi- 
šču«, da zanetijo svoj kres. Ta prostor 
je navadno na kakem griču, ali drugem 
vidnem kraju. Že ves teden pred tem 
dnevom vlačijo fantje suho »hraščo«, t. 
j. dračje in vejevje na več kupov, katere 
potem poskrijejo v bližini »kresišča«. To 
store zato, ker navadno tekmujejo vasi 
med seboj, kdo bo imel večji kres in 
ker jiip sosedni vaščani kaj radi pred 
časom skrivaj zažgo »hraščo«. Če se so
sedni vasi posreči zažgati kres, velja to 
za veliko sramoto in pravijo, da je kres 
»zacvetel«; zato vsaka vas »hraščo« prej 
poskrije in jo šele zadnji dan zložijo v 
kres. V sredino postavijo več metrov 
visok drog, ki je na vrhu okrašen s 
cvetjem in »šojami« _ (trakovi), okoli 
njega pa namečejo dračja po več metrov 
visoko V bližini velikega kresa pa za
netijo še maili ogenj, v katerem žgo po
tem »šibe«.

»šibe« so kolobarčki, narezani iz 
okroglega lesa, navadno iz brezovih vej, 
v premeru kakih 10 cm, debeline po 
l em ter imajo v sredini luknjico, da 
jih morejo natikati na palice. Te »šibe« 
prpravljajo fantje že' nekaj dni poprej 
doma, jih nato nanizajo na vrvico in 
prinesejo zadnji dan k malemu ognju, v 
katerega jih polagoma mečejo. Ko so 
veliki kres med vriskanjem zažgali in 
ko je v malem ognju »šiba« goreča, jo 
nabodejo na palico ter vihtijo v zraku. 
Tisti, ki jo vihti, vpije med vrtenjem: 
Šiba, šiba, šajba let, let, v čast Št, Janžu 
prlet; med vihtenjem udari naposled s 
palico po v ta namen nastavljeni deski 
tako, ‘ da šiba zleti s palico visoko v 
zrak, kar izgleda kakor kakšen meteor. 
Druga šiba se vrže v čast Št Florjanu, 
nadaljnje šibe pa veljajo kot zbadljivke 
fantom, dekletom in drugim ljudem, kar 
povzroča mnogo smeha in zabave. To 
metanje se navadno konča šele takrat, 
ko je veliki kres že davno dogorel. Pri 
tem se seveda zgodi, da ena in ista ose
ba dobi v isti namen več šib zapore
doma, takrat se zavpije: »Še eno na to 
majengo« (v ta namen), »kakor dosega
ma v (do sedaj)«.

Hudi babi na pr. vržejo naslednjo 
šibo: »Šiba, šiba, šajba let, let, pa na 
Kvan.čnikovo Mojco prlet, da ne bo svo
jega deca s pečnimi vilami okel hiše 
podiva 'n zraven na vso grlo upiva.« 
Fantu, katerega dekle ne mara, ista 
vrže: »Šiba. šiba, šajba let, let. na Ru
tarjevega Janeza prlet, da ne bo pod 
Čošlnavim gankam stav, ker ga je ma
ček oscav, še osrov b’ ga biv, k’ 
b’ utekev ne biv.«

Jurija »jagajo«.
Med Slovenci, ki bivajo na ozemlju 

od Vrbe na Vrbskem jezeru pa do Brnce 
v Ziljski dolini, pa tudi na ostalem 
ozemlju slovenske Koroške, vsaj v ne
katerih krajih, se je ohranil pomladni

tranji diferenciaciji in hierarhiji ame
riške družbe igra narodnostno poreklo 
vsakega posameznika veliko vlogo, ki 
izziva tudi pri mladini slovenskega po
rekla svojo reakcijo. Ta reakcija je 
dvojna. En del slovenske mladine teži 
za tem, da se čimprej oddalji od svo
jih stareš in da čimprej zabriše vsa
ko sled o svojem slovenskem poreklu. 
Medtem pa drugi del ameriške sloven
ske mladine odkrito priznava svoje slo
vensko poreklo, se udeležuje slovenske
ga društvenega in družabnega življenja, 
pri čemer igrajo veliko vlogo zlasti 
slovenski pevski zbori. Ta mladina tudi 
dokaj pazljivo spremlja preobrazbo v 
domovini svojih očetov. Podčrtati je 
treba, da je prav ta del slovenske mla
dine najbolj aktiven, najbolj progre
siven. Za razumevanje mednarodne 
vloge Jugoslavije v današnjem svetu je 
ta del mladine zelo dostopen in mu 
tudi prija porast veljave, katero uživa 
Jugoslavija v mednarodnem svetu. — 
Seveda je bilo doslej z naše strani 
zelo malo storjenega za to, da bi se 
to miselno in čustveno razpoloženje 
med tem delom slovenske mladine pra
vilno usmerjalo, še celo pa se niso 
našle specifične forme dela, ki bi ustre
zale miselnosti te mladine. Novo dru
štvo prijateljev ameriških izseljencev 
bo moralo tudi to skrb prevzeti nase.

In kakšno je gospodarsko stanje
ameriških Slooenceo?
Že v začetku sem nekje omenil, da 

so slovenski izseljenci prešli skozi gro
zote že nekaterih gospodarskih kriz in 
da še vedno velja v Ameriki nenapisan 
zakon za vsakogar, ki pravi: pomagaj 
si sam, kajti nihče drug ti ne bo po
magal! Predolga bi bila razlaga o raz
voju ameriškega kapitalizma. Ameriška 
industrija je zaradi svoje dovršene teh
nike v ogromnem razmahu. Z dotokom 
bogastva iz vsega sveta, z uničevanjem 
evropske industrije na račun Marshal
lovega plana, ko raste brezposelnost v 
Evropi in drugod in se zato dviga za
poslenost v Ameriki, korejska vojna, ki 
je odprla na novo vrata mnogim novim 
tovarnam — zaradi tega vsega je ma
terialno stanje delovnih ljudi v Ame
riki in seveda s tem tifdi slovenskih 
izseljencev zadovoljivo. Slovenski izse
ljenci niso ne bogataši pa tudi siromaki 
niso. Med njimi je 60% tovarniških de
lavcev, 20% farmarjev, 15% trgovcev in

gostilničarjev, 4% rentnikov in 1% in
telektualcev, To, da imajo mnogi naši 
izseljenci svoje hišice, svoje avtomobile 
pa še nič trdnega ne pove, kajti avto 
ni tamkaj stvar razkošja, ampak stvar 
potrebe, ne pove pa tudi za to nič trd
nega, ker je takšno materialno sta rije 
tako negotovo, kot je v evojih temeljih 
negotov ves kapitalizem. Naši izseljenci 
so morali krvavo garati, da so si pri
dobili te udobnosti, ki jih danes uži
vajo. Toda v vsakem ameriškem delav
cu leži strah v kosteh ob vprašanju: 
Koliko časa še? Doklej? Vse to trenut
no blagostanje nima nobene trdne per
spektive. Strah pred gospodarskimi Kri
zami leži nad vsem L

Pred nekaj tedni je bila v Sloveniji 
večja skupina ameriških Slovencev. — 
Nekdo od njih je svojim tovarišem raz
lagal naše razmere takole: »Naše iz
ložbe so res polne in vsega, kar si člo
vek poželi, le-tu pa so še skromne, in še 
marsikaj jim manjka. Ampak, meni se 
vse tako ždi, da imajo Jugoslovani prav 
toliko šans, da se njihove izložbe napol
nijo v doglednem času, kot mi,' da se 
naše v doglednem času izpraznijo!«

Kakšni so odnosi ameriških Slooen
ceo do nove Jugoslavije?
Kot sem že omenil, so ameriški Slo

venci razdeljeni politično v dva tabora: 
v naprednega in v klerofašističnega. 
Razumljivo je, da je vsa ameriška slo
venska duhovščina z vojnim zločincem 
škofom Rožmanom na čelu, ki sedaj 
živi v Clevelandu in kjer se tudi nahaja 
štab slovenskih belogardistov, proti 
novi Jugoslaviji. »Ameriška domovina« 
— glasilo slovenske katoliške belogar
distične akcije siplje smrt in žveplo na 
našo socialistično domovino. Napredni 
del slovenstva v Ameriki pa je poln 
razumevanja za našo stvarnost. Z na
vdušenjem spremlja vso našo borbo za 
zgraditev socializma, pomaga po svojih 
močeh kolikor se le da.

Pod tem naslovom je nameravala »Delav
ska enotnost« priobčevati vrsto podlistkov 
Iz potopisnih zapiskov po Združenih državah 
Amerike, v katerih se je nahajal naš glavni 
urednik polne štiri mesece. Ker bi se tl 
zapiski v tedniku preveč razblinili, je skle
nila založba »Delavske enotnosti«, da bo 
te popotne spomine izdala v posebni knjigi 
pod istim naslovom. V tej knjtgi, ki bo 
Izšla ob koncu prve polovice leta, bo pisatelj 
zajel tudi zgodovino slovenskega izselje- 
ništva. Knjiga bo. vsebovala tudi mnogo 
slik, zemljevidov ih črtežev.

OBIČAJI NA KOROŠKEM
običaj, nazvan »Šeni Jurija jagat«. Zve
čer pred 23. aprilom se vsako leto zbe
rejo zunaj vasi dečki v starosti od 7 do 
14 let običajno na razpotju ali pri ka
kem znamenju. V prejšnjih časih, v ne
katerih vaseh pa še sedaj zažgo na ta 
večer mali kres. Opremljeni so s kozji
mi rogov; in zvonci. Od tam se napotijo 
proti vasi, kjer so pri vseh hišah vrata 
že zaprta. Fantje zvončkljajo s kravjimi 
zvonci in ko pridejo do prve hiše, za
trobi pridigar, to je tisti, ki je določen, 
da pove na hišnih vratih voščilo. Vsi 
na mah utihnejo in ko pridigar prekriža 
vrata z rogom, začne takole govoriti:

Naj vam pokrepa vsa živina, 
ogenj naj vam vse požge, 
toča naj vam pobije, 
voda naj vam zalije, 
miše in podgane 
naj k vam zlodej prižane.

Drugi dan se dečki zberejo in na
berejo še »vrtance« (regrata), potem pa 
gredo v eno izmed hiš v vasi, da jim 
ocvro vsa nabrana jajca na darovani za
letu, kateri jedi pravijo cvrtje. S tem 
se otroci gostijo cel popoldan, ker se 
god šent Jurja povsod praznuje. To 
»cvrtje« se imenuje »šentjurjevc«.

»Rej pod lipo« in »Štehvanje«
Sveti Sent Jur 
potrka na dur 
ma ano hvalo rmano 
drugo zalano 
šlumfe brezžokovne 
vsako jutro pr’ njih kovne

Najlepši slovenski običaji so pove
zani z žegnanjem in poroko v Ziljski 
dolini. Pri teti običajih pride še prav 
do veljave značilna narodna noša — 
najlepša slovenska narodna noša — Zi- 
Ijanov in Ziljank.

Ziljski fantje in dekleta iz Dol se pripravljajo na štehvanje

črievle brez podplat 
da vsak drek obšvat 
je šele pršov v deživo, 
ga je že vse vasivo 
tiice v grmovju 
kukovca v bukovju 
Bueg obvar vaša gospodarja 
Bueg obvar vašo gospodinjo 
Vaše krave, vaše vole,
Vaše svinje, vaše konje, '
Vaše kure, vaše telete
Bueg obvar vaše ta liepe deklete.

Nato pa s povzdignjenim glasom še 
reče:

Miši in podgane 
naj pa zlodej izžane.

Nato odpre gospodinja hišna vrata 
ter jim da v cajno kepo zaseke in jajca. 
Pridigar zatrobi in zvončkanje se zopet 
začne, fantje pa gredo k drugi hiši, kjer 
voščijo isto in ne izpustijo nobene hiše 
v vasi.

Če pa pri kateri hiši ničesar ne do
bijo, kar se redko kdaj zgodi, brcne 
vsak z nogo v hišna vrata ter želi tisti 
hiši tole:

»Rej pod lipo« je stari slovenski na
rodni ples, ki je tako značilen za Zilj
sko dolino. Kakor so že pred davnimi 
stoletji rajati ziljski kmetje pod staro 
vaško lipo, tako rajajo tudi danes. Pod 
temi lipami, ki jo ima vsaka ziljska vas, 
so se vse svoje dni zbirali ziljski kmetje 
k vaškim posvetom. Za ta slovenski na
rodni ples »rej pod lipo« se Ziljani oble
čejo v svoje stare slovenske narodne 
noše, ki jih hranijo iz roda v rod.

Narodnemu plesu »Rej pod lipo« sledi 
isti dan še drugi stari ziljski običaj: 
»Štehvanje«. Ziljski fantje prijezdijo na 
svojih najboljših težkih konjih, ki so 
okrašeni s slovenskimi barvami, pod 
vaško liepo. Ko zaigra godba, se spustijo 
drug za drugim v dir mimo »štebha«, 
to je okrog 3 m visokega droga, vrb ka
terega je pritrjen sodček, imenovan ba- 
riglca. Kdor z železnim kolom sodček 
razbije, prejme od domačih deklet dra
gocen venec iz svile in umetnih rož.

»Rej pod lipo« in »Štehvanje« sta 
pristna slovenska narodna običaja, ohra
njena še danes v vseh slovenskih vaseh 
od Brda pri Šmohorju do Brnce v Zilj
ski dolini. - Julij Felaher

1. JAN. 1951 ★ STRAN



VTISI S POTOVANJA PO HOLANDSKI
V letošnjem poletju je delalo mnogo 

Inozemskih mladinskih brigad na Štu
dentskem naselju v Zagrebu. Med njimi 
sta bili tudi dve holandski brigadi. Po
leg tega je skupina šestnajstih holand
skih študentov potovala štiri tedne po 
Jugoslaviji in se seznanila z življenjem 
naših narodov, z njihovo kulturo in 
ustvarjanjem, z njihovo borbo za boljše 
življenje.

V zameno za ta obisk je odšlo šest
najst jugoslovanskih študentov za mesec 
dni na strokovno prakso na Holandsko. 
Tako je 20. oktobra odpotovalo iz Ljub-

landskem. Naslednji dan smo se ločili 
ter odpotovali v skrpinah v različna 
mesta, kjer smo ostali tri tedne.

Trije medicinoi smo odšli v Utrecht 
na interno kliniko, kjer smo imeli pri
liko, da smo dodobra spoznali življenje 
holandskih študentov, ker s-mo živeli 
prav tako kot večina njih. Tam nimajo 
študentskih domov. Študenti, ki nimajo 
staršev v mestu, kjer študirajo, stanu
jejo privatno, pri družinah. Stanovanja 
so- pod državnim nadzorstvom, ker je 
na Holandskem precejšnja stanovanjska 
kriza, kot so nam hiteli zatrjevati po

Šola v Amsterdamu

Ijane deset medioincev in šest agrono
mov, slušateljev ljubljanske, beograjske 
in zagrebške univerze. Potovali smo 
preko Avstrije in Zapadne Nemčije. 
Mnogo sem čitala o porušenih mestih v 
Zapadni Nemčiji, toda resnica je bila še 
hujša od mojih predstav. Kupi ruševin 
in opeke ter goli ožgani zidovi so nudili 
nadvse žalosten pogled ob mračnem je
senskem dnevu.

Drugega dne je brzovlak že drvel po 
holandski ravnini, prepreženi s števil
nimi kanali proti Rotterdamu, največ
jemu pristanišču na evropskem konti
nentu. Oprezali smo za mlini na veter, 
tako značilnimi za holandsko pokrajino, 
in res smo jih kmalu nekaj opazili. Da
nes so postali neekonomični in se ne 
uporabljajo več, razen ponekod še za 
črpanje vode.

Na prvi pogled vzbuja Holandska 
vtis dobro urejene države. Iz vlaka smo 
opazovali lične podeželske hišice z ve
likimi okni, čistimi belimi zavesami in 
lepo urejenimi vrtički. Hiše so večinoma 
eno do dvonadstropne, tako na deželi 
kot v mestih, ker mehka močvirna tla 
ne dovoljujejo gradnje višjih zgradb. 
Večina stanovanjskih hiš, tudi v mestih, 
je enodružinskih. V začetku nas je ne
koliko motilo, da so skoro vse hiše od 
zunaj neometane. Vse ceste, tudi manj
še, so tlakovane. Prometne zveze so 
sploh zelo ugodne. Po vsej deželi obra
tujejo ' brzi motorni vlaki z udobnimi 
vagoni, ki prihajajo in odhajajo s po
staj do minute točno. Vozijo zelo po
gosto, tako da je v večino smeri vlak 
na razpolago vsako uro. Ko smo se vo
zili skozi Eindhover, malo mesto v juž
ni Holandiji, smo imeli priliko opazo
vati znano ogromno Philipsovo tovarno, 
kjer izdelujejo žarnice, rentgenske in 
radio-aparate ter drugi električni ma
terial.

V Rotterdamu, ki so ga precej raz
redčile nemške bombe, smo zapustili 
naš vlak in po polurni vožnji prispeli 
na cilj. Izstopili smo v Leidenu, najsta
rejšem univerzitetnem mestu na Ho-

vsod, kamor smo prišli. Zato morajo 
družine oddajati sobe podnajemnikom. 
Tudi delavci imajo sorazmerno dobra 
stanovanja, vsak delavec ima sprejem
nico. Na splošno je življenjski standard 
naroda precej visok v primeri z drugimi 
evropskimi deželami. Vsaka h-iša ima 
radio-aparat in 80% družin ima telefon. 
To bomo lahko razumeli, če pomislimo, 
da je bila Holandska več stoletij bogata 
kolonialna država, ki je črpala velike 
dohodke iz svojih kolonij, zlasti iz Indo
nezije. V Indonezijo je država pošiljala 
veliko uradnikov in strokovnjakov, ki so 
tam razkošno živeli in se na starost bo
gati vračali domov. Sedaj je to seveda 
minilo. Indonezija je postala samostojna 
država. Ima tudi že svojo inteligenco in 
strokovni kader, ki se vzgaja deloma na 
domačih visokih šolah; vendar je še 
mnogo Indonezijcev, ki študirajo nia Ho
landskem. Poleg teh je videti na univer
zah tudi precej črncev iz nizozemske 
kolonije Guayane v Južni Ameriki. V 
zadnjem času je postalo pereče tudi 
vprašanje zaposlitve, kajti dežela je 
majhna, prebivalstvo se pa zelo hitro 
množi in šteje danes že deset milijonov. 
Indonezija sprejema le še tehnike in 
agronome. Ta problem skuša država re
šiti z izseljevanjem, predvsem v Avstra
lijo in Kanado.

Študentske menze so zelo dobro ure
jene. V menzi v Utrechtu se hrani dva- 
tisoč študentov, vendar ni nikdar gneča 
in je vedno mogoče dobiti prostor. 
Streže si vsakdo sam, tako da si naloži 
na pladenj jedi, ki mu ugajajo, pri bla
gajni pa izračunajo, koliko je potrošil. 
Ob odhodu plača z boni, ki jih je prej 
kupil. Da ne bi bilo neprijetnih prese
nečenj zaradi cene, je pri vhodu obešen 
cenik za jedi, ki so tisti dan na razpo
lago. Tako si lahko že vnaprej izbere 
jedi, ki mu ugajajo in ki so njegovemu 
žepu primerne. Vendar si študent v 
splošnem lahko privošči dobro kosilo ali

večerjo, ker je menza sorazmerno zelo 
poceni.

Vendar pa ne smemo misliti,, da je 
študij na Holandskem poceni in da 
lahko študira vsakdo, ki ima za to ve
selje. Marsikateri stairši svojih otrok ne 
morejo poslati na univerzo, ker nimajo 
dovolj sredstev, da bi vzdrževali otroke 
in plačevali visoko šolnino. Študenti 
namreč ne prejemajo štipendij, kot pri 
nas, oziroma v zelo majhni meri. Lahko 
pa pod gotovimi pogoji najamejo poso
jilo od države in ga odplačujejo, ko 
končajo študije.

Organizacijsko jn družabno življenje 
študentov se bistveno razlikuje od na
šega. Politične, vzgojne in množične or
ganizacije, kot jo imamo pri nas, ne po
znajo. Družabno se izživljajo v raznih 
klubih, »corps« imenovanih, ki pa so 
popolnoma apolitični. Ti klubi s stoletno 
tradicijo imajo navadno svoje Lastne 
hiše, ki jih vzdržujejo iz članarine in 
daril članov. Tu se študenti sestajajo, 
navadno zvečer, diskutirajo o proble
mih, ki jih zanimajo, v glavnem pa po
nočujejo. Z novinci postopajo želo nede
mokratično. Najprej jih popolnoma ostri
žejo in nato morajo ubogi bruci tri ted
ne posedati vsak večer na tleh, dokler 
si ne izprosijo podpisov starejših kole
gov. Na ta način si šele zaslužijo vstop 
v >corps<. Precej pa je tudi študentov, 
ki niso vpisani v nobenega izmed klu
bov. Poleg tega imajo ponekod še poli
tične klube, kjer se zbirajo pristaši ene 
izmed političnih strank in se ukvarjajo 
samo s političnimi problemi.

Politične razmere so približno take, 
kot v vseh kapitalističnih državah. Naj
močnejša' je katoliška ljudska stranka. 
Poleg te so še socialistična, dve prote
stantski in Komunistična partija, ki pa 
je pod vplivom Kominforma. Vera moč
no vpliva na politiko in javno življenje. 
Na severu je večina prebivalstva prote
stantskega prepričanja, na jugu pa ima
jo katoličani premoč. Poleg tega, da ima 
vsaka vera svojo politično stranko, se 
tudi razne ustanove in podjetja delijo v 
katoliške in protestantske. Tako obsta
jajo na primer razen državnih univerz 
še katoliška in protestantska, kamor pa 
se vpišejo lahko tudi študenti druge 
vere.

Na Holandskem je samo ena radij
ska oddajna postaja v malem mestu Hil- 
versumu, program pa pripravljata dve 
družbi, od katerih je ena katoliška, dru
ga protestantska. Včasih pa gre verski 
fanatizem precej daleč. Tako na primer 
na jugu dežele, -kjer je prebivalstvo ka
toliško, človek ne dobi privatne službe, 
če ni katoličan. V parlamentu pa pro
testanti že več let zahtevajo, naj se pre
pove zaščitno cepljenje prebivalstva 
proti nalezljivim boleznim, ker bog po
šilja bolezni in človek nima pravice; da 
bi na to svojevoljno vplival. Na srečo 
ta predlog v parlamentu še ni prodrl.

V primeri z drugimi evropskimi dr
žavami so na Holandskem gospodarske 
razmere dobro urejene. Brezposelnih ni 
mnogo, tudi stavke so zelo redke. Vlada 
se trudi, da bi uvedla v gospodarstvo 
neko načrtnost, kolikor je to mogoče v 
kapitalističnem sistemu. V ta namen je 
ustanovila svete, v katerih so zastop
niki vlade, delodajalcev in delavcev. 
Vsaka veja industrije ima tak svet, ki 
skuša koordinirati proizvodnjo.

Poleg industrije je najvažnejša go
spodarska panoga živinoreja. Poljedel
stvo je razvito le na' jugu. Ker je dežela 
majhna, skušajo Holandci vedno več 
zemlje iztrgati morju. Že pred stoletji 
so začeli osuševati in še danes pridobi
vajo vedno nove predele zemlje. Večina 
dežele leži pod molsko gladino, zato pa 
so zgrajeni veliki nasipi, ki branijo vo
di, da bi preplavila državo Če se pe
ljete z avtomobilom po takem nasipu, je 
prav čudno videti, da je vodna gladina 
na eni strani nasipa višja, kot suha 
zemlja na drugi strani nasipa. Največji 
nasip pa so zgradili Holandci prav na 
severu. Z njim so oddelili Zniderski 
zaliv od Severnega morja ter zaliv tako 
spremenili v jezero. Na obalah tega je
zera pa se vrše še naprej osuševalna 
dela in vedno novi predeti postajajo 
suha zemlja. Veliki nasip je bil zgrajen 
1. 1932 in je dolg 42 km, širok 100 m ter 
visok 15 m. Na njem je lepa asfaltirana 
avtocesta. Na ‘to svoje delo so Holandci 
prav ponosni in ga radi razkazujejo tuj
cem. Tudi nas so peljati tja. Na mestu, 
kjer je bila zamašena poslednja odpr
tina, stoji steklen razgledni stolp z vzi
dano spominsko ploščo.

Po treh tednih prakse so nam prire
dili holandski študentje še sedemdnevno 
potovanje po državi. Vse skupine so se 
zbrale v Amsterdamu, največjem mestu 
in prestolnici Holandske. Holandci nam
reč smatrajo Amsterdam za svojo pre
stolnico, čeprav je sedež in perlament 
v Haagu. Kraljica Julijana pa ne živi 
niti'v Amsterdamu, niti v Haagu, tem
več v majhnem kraju Soestdijku, 17 km 
severno od Utrechta. Amsterdam ima

sedaj že skoraj milijon prebivalcev in 
ima velikomesten izgled. Promet na ce
stah je ogromen ter ga urejajo v glav
nem svetlobni signali kot tudi v drugih 
večjih mestih Holandske. V urah, ko 
hitijo ljudje na delo ali se z dela vra
čajo domov, so ceste dobesedno natr
pane z vozili, predvsem s kolesi, kajti ni 
Holandca, ki ne bi imel kolesa. V tem 
času ■ je prečkanje ceste skoro smrtno- 
nevarno. Zato pa ima Amsterdam od 
vseh evropskih mest največji odstotek 
prometnih nesreč. Mesto s svojimi 70 
kanali in 400 mostovi po pravici uživa 
naziv severnih Benetk. Že več stoletij

je veliko trgovsko središče in pristani
šče severne Evrope. Obenem je tudi 
kulturno središče Holandske z dvema 
univerzama, veliko opero in 70 muzeji. 
Najbolj znamenit je Državni muzej, kjer 
so razstavljena znamenita dela Rem
brandta in drugih slavnih holandskih 
slikarjev.

Aalsmeer, malo mestece jugozahodno 
od Amsterdama, je središče vrtnarstva. 
Tu so ogromne vrtnarije, opremljene z 
neštetimi toplimi gredami, kjer gojijo 
najrazličnejše cvetje od ciklam, nagelj
nov in vrtnic do orhidej in drugih 
eksotičnih rastlin. Vrtnarji so združeni 
v zadrugo in so obvezani vsako jutro 
prinesti svoj pridelek v veliko poslopje, 
od koder se cvetje pošilja v mesta in v 
inozemstvo. Cena ni vnaprej določena, 
temveč jo vsak dan sproti določata po
nudba in povpraševanje. Trgovci se 
namreč vsako dopoldne zbirajo v štirih 
velikih dvoranah, kjer kupujejo cvetlice, 
ki so tisti dan na prodaj. Vsak trgovec 
ima pri svojem sedežu električni gumb, 
na steni pa je velik krog s kazalcem in 
številkami na obodu. Če so na primer 
nekemu trgovcu všeč vrtnice, ki jih 
pravkar ponujajo, pritisne na gumb in 
tisti mah se pokaže znotraj kroga na 
steni luč, ki označuje mesto, kjer trgo
vec sedi, kazalec pa pokaže ceno, ki jo 
kupec ponuja. Če drugemu trgovcu tudi 
ugajajo te vrtnice, napravi prav tako. 
Najvišja cena seveda obveljal. V kotu 
dvorane sedi komisija, ki rezultate be
leži. Tako poteka kupčija brez vpitja in 
prerekanja.

V naslednjih dneh smo bili gostje 
Holandske študentske organizacije za

odnose z inozemskimi študenti v Zei- 
denu. Zadnji dan našega bivanja na 
Holandskem je bil posvečen obisku 
Haaga. Poleg zgornjega in spodnjega 
doma smo si ogledali' še Palačo. miru, 
sedež Mednarodnega sodišča. Vsa raz
košna palača je zgrajena, opremljena in 
okrašena z darili, ki so jih poklonile 
razne države. V veliki sejni dvorani ima 
vsaka država svoj sedež, ki nosi na na
slonjalu njen grb.

Naslednjega dne smo se poslovili od 
gostoljubnih Holandcev in nastopili dvo
dnevno pot proti domovini.

p. z.

Phillipsove tovarne radioaparatov
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VELIKO DOŽIVETJE DELAVKE MARIJEMarija je bila tisto jutro nemirna, 
vse je drhtelo v njej. Ko se je oblačila, 
so ji trepetali prsti, da se je zjezila sama 
nase. »Neumnica,« se je v mislih ozmer
jala, »saj vendar nisi šestnajstleten de
klič. Dvakrat toliko let že imaš, daaa ... 
In kaj vse si medtem že doživela in pre
živela ...«

Misli so se pretrgale, se zavozljale. 
V grlu jo je dušeče stisnilo. Stopila je 
k oknu in ga odprla.

Zunaj so iz polmraka vstajali obrisi 
sosednje hiše. V pritličju je gorela luč. 
Nekje je zateglo kikirikal petelin. Marija 
je globoko vdihavala hladen jutrnji zrak:

Spomnila se je jutra pred davnimi 
leti — osemindvajset jih je minilo od 
takrat. Mati jo je zbudila, jo dvignila iz, 
postelje in rekla: »Posloviti se moraš, 
ate j odhaja daleč .. .<

Na mizi je brlela petrolejka. Sredi 
izbe je stal atej v modri zakmašni obleki 
z lesenim kovčegom ob nogah. Vsi sta
rejši bratje in sestre so bili zbrani okrog 
njega in Tonč je pravkar vprašal:

* Ate j, ali je zelo daleč Amerika?«
»Daleč, daleč za morjem,« je atej iz

tegnil koščeno roko proti oknu in njegov 
glas je bil hripav in žalosten.

Marijica se je oklenila njegovih nog 
in otroško vprašala: »Pa imajo tam dosti 
žemljic? Mi boš prinesel eno žemljico?«

Atej se je zasmejal in jo pobožal po 
laseh. .....

»Seveda imajo tam dosti žemljic in se 
marsikaj drugega,« je rekel, »ampak jaz 
ti jih ne bom mogel prinesti, ker bom 
najbrž tam dolgo ostal Pač pa bom mami 
poslal denarja, da vam kupi kruha in 
morda včasih kakšno žemljico Tebi pa, 
če boš pridna, pošljem lepo punčko, ki 
zapira oči...«

Dolgo se je poslavljal Stal je v vezi

med odprtimi vrati. Njegov pogled je vi
sel na jokajoči ženi in otfocih, ki so 
strmeli vanj z velikimi, začudenimi in 
žalostnimi očmi:

»Saj se vrnem, vrnem se in potem 
bomo morda lažje živeli,« je venomer 
ponavljal z medlim glasom, kakor da 
tega sam sebi prav ne verjame. Še en
krat je objel otroke in ženo, potem pa 
je pograbil kovček in odhitel po rebri, 
kakor da se mu neznansko mudi, ali pa 
da se boji, da se morda ne bi premislil.

Gledali so za njim, ko je počasi iz
ginjal v sivi, mrzli jutrnji megli. Na 
verigi se je trgal Sultan in žalostno 
zavijal.

Marijica je potem dostikrat sanjala o 
žemljicah in o punčki, ki zapira oči. Toda 
teh sanj ni nikoli dosanjala... Ote je 
pisal. Toda njegova pisma so bila ža
lostna.' Dolgo je iskal delo. Potem ga je 
končno našel v nekem rudniku. Nekaj
krat je priložil pismu dolar. Toda zanj 
mati nikoli ni mogla kupiti otrokom 
žemljic, ker so morali odplačevati dolg, 
da je oče šel v Ameriko. Potem je nekoč 
prišlo pismo, ob katerem je mati pre
jokala ves dan Šele proti večeru je 
mogla povedati, da je očeta v rudniku 
zasulo in mu odtrgalo obe nogi... Pol 
leta se je mučil v bolnišnici. Še nekaj 
žalostnih pisem je pisal z okorno, tre
sočo roko, potem pa je prišlo samo še 
uradno sporočilo., da so ga pokopali...

Še nekega drugega jutra se je spom
nila, ki ga je doživela mnogo let po
zneje. Takrat ni bila več majhna, drobna 
Marijica. Leto dni sta se že imela rada 
z Martinom, pod njenim srcem se je 
prebujal njegov otrok. Nameravala sta

se poročiti. Mizar jima je že delal po
hištvo. Nekoč sredi tedna proti jutru je 
Martin potrkal na njeno okno. Ves za
sopel je bil, na smrt truden, saj je pre
hodil vso noč, da ji je lahko povedal 
žalostno vest: odpuščen je kakor devet
inosemdeset drugih. Kriza ...

Potem sta oba iskala zaposlitve. Na 
nešteto vrat sta trkala. Na nešteto svet
lih zlikanih kljuk sta pritisnila. Klanjala 
sta se in ponižno prosila različne šefe 
in direktorje za delo. Povsod sta prejela 
isti odgovor: Kriza.

Kmalu potem je Martin izginil. Ni se 
oglasil ne Mariji, ne svojim staršem. 
Koliko noči je takrat prebdela in pre
jokala. Otrok pod njenim srcem pa je 
rasel in vedno odločneje zahteval pra
vico do življenja. Nekaj tednov pozneje 
so našli v Dravi utopljenca. Marija je 
v njem spoznala Martina. Tri mesece 
pozneje je rodila nežno hčerko — Nežico.

Tri leta je bila stara Nežica, ko je 
prišel okupator Marijini bratje in se
stre so šli v partizane. Marija je ostala 
pri materi. Zaradi male Nežice. Otrok je 
bil podoben Martinu. Imela je sinje oči 
in' svetle kodre. Pada se je smejala, v 
lička sta se ji dolbli jamici. »Nežica, ti 
si moja sreča,« ji je pravila Marija.

V mrzlem, sivem jutru je bilo. Na. 
vrata je močno potrkalo. »Ježeš,« je za
stokala mati in se prestrašeno spogle
dala s hčerjo. Nežica pa je spokojno 
spala v zibeli.

Spet je zaropotalo po vratih. Marija 
je ogrnila ogrinjalko in odprla. Zunaj so 
bili Nemci. Z njimi Foltejev Grega — 
izdajalec.

»Kje je Tonč, Treza, Janez in Miha?« 
je kričal Grega in grozil s puško.

Marija je zmignila z rameni. »Toliko 
vem kakor vi,« je rekla mirno.

»Lažeš, psica izdajalska,« ji je Grega 
tiščal'na prsi cev samokresa. »Povej, si
cer te ubijem!«

»Ne morem povedati, česar ne vem.«
Nežika se je zbudila in zadela jokati. 

Skočila je k zibelki in vzela otroka v 
naročje. Nemci so se razkropili po hiši. 
Dva sta ustrahovala mater. Grega pa ni 
hotel izpustiti Marije.

Spehal jo je iz hiše na vrt. Otroka je 
zeblo. Divje je jokal in se oklepal 
matere.

»Povedala boš, govori, psica, se je od 
togote penil in dvignil kopito1 samokresa 
nad njeno glavo.

Kakor v obrambo je dvignila otroka. 
Pograbil ga je in treščil v drevo. V Ma
riji se je zameglilo. Planila je, praskala, 
grizla, davila zver, ki ji je ubild otroka, 
dokler je ni omamil težak udarec.

Zbudila se je v živinskem vagonu na 
polu v Nemčijo v taborišče. Taborišče. 
Glad. Smrt. Tri leta je bila tam. Trikrat 
po tri sto petinšestdeset dni in groznih 
noči. Videla je ženo, ki se je iz obupa 
vrgla na električne žice Videla jih je 
nešteto, ki so jih-v zabavo essesovcev 
zverinsko mesarili psi. Bila je med ti
stimi, ki so jih na vse načine mučili. 
Vse je vzdržala. Po naključju je ušla 
krematorijski peči Mislila je na brate 
in sestro tam daleč v domačih hostah. 
Zvečer so interniranke vsaka v svojem 
jeziku pele otožne hrepeneče pesmi o 
svoji domovini Essesovke jih niso razu
mele. V vseh je živela velika, silna vera 
v svobodo. Nekatere so jo res dočakale. 
Med njimi Marija.

Dostikrat je življenje kakor pretre
sljiv film, tudi Marijino je bilo takšno. 
Vrnila se je. Vrnila stn se tudi Tonč in 
Janez. Treza in Miha pa sta za večno 
ostala v Kočevskem Rogu. Doma so našli 
pogorišče. Med pepelom zoglenele mate
rine kosti.

Toda pogorišč je bilo toliko, toliko.. 
Domovina je še krvavela iz neštetih ran. 
Treba jih je bilo zaceliti. Pomagati. De
lati, delati.

»Začeli bomo iznova,« je rekel Tonč. 
Marija in Janez sta prikimala.

Razšli so se.
Marija zdaj dela v tovarni, kjer so 

nekoč pred leti odpustili njenega Marti
na in ga pognati v smrt. Mnogo, mnogo 
se je izpremenilo v tovarni od tistih ča
sov. Pod Marijinimi rokami veselo poje 
stroj, poje o novem življenju. Ko je bila 
prvič proglašena za udarnico, se je za
čudila: zakaj, kaj ni njeno delo prav 
takšno kakor drugih? In so ji povedali, 
da. dela lepše, bolje, hitreje, tako da je 
drugim za zgled in da je ves oddelek 
ponosen nanjo. Potem je še bolj/ veselo 
zapel stroj pod njenimi rokami. Še hi
treje so se vrtela kolesa. Spet je bila 
udarnica. Njej je sledila vrsta drugih.

Veselo so peli stroji v tovarni tiste 
tedne, pred velikim, zgodovinskim dne
vom, ko bo tovarna postala last delavcev.

Nekoč je stopiljc Mariji Petran, pred
sednik delavskega sveta.

»Marija,« je rekel, »kakor veš, mora 
pri prevzemu prevzeti ključe eden iz
med najboljših. Izbrali smo tebe.«

Danes bo v imenu delavcev prevzela 
ključe tovarne Če bi še živel Martin, pa 
Nežica, mati, sestra in brat... Toda saj 
ve, da brez žrtev, borbe, trpljenja in 
bolečine ne bi nikoli doživeli svobode in 
njenih bogatih sadov ...

Še vedno je stala ob oknu. Toda 
megle ni bilo vet Izza zelenega pasu 
dreves je počasi vstajalo sonce. Saj bo 
kasna, se je prestrašila.

Vključila je električno stikalo in pri
stavila lonček z zajtrkom Nato je stopila 
k omari, da izbere obleko. Ali naj vzame 
črno obleko, ki jo navadno nosi ob ne
deljah? Ne, ne, v črno vendar noče biti 
oblečena na svoj najlepši, najsvetlejši 
dan

Oblečena v svetlo sinjo bluzo z me
daljo dela na prsih, vesela, ponosno 
zravnana, je četrt ure pozneje stopilo 
skozi okrašeni vhod tovarne, nad katerim 
so delavci z velikimi črkami zapisali:

»Danes veseli in ponosni prevzemamo 
tovarno v svojo last!« . ,, S. I<



PlUlICO in mednarodni smučarski teden
Še pred sto leti je biila Planica ne

obljudena dolina, kamor so prihajale čre
de gamsov na pašo. Prvi smučarji so se 
pojavili na privlačnih belih poljanah ob 
izviru Save Dolinke po prvi svetovni voj
ni. Nekoč jih je bilo celo 84. V smučar
ski kroniki so zapisali, da je bil to si
jajen dan, dan zmage smučarskega športa.

Minilo je dobrih deset let in v Planici 
so začeli graditi prvi smučarski dom, lepo 
urejeno, pol zidano, pol leseno stavbo 
z 80 posteljami Med člani nekdanjega 
športnega kluba »Ilirije«, ki so zgradili 
dom v Planici, je bili tudi ing. Bloudek. 
Ko ga je smučarska zveza naprosila, da 
bi poiskal primeren svet za veliko smu
čarsko skakalnico,, se je odločili za po
bočje Macesnovca, pet minut hoda od 
prvega smučarskega doma.

Takrat pač Bloudek niti slutil ni, da 
bo ustvaril delo, ki bo zaslovelo po .vsem 
svetu. Okrog leta 1934 eo bili v svetu 
le zelo redki skakalci, ki so bili sposobni 
za skoke okrog 80 metrov. Pri nas smo 
se navduševali nad Tonetom Dečmanom, 
prvim Jugoslovanom, ki je na blejski 
skakalnici skočili 50 metrov im čez. Potem 
je prišla Planica. Skakalnica je bila za 
otvoritev natančno urejena, na startu so 
bili poleg drugih inozemcev tudi najbolj
ši norveški mojstri.

Že med tednom so poročali iz Planice 
o neverjetnih rezultatih, celo o novih re
kordih. Menili smo, da gre na reklamo, 
v nedeljo pa smo se prepričali, da smo 
dejansko dobili športno napravo, ki po
meni nekaj edinstvenega. Naj omenim 
samo dva rezultata, dosežena v nedeljo, 
24. marca 1934.

Novšak Albin iz Bohinja je izboljšal 
jugoslovanski rekord v skokih na smučeh 
na 66 metrov, Norvežan Birger Rund (ta
kratni svetovni is olimpijski prvak) pa 
je izboljšal svetovni rekord ha 92 metrov. 
V daljnem svetu kar niso mogli tega ver
jeti. (Ko pa so jim skakalci sami potrdili 
stvarnost Planice so pisali:

»Planica je idealna skakalnica, pravil
no zgrajena, skoki čez 90 metrov pome
nijo pravi užitek in veselje« (»Arbok«, 
Oslo).

»Vsi smučarji, ki skačejo v Planici, 
so vredni zlata, kolikor so težki« (»Ti- 
dens Tign«, Oslo).

»Planica, najslavnejša in najfaniatič- 
nejša skakalnica! Od leta 1934 se je tako 
razvila, da je postala dejansko središče 
skakalnega športa v Srednji Evropi« 
(»L’aut<x, Pariš).

Težki dnevi za prijatelje Planice
Lahko bi vam našteli vrsto lepih in 

laskavih izjav o planiški skakalnici, lah
ko pa bi vam postregli, tudi s članki., 
napisanimi proti vratolomnim skakalni
cam. V svetu so se pojavili goreči pri
staši naše Planice, proti njim pa prav 
tako goreči nasprotniki.
.....Kaj so trditi nasprotniki Planice?
Trdili so, da je skakalnica prevelika in 
preveč 'nevarna Sklicevali so se na to, 
da dovoljuje FIS-a (Mednarodna smu
čarska federacija) samo zmerno velike 
skakalnice s kritično točko do 80 metrov. 
Trdili so tudi, da gre pri nas za mastne 
dobičke, - očitali so nam, da je v naših 
srcih cirkuški ne pa športni duh.

Toda resnica je govorila nam v prid. 
Sklicevati smo se na to, da v športu ni 
mogoče zavreti napredka, saj je težnja 
po napredku naravnost bistveno pove
zana s pravo športno miselnostjo. Precej 
zgovorno so odgovarjali gospodom okrog 
FIS-e tudi skakalci sami. Leto za letom 
so postavljati v »Planiških tednih« nove 
rekorde, preskočili so 100 metrov, 109 m 
in celo 118 metrov. Tudi Rudi Finžgar, 
povsem neznani skakalec iz Krope, se je 
na »strašansko nevarni« skakalnici po
vzpel do 100 metrov. Razumljivo, da tudi 
očitek z dobički ni držal, saj je znano, 
da je bilo v tistih časih z veliko skakal
nico več stroškov kakor pa dohodkov.

Planiški teden 1951
V letih vojne v Planici ni bilo pri

reditev, pač pa smo po vojni začeli z 
novim poletom. Poleg velike skakalnice 
je zgradil ing. Bloudek še dve novi: kras
no skakalnico za skoke okrog 80 metrov 
ih majhno, toda zelo težko, za skoke 
okrog 36 metrov-. Da bi skakalci laže 
trenirali, so j-im zgraditi tudi posebno 
vzpenjačo.

Komite za organizacijo »Planiških te
dnov« se je odločil za razširjeni program.

Tako smo že letošnjo pomlad gledali v 
Planici poleg skokov tudi tek na smučeh 
in alpsko smučanje. Omeniti je treba, 
da se je znamka človeške zmogljivosti 
v skakanju , na smučeh leta 1948 zvišala 
na 120 metrov (Švicar Fritz Tschannen), 
letos pa so to znamko kar dobro pre
koračili na novi velikanski skakalnici v 
Oberstdorfu na Bavarskem. Planica je to
rej dobila hkrati zaveznika in tekmeca.

Zadovoljujemo se s tem, da smo 16 let 
uživali sloves, da imamo skakalnico, ki 
je naj večja in najboljša. Zdaj imajo v 
Oberstdorfu napravo, ki omogoča skoke 
čez 130 metrov. Dejansko imajo.največ jo 
skakalnico, o naši pa še vedno menimo, 
da je najboljša. Ko smo slišali, .da na
merava ing. Bloudek tudi planiško ska
kalnico povečati na 140 metrov, smo 
vprašali Rudija Finžgarja za mnenje: 
»Kar. na 150 metrov naj jo dvigne, da 
bo za nekaj let mir,« se je odrezal naš 
najpogumnejši skakalec.

Dejansko pa je vprašanje končne ure
ditve naše velike skakalnice še nerešeno. 
Nekateri so za to, da bi jo povečali, 
drugi, pa menijo, naj ostane takšna, ka
kršna je. Po našem mnebju smo prispe
vali dovolj k smučarskemu napredku, 
zato ne vidimo potrebe, da bi tekmovali 
z Oberstdorfom. Takšno, kakršna je bila 
v letih svetovne slave, naj jo obranijo 
V železobetonski konstrukciji.. Trenutno 
je velika skakalnica delno porušena in 
bodo v »Planiškem tednu«, ki bo od 7. 
do 11. marca 1951, tekmovali na 80-metr- 
eki. Ing. Bloudek jo je za to prireditev 
izredno lepo uredil. Okrog izteka je ure
jen velik nasip za gledalce, ob pobočju 
pa so v skalo vsekane terase, kjer je 
dovolj prostora za liste gledalce, ki bi 
radi opazovali skoke od' strani. V dneh 
Planiškega tedna bodo tekmovali tudi v 
teku na smučeh, v smuku, slalomu im 
štafeti. Udeležba bo mednarodna, povab
ljeni so avstrijski, italijanski, francoski, 
švicarski, švedski in drogi smučarji.

0 naših tekmovalcih moramo omeniti, 
da se že pridno pripravljajo. Skakalci so 
17. decembra prvič nastopili na novi ska
kalnici v Podkorenu. Zmagal je Ktdnčnik 
Karel, Avsenik je bil drugi, Finžgar pa 
tretji. Tokrat se je približal znanim moj
strom tudi mladinec Janez Gorišek iz

Št. Vida nad Ljubljano. Imel je lepe in 
dolge skoke. Še bolj razveseljivo pa je 
dejstvo, da je bilo dopoldne 67 skakal
cev, popoldne pa še 35 navdušenih mla
dincev im pionirjev, na prireditvi enega 
dne kar čez sto skakalcev! Prva pomemb
na skakalna prireditev v Planici bo za 
Silvestrovo, ko bo medklubska mednarod
na tekma na veliki 80-metreki skakalnici. 
Omenjamo, da organizira Putnik poseben 
vlak, kar pomeni ugodnost za potovanje. 
Teden pozneje bodo šli naši najboljši

skakalci v Berg Isei v Avstrijo, kjer bodo 
nastopili proti Avstrijcem, Švedom, Fin
cem, Švicarjem in Francozom.

Tudi alpski smučarji in tekači se že 
marljivo pripravljajo. Nekateri eo odpo
tovali na trening v Avstrijo, kjer so jim 
na razpolago žičnice, večinoma pa treni
rajo okrog Vitranca. Naše najboljše smu
čarke jie trenirala do 22. decembra av
strijska reprezeniianka Ziickertova, Te
kači so na Pokljuki, kjer jih je letošnja 
zgodnja zima obdarila z dva metra de
belo snežno odejo. K njim je prišel ugle
den strokovnjak, specialist za teke na 
smučeh Berti! Astrom iz Upsale na Šved
skem. Naši tekmovalci so pravočasno za
čeli s tečaji, dobili so domače in inozem
ske trenerje, zato smemo pričakovati, da 
bodo v začetku maitca, ko jih bodo po
vabili v Planico, v kar najboljši formi.

D. U.

Nova smuška postojanka 
na črnem vrhu

Na Črnem vrhu, kjer eo najlepiši 
tereni za gojitev zimskega športa, so 
začeli decembra lami jeseniški šport
niki- z izkopom temeljev smuške po
stojanke. Sklenili so, postojanko zgra
diti v enem letu — do praznika repu
blike ter krepko prijeli za delo,

Postojanka ima v spodnjih prosto
rih moško spalnico s 25 posteljami, 
svetlo in zračno jedilnico za 50 ljudi, 
kuhinjo s kapaciteto za 100 ljudi, 
shrambo, pralnico, umivalnico, shram
bo za smuči in drvarnico. V zgornjih 
prostorih ,pa moško im žensko spalnico, 
vsako opremljeno z 10 posteljami ter 
eno sobo za društvene potrebe. Posto
janka je opremljena s stranišči na 
izplakovanje.

Ker je Črni vrb najbližja točka 
alpskih tekmovanj, bo postojanka slu
žila velikemu napredku zimskega špor
ta ne samo domačim smučairjem, tem
več tudi ostalim reprezentantom naše 
države. Služila pa bo tudi tečajem ma
tičnega društva in zveznim tečajem, 
predvsem pa mladini. C.

Dom v Planici

Pomemben delež Ljudske tehnike
Leto 1950 je prineslo Ljudski tehniki več 

važnih dogodkov In prelomnico, ki je od
ločilno vplivala tn še vpliva na njen na
daljnji razvoj. Prispevek, ki ga je letos 
Ljudska tehnika dala našemu gospodarstvu, 
potrjuje potrebo ln nujnost te organizacije. 
S svojim programom ln pestrim delom je 
prodrla Ljudska tehnika med vse sloje de
lovnih ljudi, kt radi stopajo v njene vrste. 
Ljudska tehnika se je razvila v organizacijo 
posebnega tipa, ki po vsebini In obliki od
govarja nalogam naše socialistične graditve.

Hiter razvoj organizacije je omogočil 
sklicanje prvega kongresa Ljudske tehnike 
Slovenije, ki je bil junija 1950. Ob kongresu 
je štela Ljudska tehnika v Sloveniji 46.000 
članov, ki so bili tedaj vključeni v 246 sa
mostojnih društvih ln 264 klubih tehnike. 
Organizacija je nenehno rasla, se razvijala 
ln krepila. Po kongresu se je zlasti raz
mahnilo delo organizacije pri pomoč! na
šemu kmetijstvu in pri predvojaškl vzgoji 
mladine.

še en viden uspeh beležimo v tem letu. 
Organizacija Izdaja svoje glasilo »Ljudska 
tehnika«, ki Ima nalogo širiti In propagirati 
tehniko ln tehnično znanje, seznanjati mno
žice z uspehi in napori delovnih ljudi in 
s tehniko drugih Industrijskih dežel.

Najmočnejša je avtomobilsko - motocikli
stična zveza Slovenije. Na novo je bilo 
osnovanih v letošnjem letu 48 društev,, 6 
avtomoto šol ln 15 delavnic, izučen h je bilo 
2250 motoristov ln šoferjev, obnovljenih pa 
je bito 30 avtomobilov. 14 motorjev tn 2 
traktorja, ki so sedaj last organizacije. Ce
loten plan, ki sl ga je avtomobilsko-motoei- 
klistična zveza ob začetku leta postavila, je 
izvršila ln presegla s 169*/i. Za nadaljnje 
delo zvezo je nedvomno zelo pomembno to, 
da so mnoga društva vnesla v svoje delo 
elemente predvojaškega karakterja. Tako so 
mnogi člani avtomoto društev sodelovali pri 
različnih manevrih in akcijah, ki so jih 
organizirali predvojaškl centri širom po 
vsej Sloveniji.

Letalska zveza Slovenije je dosegla vid
nejše uspehe pri šolanju padalcev ln pri 
organiziranju padalstva na množični pod
lagi. Padalstvo, ki je bilo do letos osred" 
točeno le v dveh ali treh najmočnejš."?, 
aeroklubih, je preneslo na vse one aero
klube. ki so pokazali sposobnost življenja in 
pa voljo do padalstva. Močno se je razvilo 

■ tudi športno padalstvo.
Veliko skrb je posvetila letalska zveza 

v letošnjem letu gradnji hangarjev In je 
v štirih krajih Slovenije v glavnem dogra
dila po en hangar, število aeroklubov je 
naraslo na 27. V zvezi je še enkrat toliko 
članov kot lansko leto, kar nedvomno pred
stavlja uspeh In zanimanje, ki ga Ima naša 
mladina do letalstva.

Na letošnjem letalskem zletu v Ruml so 
naši jadralci pokazali lep napredek, saj sl 
je slovenska ekipa priborila v ekipnem

N o v o 1 e t

v našem gosrodnrstvu
plasmanu prvo mesto. Manj uspešno pa je 
bilo šolanje novih jadralcev.

Pomembne uspehe so dosegle tudi elektro- 
strojna, radioamaterska ln fotoamaterska 
zveza. Čeprav se je elektrostrojna zveza 
zadnja ustanovila, vendar že šteje nad 4800 
članov, ki se udejstvujejo v 61 elektrostroj- 
nlh klubih ln 19 krožkih. Zveza usmerja delo 
predvsem na vzgojo strokovnega kadra. 
Tudi na vasi Imamo elektrostrojne klube v 
kmečkoobdelovalnlh zadrugah. Aktivnost 
Članov elektrostrojne zveze se kaže tudi v 
novatorstvu In racionalizatorstvu. Člani 
ESK so že pred Tednom tehnike predlagali 
vrsto izboljšav, ki so imele velike uspehe.

širšo ln bogatejšo vsebino dela so zajeli 
predvsem stari klubi. Poleg A. B in C 
radio tečajev gojijo člani teh klubov tele
grafijo, UKV tehniko, sprejemno-oddajno 
tehniko ln elemente predvojaške vzgoje.

Za nadaljnji razvoj Zveze je važna go
spodarska dejavnost In razvijanje materialne 
baze. Do sedaj je bila osnovana samo ena 
delavnica za membrane ln manjše radijske 
dele. sedaj se snuje delavnica za kompletne 
zvočnike, radioklubi pa bodo v prihodnjem 
letu sprejemali različna popravila in na
ročila ln bodo v tem smislu nekaka pod
jetja za pomoč gospodarstvu. Prav lz tega 
namena se bodo močnejši radioklubi bavili 
z uporabo elektronke v Industriji

V pogledu množičnosti je večji uspeh do
segla klnofotoamaterska /veza. članstvo Je 
naraslo od 1309 na 2400. Plan del«n je foto- 
klnoamatcrska zveza Izvršila s 130*/i. Novo 
ustanovljenih je bilo 27 klubov, tako da 
šteje zveza 42 fntokino klubov. Poleg veli
kega števila mladincev, ki so se naučili 
fotografiranja, beležimo tudi prve uspehe 
na področju kinotehnike. V Mariboru, 
Hrastniku ln Kranju so se vršili prvi klno- 
amaterskf tečaji. O kvaliteti In višini naše 
fotografije pričajo mnoge razstave, ki so 
jih prirejali tekom leta fotoklno klubi. Vi
šek na predstavlja letošnja zvezna razstava 
umetniške fotografije v Ljubljani, na kateri 
je r,oleg starejših fotoamaterjev razstavljalo 
tudi večie Število mlajših.

Ljudska tehnika Slovenije pa 1e ogromno 
pridobila na pomenu in ugledu, ko je pred
lagala. da se Izvede Teden tehnike. Teden 
tehnike je dal 8(5 novatorjev ln raclonall- 
zator.iev iz raznih kolektivov in strok, ki so 
sprejeli obveznosti za 87 novih del. 7 reali
zacijo teh obveznosti bodo prihranili naši 
državi v enem lotu 44.130.890 dinarjev. Ne
dvomno je to velik gospodarski u«ueh. ki ga 
.1e delovno Hudstvo noleg drugih uspehov 
doseglo v Tednu tehnike.

Tud! organizacije Lhidske tehnike so bile 
aktlvnč v Tednu tehnike. Osnovanih je bilo 
83 novih klubov tehnike, članstvo pa Je 
naraslo za 2700 oseb.

na jelka
radost in veselje naših matčhov

Začelo se Je letos. 11. februarja, šahovsko 
moštvo Amerike, štirikratni olimpijski zma
govalec In drugo najboljše moštvo na svetu 
je po trdi borbi klonilo pred borbenostjo 
ln znanjem jugoslovanske šahovske repre
zentance.

Tiste dni. ko sta se na razdalji 6000 km 
v radlotelegrafskem šahovskem dvoboju 
spoprijeli dve državi, ki jih prostorno loči

'v

Ldo 1950 - leto nami nafietiih šenetsktn nseetiov
rezultat. Pesimisti so grajali o8*® megalo- 
manst-vo ln prav skrito upali, da bodo nasl 
šahisti le potrdili dotedanje uspehe ln izgu
bili z minimalno razliko. Člani naše šahov
ske reprezentance, Gligorič. Pirc. dr. trliu- 
novlč, inž. Vidmar ml., Puc. Milič. Rostič,

Šahovski dvoboj na 50(1 deskah v Ljubljani

ocean, časovno ogromna razlika v tradiciji, 
številčno pa desetkratna razlika v viru. iz 
katerega črpata kader šabistov, to je v pre_ 
bivalstvu, je Ml šah vsakdanji predmet 
pogovora skoraj vseh delovnih ljudi Jugo
slavije. Bo mladi jugoslovanski šah pokazal, 
da pomoč ljudske oblasti za širjenje šahov
ske kulture ni bila zastonj? So štiri leta 
organizacijskega dela na množičnem širjenju 
šaha že zadostovala tudi za splošen dvig 
kvalitete šahovske Igre v Jugoslaviji? Naj 
večji optimisti so na ta vprašanja odgovar
jati pritrdilno ln tiho upali n# neodločen

Matanovlč ln Ivkov ter njen vodja prof. 
Gabrovšek pa niso nič upali, marveč so se 
polne štiri dni, tudi po 30 ur zagrizeno bo
rili vsi kot en mož In tako dali odgovor, 
ki je začudil vse. pri nas doma ln v svetu, 
11 ln pol proti 8 ln pol se je glasil končni 
rezultat.

Naslov druge najmočnejše države v šahu 
na svetu je romal čez Ocean In pripadel 
mladi Jugoslaviji.

Tak je bil začetek.
te aprila je nadaljevanje potrdilo, da 

uspeh naših šabistov ni bil slučajen. Naša

reprezentanca je ta mesec odšla v tujino 
»osvajat« Evropo. Pokosila je. čeprav brez 
»velikih treh« (Gligoriča, Pirca in dr. Tri
funoviča), Švicarje v Baslu ln pregazila 
Avstrijce na Dunaju. Junaki teh borb so 
bili predvsem luž. Vidmar ml., Milič in S. 
Vukovič, ki so spravili na kolena po tri 
nasprotnike ter samo enemu priznali, 'da 
jim je v borbi enak.

»Veliki trije« so med tem "časom poskrbeli 
za prijeten individualni 'Intermezie. Ves 
»šahovski svet« je vzburila novica. Prvič je 
na turnirju v Južnoameriškem Hastingsu, v 
argentinskem letovišču Mar del Plati, zma
gal tujec. Mladi Jugoslovan Gligorič je se
demkrat položil na tla renomlrane medna 
rodne turnirske borce, devetkrat je prožil 
roko sprave ter samo enkrat položil orožje. 
Pirc ln dr. Trifunovič sta mu uspešno sekun 
dirala. Gligorič je postal prvi tuji prvak 
lega močnega turnirja; Pirc, ki je bil no 
stari navadi na začetku mehak in spravljiv, 
v flnišu pa strah ln trepet turnirja, je z 
Argentincem Bolbochanom. poznejšim ustra 
hovalcem dubrovniške ollmplade, za Guimar 
dom In Rossettom. zasedel nad vse častno 
četrto ln peto mesto; v startu še brezkom
promisni, v flnišu pa popustljivi in lndlspo 
nirani dr. Trifunovič, ki so ga ta čas ša 
bovški organizatorji Sovjetske zveze Izigrali 
za udeležbo na turnirju kandidatov za sve
tovnega prvaka v Budimpešti, je ravno še 
ujel zmagovalce za rep In se uvrstil na 
častno deveto In enajsto mesto. Kolektivna 
»ekspedicija« Jugoslovanov v Južno Ame
riko se je zaključila tudi s primernim 
končnim akordom. Dr. Trifunovič se je takoj 
po tem turnirju podal v Čile ter na tam 
organiziranem mednarodnem turnirju zasedel 
prvo mesto.

Sloves druge najmočnejše države na 
svetli je bil tako potrjen tudi na Indivi
dualnem turnirju.

Potem so sl uspehi sledili naravnost z 
bliskovito naglico. Na mednarodnem prven
stvu Beograda so zmagali trije Jugoslovani. 
Prvi je bil Nedeljkovič. drugi Milič, tretji 
Matamovič. Gostje lz tujine, talentirani 
prvak Italije Castaldi, mladi prvak Francije 
delavec Hugot, prvak Belgije Dunkelblum, 
Švicarja Grob in Thordlon. v mednarodni 
areni izkušeni Holandec Prlns ter Keller 
lz Avstrije, so se morali na turnirju zado 
voljlti z manjvrednimi mesti. Pozneje, na 
manjšem mednarodnem turnirju na Dunaju, 
je Nedeljkovič ta svoj uspeh ponovil in 
sl kot edini gost Iz Jugoslavije priboril 
prvo mesto. Naša srednja mojstrska garda 
je tudi pometala s »tujo konkurenco«. Na 
turnirju za prvenstvo Hrvatske, ki je vrgel

na površje kot prvaka Rabarja, sta se pred 
avstrijska reprezentanta, mojstra Lamberta 
ln Paldo, plasirala poleg štirih mojstrskih 
kandidatov še dva prvokategornika, Inž. Jer
man In dr. Pravdič!

Tudi »osvajanje« Evrope se je nadaljevalo 
po načrtu. 30 dni, na 9000 km dolgi poti, 
je naša šahovska reprezentanca širila sloves 
naše domovine. Z odločno zmago 13 ln pol 
proti 6 in pol so naši reprezentanti daleč 
odrinili aspirante na drugo mesto v šahov
skem svetu Švede, kljub temu, da jih je 
podprl argentinski Šved Stahlberg. kandidat 
za svetovnega prvaka. Borba s Finsko je 
bila igra mačke z mišjo, naši so Jo igraje 
nadvladal! z rezultatom 16:4. Hudo revanžo 
za lanskoletni poraz (10 ln pol proti 9 ln pol 
za Jugoslavijo) pa so doživeli Holandci, ki 
se nad porazom 5 In pol proti 14 ln pol 
dolgo ne bodo mogli potolažiti. Za zaključek 
je še reprezentanca Beograda nadmočno 
zmagala nad Parizom, čeprav sta v moštvu 
Pariza Igrala dva velemojstra.

Kulminarlja povojnega šaha na svetu Je 
bila šahovska ollmplada v Dubrovniku, ki 
je odgovorila tudi na vprašanje, ki je že 
leta trlo naše šahlste. Z uspehi naše šahov
ske reprezentance In z individualnimi uspehi 
na mednarodnih turnirjih je bil potrjen po 
poln primat Jugoslavije v povprečnem me
rilu. Vprašanje je bilo, ali bo Jugoslavija 
obdržala primat«tudi v vrhunskem merilu, 
saj se olimpijska moštva borijo samo na 
štirih deskah.

Na šahovski ollmpiadi v Dubrovniku so 
naši reprezentanti Gligorič, Pirc. dr. Trifu
novič. Rabar ln Inž. Vidmar ml. dali pri
trdilen odgovor čeprav nevarno ogrožani 
od Argentincev, Nemcev ln Severnih Ame- 
rlkancev so se z naravnost neverjetno zagrl 
zenostjo, požrtvovalnostjo In hprbenostjo 
vedno držali pri vrhu in končno prepričljivo 
zmagali. Tako le Jugoslavija, prvič od kar 
obstajajo jugoslovanski narodi, postala pri 
znani svetovni prvak v neki panogi svoje 
dejavnosti.

Za končni poudarek mednarodnim uspe 
bom jugoslovanskega šaha so se zopet po
brigali Gligorič. Pirc In dr. Trifunovič ki 
so na pravkar končanem mednarodne-o tur
nirju v Amsterdamu odrinili z vodilnega

mesta vse znane evropske mojstre ter » 
tretjini ln četrtim oziroma devetim mestom 
dokazali, da so tudi kot posamezniki naj
močnejši, najmanj v Evropi.

Tako je naskok Jugoslovanov na »zuna
nje pozicije« v šahovskem svetu v letu 1950 
prinesel uspehe, na katere sl še pred letom 
nismo upali niti pomisliti.

Ves ta čas pa je potekala tudi tiha no
tranja borila. Naši mladi šahlstl so vztrajno 
naskakovali pozicije srednje ln stare še ge
neracije. Letos so jih predrli, kar je ver
jetno največji tihi uspeh jugoslovanskega 
šaha sploh. Mojstri — mladinci Fuderer, 
Ivkov, Matanovlč. katerim se je letos s 
prvimi mesti na turnirju mojstrskih kandi
datov v Banjaluki, na polfinalnem turnirju 
v Mariboru in na jubilejnem turnirju 
»Vestnika« v Mariboru pridružil še mladi 
Zagrebčan Bertok, vsi šele končni rezultat 
povojnega dela šahovskih organizatorjev, 
so nokazall, da so pozicije srednje In sta
rejše generacije mojstrov močno ogrožene 
Na mednarodnem turnirju na Bledu, ki je 
bil med drugim šahovski zvezi Jugoslavije 
v grenak poduk, da se z organizacijo pri
reditev ni treba preveč prehitevati, ker se 
Igralci preveč izčrnajo. Je bil prvi Jugo
slovan (za Naidorfom in dvema tujima moj
stroma) mlad) Fuderer! Za nilm na Ivkov 
in Matanovlč! Pred Pircem, inž. Vidmarjem, 
Kostičem, Miličem In Pucom! Fuderer Je 
nmd drugim premagal velemoistra dr. Tar- 
takoverja v partiji, ki jo bodo skoraj brez 
Izjeme snoznall vsi šahlstl na svetu, tako 
je lepa. Ivkov pa je med drugimi premagal 
Pirca. Kaj na pomeni njega premagati, ve 
le pravi šahlst. dosti pove dejstvo, da je 
Pirc od okrog 190 partij, ki .Vh je lrral to 
leto, verjetno izgubil komaj kakih deset!

Na letošnll vrhunski jugoslovanski ša
hovski prireditvi, na šampinnatu ki bo v 
Ljubljani, bodo Imeli »veliki trije« težko 
delo Mladi jih bodo hudo naskakovali. Re 
dek je šahlst. ki hi se upal z gotovostjo 
trditi, da bosta po zadnllh ospehlh mladih 
zmagovalca, oziroma prvaka Jugoslavije 
Gligorič ali Pirc.

Za sedaj o zmagovalcu, o porastu moči 
mladih In o tem. kateri trije tgralel bodo 
zastopali Jugoslavijo na evronskem tnmirju 
za določitev kandidatov z-> svetovnega nrva 
ka v Baden Radenu. lahko samo ugibamo, 
Odgovor bo dal šamplonat. J. Š.
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Nove ladie naše trnovske mornarice
J2

Trgovska mornarica Jugoslavije se iz leta v leto veča. 'Neprestano 
dobiva nove ladje, zgrajene v domačih ladjedelnicah ali v inozemstvu Ladje
delnica »3 maj* na Reki je lansko leto zgradila prvo serijo ladij s 3900 to
nami nosilnosti, in sicer »Zagreb*, »Sarajevo*, »Titograd* in »Skoplje*. Te 
naše ladje če plovejo po vseh morjih sveta pod zastavo Jugoslavije. Sedaj 
ista ladjedelnica gradi drugo serijo modernih čezoceanskih ladij tipa 
»Loki*. Ladjedelnica »Uljanik* gradi serijo potniških ladij za obalno 
plovbo.

K naši trgovski mornarici pa so se v zadnjem času priključile še nove 
ladje »Srbija*, »Makedonija*, »Slovenija* in »Črna gora* z nosilnostjo po 
9000 ton, nato »Reka*, »Pula* in »Zadar* z nosilnostjo po 4000 ton. Vse so 
bile izdelane v nizozemskih ladjedelnicah To so najmodernejše ladje z 
udobnimi in higienskimi prostori za posadko in potnike, imajo radiopostaje, 
aparate za avtomatično ugotavljanje požarov in najsodobnejše navigacijske 
instrumente.

Poleg tega je naša trgovska mornarica spopolnjena s številnimi ladjami, 
ki so jih potegnili iz morskega dna in jih generalno popravili v naših 
ladjedelnicah.

%a razvedrilo in sabavo
Balzac — grafolog

Balzac je trdil, da dobro razume 
grafologijo. Nekoč mu neka znanka 
prinese šolski zvezek: »Povejte mi,
učeni mojster, kakšna bodočnost čaka 
učenca, ki je pisal ta zvezek!« Balzac 
gleda, naguba svoje goste obrvi in 
vpraša: »Ali ste vi mati tega dečka? 
Morebiti sorodnica?« — »Ne mati, ne 
sorodnica, prav nič nisem v rodu.« — 
»No, potem vam pa lahko povem čisto 
resnico. Ta deček je malopriden in za
bit, nikdar ne bo nič iz njega.« Znanka 
prasne v smeh- in pravi: »Kako to, go
spod Balzac, da «e poznate svoje 
lastne pisave. Ta zvezek je vendar vaš, 
od takrat, ko ste hodili v šolo!«

Škotska
Na Škotskem so roparji razbili iz

ložbeno okno pri nekem draguljarju in 
ukradli za 10 000 funtov nakita. K sre
či so jih kmalu prijeli, ko so se tatovi 
vrnili po opeko, s katero so razbili 
steklo v izložbi.

Literarne
Moliere je bil bolan Brez njegove 

vednosti so poklicali k njemu zdrav
nika.

»Zdravnik je prišel,« je javil slu
žabnik.

»Reci mu, da ga ne morem sprejeti, 
ker sem bolan.«

Založnik: »Ali ste pa tudi prepri
čani, da je ta roman vaš?«

Pisatelj: »Seveda!«
Založnik: »Neverjetno! Nikdar si ne 

bi mislil, da bom osebno spoznal po
kojnega Kiplinga.«

Kaj je povedal komponist o svoji 
operi

Nekoč je šel Puccini v Milanu v 
opero, kjer so peli njegovo »Tosco«, 
da bi se prepričal, kako sodi občinstvo

Novoletna nagradna križanka
»LITOSTROJ «i

Za novoletno razvedrilo itn zabavo smo Uredništvo »Delavske enotnosti« — 
našim bralcem pripravili novoletno na- Ljubljana, Masarykova cesta 14/11. 
gradno križanko, katera, upamo, da vam Vse do tega dne v uredništvo prd-
ne bo delala preglavic in da jo bo vsak z spele pravilne rešitve bomo upoštevali 
lahkoto rešil. pri žrebanju za dodelitev knjižnih na-

* grad. V ta namen je določenih 18 prav-
Ko objavljamo to križanko, vabimo j,ar n0vih knjig, katere bo žreb

vse ljubitelje križank, da se smelo to- dodelil 10 (desetim) reševalcem po vret- 
tijo dela in pošljejo svojo rešitev naj- nem redu, kakor bodo izžrebani, 
kasneje do 8. januarja 1951 na naslov: Prve tri nagrade (I.—III.) obsegajo

vsaka po 3 knjige = 9 knjig; IV. in 
V. nagrada vsaka po 2 knjigi = 4 knji
ge; ostalih pet nagrad (VI.X.) pa vsaka 
po 1 knjigo = 5 knjig; skupaj 18 knjig.

Knjige bomo razposlali reševalcem ta
koj po končanem žrebanju na naslove, 
katere čitljivo s točno označbo pripišite 
rešitvi. Izid žrebanja in rešitev križanke 
bomo objavili v »Delavski enotnosti« dne 
12. januarja 1951. Uredništvo.

o njegovem delu. Ljudje so navdušeno 
ploskali.

Mlada žena. ki je sedela tik Pucci
nija, je bila ogorčena, ker ni ploskal. 
Strogo ga je pogledala in zmajala z 
glavo:

»Zakaj ne ploskate? Mar se vam ta 
mojstrovina ne zdi vredna pohvale?«

»Mojstrovina?« je vprašal Puccini 
in se zaničljivo nasmehnil. »Mojstro
vina? O ti moj ljubi bog?«

»Potem ne razumete nič o glasbil« 
ga je zavrnila.

Puccini ji je začel razlagati, da 
nima »Tosca« nobene umetniške vred
nosti in da pravzaprav niti ne sodi na 
večji oder. Opozoril jo je, da je ta ali 
ona arija podobna skladbam mojstra 
Verdija, ponekod pa spominja celo na 
Bizeta — kratkomalo raztrgal je svoje 
delo, kolikor se je dalo. K» je končal, 
ga je soseda začudeno vprašala:

»Ali res tako mislite? Povejte od
krito in pošteno 1«

»Resi«
Drugo jutro, ko je mojster zado

voljno sedel pri zajtrku, je zagledal v 
dnevniku velik napis: »Kaj pravi Puc
cini o svoji Tosci?«

In zdaj je bral črno na belem vse 
slabe strani, ki jih je sinoči govoril o 
svoji operi.

Lovska
»... in ko sem se tako sprehajal po 

Afriki, sem zaslišal strašno zavijanje 
in stokanje, in kaj vidim? Tik pred 
seboj zagledam slona, ki se je po ne
sreči usedel na kaktejo in je bil zdaj 
poln ostrih bodic.

Stopim k slonu in mu potegnem bo
dice iz kože. Slon se oddahne, me hva
ležno pogleda in izgine. In pomislite: 
nekaj let pozneje sem bil v našem 
mestu in sem šel pogledat cirkuško 
predstavo. Kar zaslišim veselo zavija
nje, ki se mi je zdelo znano. Pogledam 
okoli sebe. In kdo stoji pred menoj? — 
Tisti slon iz Afrike! Takoj me je bil 
spet spoznal. Prijateljsko mi je poki
mal, iztegnil rilec, me zgrabil okoli 
pasu in me posadil iz srednje vrste na 
ložni sedež ...«

Razlika
»Poročena ali samska,« vpraša sod

nik toženko.
Toženka zastoka.
»Samska!« narekuje sodnik zapisni

karju.
»Poročen ali samski?« vpraša sod

nik tožitelja.
Toži tel j zastoka.
»Poročeni« narekuje sodnik.

Ozdravljeni
Zdravnik za duševne bolezni: »Tako, 

dragi moj, zdaj ste zdravi in se spet 
lahko vrnete domov k svoji ženi.«

Pacient: »Ali mislite, da sem še 
zmei-aj nor?«

Povišanje
Nekoč je Napoleon pregledoval voj

sko in mu je pri tem veter vrgel klo
buk z glave Neki poročnik se je Ijrž 
sklonil ter mu podal klobuk.

»Hvala kapitan,« je rekel Napo- 
-leon, ki ni odmaknil oči s korakajoče 
vojske in torej tudi ni videl, kdo mu 
je pobral klobuk.

Dober odgovor
Roberta Kocha je hotel nekdo y 

družbi ponižati. Vprašal ga je:
»Kajne, vi ste živinozdravnik?«
»Da,« je odvrnil Koch, »kaj vam pa 

manjka?«

Profesorska
Zena svojemu možu profesorju:
»Pavle, kako je to, da se danes že 

ob osmih vračaš domov? Saj si vendar 
rekel, da pojdeš v gledališče poslušat 
.Seviljskega brivca*.«

Profesor: »Sapralot! In meni je šlo 
ves čas po glavi, da imam opraviti z 
ngjcim brivcem. Zaradi varnosti sem 
se dal torej obriti in ostriči I«

Nekoč je dobil Bernard Shaw slo
vesno povabilo na kronan je angleškega 
kralja. »Zelo žal mi je, da ne morem 
priti,« je odgovoril, »toda principielno 
se ne udeležujem diletantskih pred
stav.«

Shaw je imel za radosti in težave 
umetnikov vselej blago razumevanje 
in neizmerno širokosrčnost. Na neki 
čajanki je igral nadarjen violinist ne
kaj skladb Gospodinja vpraša Shawa, 
če mu je umetnik všeč.«

»Na Padarewskega me spominja,« 
pravi Shavv.

»Na Padarewskega. Kako? Pada- 
revvski vendar ni violinisti«

»Saj prav zato!« meni Shaw.

Na premieri svoje drame »Človek 
in nadčlovek« stopi Shavv pred zastor, 
da bi se zahvalil za viharno odobra
vanje. Toda na galeriji je isti čas 
ogorčen gledalec, ki neprestano žvižga. 
Z umerjeno kretnjo pomiri Shavv na
vdušenje in se ljubeznivo obrne k na
sprotniku: »Prijatelj dragi, saj se po
polnoma strinjam z vami. Toda — kaj 
moreva midva proti vsej dvorani.«

Vodoravno:
1. Znanstvenik, ki proučuje sestavo člo- 

eškega telesa. - 5. Ime giganta naše pet- 
stke. - 9. Pristaniška naprava. - 11. Cen 
ralno sindikalno glasilo — 12. Kratica za 
Indikalnl forum, - 14 Kratica za mestni 
judski odbor. — 15 Latinski pozdrav. - 
S. Domača žival. - IS. Znamka avtomobila.
- 19. Okrajšava pri naštevanju. - 20. Kra 
Ica za najvišji forum frontne organizacije
- 22. Prvi del Imena sedanjega vietnam 
kega cesarja. — 23 Pivo — 24 Osebni za 
mek (2. os.). - 25. Vrsta psov - 26 Pio 
kovna mera. — 27. Medmet. — 29 Orožje 
(arih Slovanov - 30 Osebni zaimek (2 os 
unož.). - 31 Kemična oznaka kovine bo 
ločnostl - 32 Žila odvodnica. - 30 Del vo 
Ha. — 37. Osebni zaimek. — 39 Kitajski

general. — 41. Letališče v bližini Seula na 
Koreji — 44. Pogojniška oblika (obrnjeno)
— 45. Določanje enote dela. — 46. Afriška 
žival. - 49 Obraba blaga. - 51. Hladilna 
pijača. — 54. Jezik slovanskega naroda v 
zaledju Gdanska. — 55, Oblika pomožnega 
glagola. — 57. Začetnici Imena znanega slo
venskega Igralca. - 58. Srbohrvaški Izraz za 
začimbo. - 59. Predlog (slovnično). - Sl. 
Nikalnica. - 63 Enota uteži (obrnjeno). — 
61 Egipčanski bog sonca. - 65. Šivalni pri
bor - 67 Rod vojske. - 7». Del obraza. - 
72 Kratica za glasbeno delo. - 74^ Pritrdil 
nlca. - 75 Vrsta trgovanja. - 77 Nikaln ca.
- 78 Zamaknjen človek. - 80. Reka v Sibi
riji. - 82 Literarne zvrsti - 87. Kraj. ka 
mor se sleherni rad vrača. — 89 Kratica za 
nemško fašistično formacijo. — 90- 
delsko orodje. — 92 Darilo. — 94. Dežela n 
Daljnem Vzhodu - 99. Žensko Ime. -
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Govedo. — 101. Turški poglavar (2 skl.
množ.). — 102. Dva samoglasnika - 103. 
Kralj živali. - 105. Predel v vagonu. - 106 
domača žival — drobnica. — 167 Znana m a 
rlborska tovarna. — 108. Kratica za naziv 
lekarnarja. — 109. Kratica znane slovenske 
knjižne založbe (obrnjeno). — 110. Medmet. 
112. Mlinarska priprava. — 114. Spanje — 
115. Vrsta zelenjave. — 116. Grška črka — 
118. Oznaka za kemično prvino. - 119 Zen 
sko ime. - 126 Politični forum. - 122 Elek 
trično nabit delec. - 124 Umetniški izdelek 
brez vrednosti. — 125. Angleška kratica za 
gospod - 126 Ena Izmed oblik sovjetskega 
gospodarstva. - 127 Jaz (nemško fonetično).
— 128. em. — 129. Panj. -r 130. Vrsta pesnitve.
— 131. Afriški ptič. - 133 Oziralni zaimek.
— 134, borbena parola naših kolektivov.

Navpično:
1. Začetnik gibanja za višjo storilnost. - 

2. Moško Ime. - 3. Nujen pojav v družbe 
nem razvoju, ko postane država nepotrebna.
— 4. Zrelo. - 5. Izmeček ognjenika. - 6. 
Vrsta dela katerega sindikalne organizacije 
rade zanemarjajo. - 7. Revolucionar - usta
novitelj delavskega gibanja v Srbiji. - 8. 
Evropska država. — 1«. Prislov kraja. —

11. Letovišče na Jadranu. — 13. Priprava za 
ometanje. — 17. Dokaz. — 26. Oznaka za ke 
mično prvino. — 21 Kemična oznaka za 
železo. — 26. Igralna karta. - 28 Začetnici 
imena znanega francoskega romanopisca — 
33 Del voza. - 34 Izraz pri kvartanju - 
35. Starorimski denar. - 36. Osebni zaimek.
- 37 Kazalni zaimek - 38 Levi pritok reke 
Rene (fonetično) - 40 Nada - 41 Pogojni 
veznik - 42 Začetnici Imena sodobnega slo 
venskega pisatelja — 43 Otok na Jadranu
- 47 Oznaka za mesto pečata. - 48 Oso vi o a
— 49 Kletarski izdelek. - 56 Vrsta pesnitve 
(dvollna) - 52 Veznik - 53 Osebni zaimek.
— 56 Italijansko mesto. - 58. Povratno 
osebni zaimek. — 60 Vzklik — 62. Nov rod 
čebel. — 64 Kemična oznaka za radij - 65 
Mutast. - 66 Osebni zaimek - 68 Igral 
ska skupina. — 69 Ponazoritev s črto (inno 
žina 4 sklon). — 70. Znak za neznano Ime - 
71 Plod. — 73. Reka v severni Italiji. — 
74, Označka glasu — 75 Močnik. — 76 Gozd 
ni sadež — 78 Nasprotno od zgoraj - 79 
Radijska dolžina. - 81 Začetni črki Imena 
znanega slovenskega kiparja - 83 Pismena 
obveza. - 84, Vojaška kolona. - 85. Pritok 
Donave. — 86. Kemični znak za kalcij. — 87.

Pojav pri gorenjo — 88. Reka. na kateri 
gradimo vrste novih hldrocvntral — 91 Del 
noža - 93 Del živalskega telesa - 95 Ko
rom partijske organizacije 96 Pripadnik 
slovanskega naroda - 97 Pripovedni pes
nik - 98 Zavratna bolezen - tOll Zaba
višče - 164 Nedoločni števnlk - 106 Vrstll- 
ni števnlk 107 Vrsta orožja (množ.) — 
109 S m ličarski pozdrav - 111 Moško Ime. 
- 113 Krušni oče 115 Način gibanja —
116 Znano gostinsko podjetje v Ljubljani —
117 Enota za merjenje električnega upora — 
126 Ves - 121 Pobudnica našega narodno
osvobodilnega gibanja 123 Rezilo - 126. 
Kratica za upravno enoto (srbohrv.). - 132. 
Budni čuvar naših meja

Urejuje uredniški odbor — Glavni urednik 
Tone Seliškar Uredništvo telefon 45 39 m 
uprava telefon 49 76 Masarykova 14 II ▼ 
Ljubljani Izhaja vsak petek Mesečim 
naročnina din 15 četrtletna din 45 ,
polletna din 96 celoletna din 186 '
Štev ček položnice 6114 96321 4 - Tiska ti

skarna »Ljudske pravice« v Ljubljani.


